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سازنده و محترمانه
عراقچی پس از گفت وگوی غیرمستقیم با هیأت آمریکایی از تعیین چهارچوب کلی توافق در شنبه آ ینده خبر داد
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    یکشنبه 24 فروردین1404
  14 شوال 1446
  13 آوریل 2025
  سال سی ویکم
 شماره 8713
  16 صفحه
   قیمت در سراسر کشور: 10000 تومان
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 معاون اجرایی رئیس جمهور از علی طیب نیا 
به عنوان یکی از گزینه های جدی وزارت اقتصاد نام برد

 معمار ثبات
بدون شوک درمانی

مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری خبرداد

افزایش وام بازنشستگان کشوری به 50 میلیون تومان
مدیرعامل صندوق بازنشســـتگی کشـــوری، در 
نشســـت بـــا جمعـــی از نماینـــدگان رســـانه ها، 
ایـــن  از سیاســـت ها و برنامه هـــای  گزارشـــی 

صنـــدوق در ســـال 1404 ارائـــه داد.
بـــه گـــزارش اداره کل روابـــط عمومـــی و امـــور 
بین الملـــل صنـــدوق بازنشســـتگی کشـــوری، 
حجـــت الله میرزایـــی بـــا تبریـــک آغاز ســـال و 
آرزوی کاهـــش مرارت هـــا بـــرای مـــردم، نقـــش 
صندوق هـــای بازنشســـتگی در اقتصـــاد ایران را 
تبیین کرد و گفت: »صندوق های بازنشســـتگی 
در همـــه جای دنیـــا به عنـــوان نهادهـــای مهم 
ســـرمایه گذاری و بازیگران اصلی بازار ســـرمایه 
شـــناخته می شـــوند. در ایـــران نیـــز بـــه دلیـــل 
خصوصی ســـازی و واگـــذاری بنگاه های عمومی 
بـــه صندوق هـــا، بخـــش زیـــادی از دارایی ها به 
شـــکل بنـــگاه داری درآمده که هـــم منافع و هم 

چالش هایـــی را بـــه همراه داشـــته اســـت.«

 تغییر الگوی بنگاه داری 
به سهام داری زیر ۲۰ درصد

میرزایـــی با اشـــاره بـــه الزامـــات برنامـــه هفتم 
بنـــگاه داری  از  از خـــروج تدریجـــی  توســـعه، 
به عنوان یکی از سیاســـت های محوری صندوق 
خبـــر داد و گفـــت: »در برنامه هـــای امســـال، 
هدفگذاری شـــده اســـت که به جـــای مدیریت 
مســـتقیم بنگاه هـــا، بـــه ســـمت ســـهام داری 
بـــا همـــکاری ســـهامداران  حرکـــت کنیـــم و 
بـــزرگ کشـــور ماننـــد هلدینـــگ خلیـــج فارس 
و فـــولاد مبارکـــه، الگـــوی اقتصـــادی جدیدی را 
بـــرای صندوق بازنشســـتگی طراحـــی و ترکیب 

ســـهامداری صنـــدوق را اصـــاح کنیـــم.«
وی افـــزود: »با توجه بـــه برنامه هفتم توســـعه، 
چنـــد سیاســـت اساســـی از جملـــه تکمیـــل 

زنجیره های ارزش ملی و جهانی، سرمایه گذاری 
در صنایـــع پایین دســـتی نظیـــر پتروشـــیمی، 
فولاد و صنایـــع غذایی برای افزایـــش تاب آوری 
اقتصـــادی، خـــروج تدریجـــی از بنـــگاه داری و 
حرکت به ســـمت ســـهام داری زیر 20 درصد در 

بنگاه هـــا را در دســـتور کار قـــرار داده ایم.«

 افزایش خدمات رفاهی 
و قدرت خرید بازنشستگان

میرزایـــی بـــه اقدامـــات رفاهـــی جدیـــد بـــرای 
بازنشســـتگان اشـــاره کـــرد و گفـــت: »تـــاش 
می کنیـــم بـــدون تحمیـــل هزینه هـــای جدید، 
بـــا اســـتفاده از ظرفیت های اعتبـــاری و تجاری 
بـــه  رفاهـــی گســـترده تری  کشـــور، خدمـــات 
بازنشســـتگان عزیـــز ارائـــه دهیـــم. طرح هایی 
مثل احیای طـــرح یاری، خریدهای اقســـاطی، 
ســـفرها، فعالیت هـــای فرهنگـــی و خدمـــات 
درمانی بهتر، در ســـال جاری با ابعاد وســـیع تری 

اجـــرا خواهد شـــد.«
به گفتـــه وی، جزئیات طرح هـــای رفاهی بویژه 
در حـــوزه احیای طرح هـــای یـــاری در دهه اول 

اردیبهشـــت اطاع رســـانی خواهد شد.
یکـــی از خبرهای مهـــم این نشســـت، افزایش 
سقف وام قرض الحســـنه بازنشستگان از 30 به 

50 میلیـــون تومان بود. 
مدیرعامـــل صنـــدوق بازنشســـتگی کشـــوری 
گفـــت: »از هفتـــه گذشـــته ثبت نـــام ایـــن نوع 
تســـهیات آغاز شـــده و پس از اتمـــام ثبت نام، 
ایـــن وام هـــا  بانـــک صـــادرات  بـــا همـــکاری 
پرداخت می شـــود. قرار اســـت در ســـال جاری، 
50میلیـــون  300 هـــزار فقـــره وام  درمجمـــوع 
شـــرایط واجـــد  بازنشســـتگان  بـــه   تومانـــی 

 پرداخت شود.«

 پرداخت مطالبات درمانی 
معوق بازنشستگان

میرزایـــی بـــا اشـــاره بـــه تأخیـــر در پرداخـــت 
خســـارات بیمه درمـــان تکمیلی از اردیبهشـــت 
1403 تـــا دو هفتـــه پیـــش و بـــا ابـــراز تأســـف از 
تأخیر در پرداخت خســـارت های درمانی، گفت: 
»خوشـــبختانه با رفـــع موانع موجـــود، از هفته 
گذشـــته خســـارات درمانی فروردین تا شهریور 
1403 و نیز خســـارات بیماران خـــاص پرداخت 

شـــده است.«
وی ابـــراز امیـــدواری کـــرد: »در روزهـــای آینده، 
مطالبـــات مهـــر تا اســـفند 1403 بیمـــه تکمیلی 
درمـــان بازنشســـتگان کـــه اســـناد آن ارزیابـــی 
 و کارشناســـی شـــده باشـــد نیـــز تســـویه  شـــود 

تا بیش از این شرمنده این عزیزان نباشیم.«

 تسویه کسورات بازنشستگان 
تا دهم اردیبهشت

یکـــی دیگـــر از موضوعـــات مهم مطرح شـــده، 
بدهی صنـــدوق بـــه نهادهـــای خدمات دهنده 
بابـــت کســـورات بازنشســـتگان بـــود. میرزایی 
در ایـــن زمینـــه تصریـــح کـــرد: »بـــا تاش های 
انجام شـــده، فاصلـــه زمانـــی بازپرداخـــت بـــه 
دو مـــاه کاهـــش یافتـــه و هدفگـــذاری شـــده تا 
دهـــم اردیبهشـــت کل بدهی هـــا بـــه نهادهای 
 صنفـــی، تعاونی هـــا و فروشـــگاه های رفاهـــی 

تسویه شود.«
بـــه دلیـــل  تأکیـــد کـــرد: »ایـــن بدهی هـــا  او 
بـــرای  تأخیـــر در بازپرداخت هـــا، مشـــکاتی 
بازنشســـتگان و ســـازمان های خدمات دهنـــده 
می کنیـــم  تـــاش  کـــه  بـــود  کـــرده  ایجـــاد 
نیـــز  ن  نشســـتگا ز با مهـــم  غـــه  غد د یـــن   ا

برطرف شود.«

 بهبود خدمات بیمه درمان تکمیلی 
و برگزاری مناقصه جدید

میرزایی با اشـــاره بـــه زیرســـاخت های ضعیف 
خدمـــات درمانـــی شـــرکت بیمه گـــر در ســـال 
گذشته، اعام کرد: »مرحله اول و دوم مناقصه 
برای انتخاب شـــرکت بیمه گر برگزار شـــده و تا 
پایـــان هفته نتیجه آن مشـــخص خواهد شـــد. 
اصـــاح جـــدول تعهـــدات، رویه هـــا و ارتقـــای 
کیفیـــت خدمات در ســـال 1404 در دســـتور کار 

قرار گرفته اســـت.«

اجرای ماده ۸۵ قانون خدمات کشوری 
در دستور کار است

میرزایـــی در ادامـــه به پیگیری جـــدی صندوق 
بازنشســـتگی کشـــوری بـــرای اجرای مـــاده 85 
قانون مدیریت خدمات کشـــوری اشـــاره کرد و 
افزود: »این ماده قانونی الـــزام می کند که همه 
دســـتگاه های اجرایـــی بیمه درمـــان تکمیلی را 
برای کارکنان و بازنشستگان شان و خانواده آنها 
به صـــورت هماهنگ اجـــرا کنند. اما متأســـفانه 
دولت در طول این ســـال ها بـــه دلایلی ازجمله 

کمبود منابـــع، از اجرای آن بازمانده اســـت.«
وی با اشـــاره به برگـــزاری نشســـت های متعدد 
بـــا دولـــت و مجلس شـــورای اســـامی تصریح 
کـــرد: »رایزنی های متعددی بـــا دولت، مجلس 
و بویـــژه کمیســـیون اجتماعـــی انجام شـــده و 
از دیمـــاه 1403 حداقـــل شـــش جلســـه در این 
خصـــوص نیز برگـــزار شـــده اســـت. همچنین 
رایزنی بـــا وزارت آمـــوزش و پرورش بـــا توجه به 
تعداد بـــالای بازنشســـتگان عزیز این دســـتگاه 
در حال انجام اســـت تا این مـــاده قانونی به طور 
کامل اجـــرا شـــده و جایگزیـــن بیمـــه تکمیلی 

صندوق شـــود.«

رئیس قوه قضائیه در نشست با وزیر کشور:

تمرکز دستگاه قضایی بر تحکیم آرامش شهروندان است
معاونان  و  وزیر  نشست  گذشته  روز 
قضائیه  قوه  رئیس  با  کشور  وزارت 
محسنی  حجت الاسام  شد.  برگزار 
اژه ای در این نشست گفت: »تمرکز 
تحکیم  به  معطوف  قضایی  دستگاه 
یکی  فیز و  نی  ا و ر منیت  ا و  مش  ا ر آ
شهروندان است و با مخان امنیت 
مردم، برخوردی قاطع و قانونی خواهیم 

داشت.«
به گزارش ایرنا، رئیس دستگاه عدلیه، 
اولویت بندی موضوعات و رسیدن به 
اشتراک نظر در میان قوا و کارگزاران 
نظام جهت تحقق جامع و کامل شعار 
مزمن  مشکات  بر  غلبه  نیز  و  سال 
»امروز  افزود:  و  دانست  ضروری  را 
بیش از زمان های قبل نیازمند تعامل، 
همفکری و حصول اشتراک نظر میان 
قوا و کارگزاران نظام هستیم؛ امروز با 
برخی از مسائل و مشکاتی مواجهیم 
و  شده اند  عارض  زمان  طول  در  که 
اصطاحاً مزمن هستند؛ باید برای رفع 
آنها نسخه هایی اثرگذار و نافذ اتخاذ و 
عملیاتی کنیم؛ اگر دستگاه های مسئولِ 
مقابله با این مسائل و مشکات، هر 
کدام به صورت جزیره ای عمل کنند 
و به اشتراک نظر درباره راه های مقابله 
نائل نیایند، آنگاه غلبه بر آن مشکات 
غیرممکن  موارد  برخی  در  و  سخت 

خواهد بود.«

معیشت  و  اقتصاد  اینکه  بیان  با  وی 
اولویت  اصلی و اساسی کشور  مردم 
است، اظهارکرد: »باید همه قوا در این 
راستا به بسیج امکانات و نیرو مبادرت 
ورزند و کاری کنند که سرمایه گذاری 
تولیدی در کشور تسهیل و تسریع شود؛ 
ما نیز در قوه قضائیه بر رفع موانع تولید 
و تأمین و تضمین امنیت سرمایه گذاری 

در کشور متمرکز هستیم.«
مرّ  از  همگانی  تبعیت  عدلیه  رئیس 
قانون و اجرای بدون تنازل و بدون 
ا  ر ن  همگا ل  قبا ر  د ن  قانو تبعیض 
ضروری دانست و افزود: »این اصل باید 
در اذهان همگان نهادینه و تثبیت شود 
که قانون در کشور ما بدون تبعیض 
اجرا می شود. قطعاً اجرای تبعیض آمیز 
قانون سبب ناامیدی و دلخوری عناصر 
دلسوز و خیرخواه کشور و طمع ورزی 

معاندان می شود.«
و  تشریح  با  ادامه  در  قاضی القضات 
تبیین دلایل اهمیت مسائل امنیتی، 
گفت: »در حوزه مسائل امنیتی همه 
دستگاه های مسئول و ذی صاح باید 
رویه های  و  اسلوب  به  مجهز  را  خود 
مبتنی بر »پیش بینی«، »پیشگیری« و 

»مواجهه بهنگام« کنند.«
از سخنان رئیس قوه قضائیه،  پیش 
همکاری  از  قدردانی  با  کشور  وزیر 
نزدیک مسئولان قضایی عضو شورای 

امنیت کشور، با بیان اینکه »پرهیز از 
امنیتی کردن مسائل اجتماعی« یکی 
از رویکردهای اصلی وزارت کشور است، 
گفت: »ما تاش می کنیم پدیده های 
با سازوکارهای خودش،  را  اجتماعی 

پیگیری و حل و فصل کنیم.«
تأمین  داد:»  ادامه  مؤمنی  اسکندر 
دستورکار  در  آرامش  حفظ  و  امنیت 
فراهم  که  چرا  است  کشور  وزارت 
فت  پیشر و  کت  حر بستر  ه  کنند
زه  حو ر  د همچنین   . ست ا معه  جا
کرده ایم  سعی  نیز  اقتصادی  مسائل 
که با انتخاب استانداران کارآمد و با 
تجربه، سیاست های اقتصادی دولت 
نقاط  تمام  در  متوازن  صورت  به  را 
کشور اجرایی کنیم.همه استانداران 
دولت موظف شده اند در مقوله تاش 
برای تحقق شعار سال )سرمایه گذاری 
»احیای  زمینه های  در  تولید(،  برای 
واحدهای تولیدی«، »تکمیل پروژه های 
نیمه تمام« و »جذب سرمایه گذاری های 
جدید« گزارش های ماهانه خود را به 
مؤمنی  کنند.«  ارسال  کشور  وزارت 
درباره مقابله با آسیب های اجتماعی 
در  که  است  این  ما  »تاش  گفت: 
وهله اول، آهنگ رشد این آسیب ها 
را متوقف کنیم و سپس اقدامات لازم  
را در راستای ایجاد روند کاهشی این 

آسیب ها انجام دهیم.«

مجمع تشخیص مصلحت  در هفته جاری یک مسأله پرابهام را بررسی می کند

تعیین سرنوشت FATF در ایستگاه پایانی
بررســـی دو لایحـــه باقیمانده مرتبـــط با FATF که تکمیل کننـــده ضوابط و ســـازوکارهای 41 گانه گـــروه ویژه اقدام 
مالی )FATF( محســـوب می شـــود، در هفته جاری در دســـتور کار مجمع تشـــخیص مصلحت نظام قـــرار دارد. بر 
اساس اعلام ســـید محسن دهنوی، سخنگوی مجمع تشـــخیص مصلحت نظام، قرار است در جلسه چهارشنبه 
ایـــن هفتـــه و پس از شـــنیدن همه نظرات کارشناســـی »در راســـتای مصلحت کشـــور و حفظ منافع ملـــی درباره 
پیوســـتن به دو کنوانســـیون مقابله با تأمین مالی تروریســـم)CFT(  و پالرمو و چگونگی آن تصمیم گیری شود.«

دو استاد روابط بین الملل  در گفت وگو با »ایران« دلایل موفقیت دور اول مذاکرات مسقط را تشریح کردند

 نگاه گردشگران به سیستان و بلوچستان 
تغییر کرده است

اقامت نوروزی یک و نیم 
میلیون نفر در نیمروز

عطش عرفان طهماسبی خواننده خوزستانی 
برای اجرای کنسرت در دیار خود

ماجرایی بی دردسر 
که دردسرساز شد

 روایتی از آخرین بازمانده 
»شهر فرنگی «ها

 شهر فرنگ بود 
و از همه رنگ بود

 شکاف عرضه و تقاضا 
چگونه پر می شود؟

8 تجربه جهانی برای 
رفع ناترازی مسکن

»ایران« در ماه آگاهی بخشی اوتیسم چالش های 
مبتلایان به این اختلال را بررسی می کند

از هر 150 کودک یک نفر 
درگیر اوتیسم است
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دور اول مذاکـــرات غیر مســـتقیم ایـــران و آمریـــکا دیروز به پایان رســـید. به 
گفته وزیر امورخارجه کشـــورمان مذاکرات شـــنبه هفته آینده از ســـر گرفته 
می شـــود. فراتر از رفت وآمدهـــای طرف هـــای ایرانی و آمریکایـــی به عمان، 

فعـــل و انفعـــال دیگری درون کشـــور رخ داده که حائز اهمیت اســـت؛ یعنی 
یک اجماع کلی و سراســـری درباره مذاکره. این اجماع دارای شئون حمایت 
از تیـــم مذاکره کننده، پذیـــرش نفس مذاکره به معنای امـــر ملی، خودداری 
از جدل سیاســـی و ایجاد دوقطبی حول مســـأله مذاکره و مانند آن اســـت. 
ایـــن اجماع، به هر دلیلی که حادث شـــده باشـــد، تجربه ای ســـترگ و مهم 
برای جامعه ایران اســـت، تجربه ای که می تواند در حل ســـایر مســـائل ملی 
در حوزه های اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی و حتی سیاســـی کارکرد داشـــته 
باشـــد. این کارکرد و ضرورت وجود چنین اجماعی در آینده ایران، مسأله ای 

اســـت که کارشناســـان و صاحبنظران با »ایران« در میان گذاشتند.

کارشناسان و صاحبنظران با »ایران« طرح کردند

در برخـــی مقاطع تاریخـــی رخدادها همگـرایی امروز؛ سرمـایه فـرداهمگـرایی امروز؛ سرمـایه فـردا
ایجاب می کنند در عرصه سیاســـت 
و دیپلماســـی بـــا فرصت شناســـی 
عمـــل کنیم. اکنون زمان مناســـبی 
بـــرای مدیریت منازعه میـــان ایالات 
متحـــده و ایـــران اســـت. ایـــن دو 
کشـــور به عنـــوان دو عضو ســـازمان 
ملل متحد، یکدیگر را به رســـمیت 
می شناســـند، اما ۴۶ ســـال اســـت 
که روابـــط میـــان آنهـــا در وضعیت 
ع قـــرار دارد. به بـــاور من پس از  تناز
گذشـــت بیش از چهـــار دهه اکنون 
زمـــان آن فرا رســـیده  اســـت تـــا ایـــن منازعـــه مدیریت 
شـــود. ایالات متحـــده دریافته که تهدیـــدات و اقدامات 
مختلفی کـــه تاکنون علیه ایـــران به کار گرفته، آســـیب 
وجودی به جمهوری اسلامی وارد نکرده و ایران توانسته  
اســـت به حرکت خود ادامه دهـــد. ایران هم بـــه برآورد 
هزینـــه و فایده دســـت زده اســـت. نکته این اســـت که، 
فراتـــر از ایران و ایالات متحـــده، در مقطع کنونی جهان 
تمایلـــی بـــه جنگ نـــدارد و از هـــر دو طـــرف می خواهد 
ایـــن منازعـــات را پایان دهنـــد. این موقعیتـــی را فراهم 
آورده اســـت که احتمـــال موفقیت مذاکـــرات را افزایش 
می دهـــد. اگـــر وضعیـــت کنونـــی را بـــا زمـــان مذاکرات 
برجام مقایســـه کنیم، درمی یابیم که در آن زمان، برخی 
کشـــورهای منطقه تمـــام تلاش را خود بـــکار می گرفتند 
تا مانـــع توافـــق شـــوند و از موفقیت برجـــام جلوگیری 
کنند. اما اکنون هیچ کشـــوری در منطقـــه تمایل ندارد 
این دو کشـــور بـــه توافق نرســـند. حتی امـــارات متحده 
عربی که شـــریک رژیم اســـرائیل محســـوب می شـــود و 
همچنین، عربســـتان ســـعودی، تمایـــل دارنـــد ایران و 
آمریـــکا بـــه توافق دســـت یابنـــد. این امر نشـــان دهنده 

آن اســـت که کشـــورهای منطقه منافع خـــود را در پایان 
یا دســـت کم در مدیریـــت منازعات میان ایـــران و ایالات 

متحـــده می بینند.
روســـیه نیز که در گذشـــته رفتار آن در قبـــال مذاکرات 
ایـــران و ایـــالات متحده با تردیـــد همراه بـــود، اکنون به 
دلیـــل درگیـــری  در اوکرایـــن نمی توانـــد مانعـــی در این 
مســـیر ایجـــاد کنـــد و چه بســـا بتوانـــد نقشـــی مؤثر در 
تســـهیل مذاکرات ایفـــا نماید. چین هم بـــه عنوان یک 
قـــدرت بزرگ جهانی بـــا توجه به منافع خـــود در امنیت 
زنجیره تولیـــد جهانی و اهمیت منطقـــه از منظر تأمین 
انرژی، بـــازار مصـــرف و نقش آن در فرآینـــد حمل ونقل 
جهانی، بـــه امنیت منطقه اهمیت می دهد و خواســـتار 
موفقیـــت این مذاکـــرات اســـت. اتحادیـــه اروپـــا نیز با 
وجـــود ناخرســـندی از ایران، بـــه نظر نمی رســـد تمایلی 
به تـــداوم درگیری ها در منطقه داشـــته  باشـــد. در واقع 
ما در برهـــه ای از زمان قـــرار داریم که همـــه قدرت های 
منطقـــه ای و جهانی، هم رأی هســـتند کـــه منازعه میان 
آمریـــکا و ایران مدیریت شـــود و به ســـرانجام برســـد. از 
ســـوی دیگر اگـــر بـــه خواســـته های آمریکا نـــگاه کنیم، 
خواســـته های کنونـــی این کشـــور بـــه هیچ وجـــه قابل 
مقایســـه با خواســـته هایی نیســـت کـــه پمپئـــو در دوره 
گذشـــته مطرح می کرد. اکنون تمرکز صرفاً بر دستیابی 
به توافقی در حوزه هســـته ای اســـت، نه شرایط پیچیده 
و گســـترده ای که در گذشـــته مطرح می شـــد. بنابراین 
مـــا در یـــک مقطع تاریخـــی ویژه قـــرار داریم کـــه باید از 
ایـــن فرصت بـــه خوبی اســـتفاده کنیـــم. البتـــه این به 
معنای خوش باوری نیســـت. مذاکراتی با این ســـطح از 
پیچیدگی، پس از ۴۶ ســـال منازعه، قطعاً دشـــواری های 
بســـیاری خواهد داشـــت. مذاکرات کوتاه مدت نخواهد 
بود و به دلیل حساســـیت موضوع و ســـابقه طولانی آن 
زمان بـــر خواهـــد بـــود. همچنین مذاکـــره بـــا آمریکا به 

دلیـــل پیچیدگی هـــا و مزمـــن بـــودن بحث هـــا، قاعدتاً 
نیازمنـــد فرآیندی طولانی اســـت.

علاوه بر این باید بـــه بازیگرانی که مخالف این مذاکرات 
هستند نیز توجه کنیم. در سطح جهانی، رژیم اسرائیل 
به هیچ وجـــه از موفقیت این مذاکـــرات نفعی نمی برد و 
تلاش خـــود را برای ایجاد مانع بـــه کار خواهد گرفت. در 
داخـــل ایالات متحده نیز لابی اســـرائیل اقدامات منفی 
خود را ادامه خواهـــد داد. در ایران نیز برخی گروه ها که 
منافع شـــان در تداوم وضعیت فعلی اســـت، با موفقیت 
این مذاکرات مخالف هســـتند. با این حال در نگاه کلی 
به موضوع شـــرایط بـــرای مذاکره فراهم اســـت و باید از 

اجماع جهانی و داخلـــی بهره برداری کرد.
نکتـــه دیگری کـــه از اهمیت برخوردار اســـت، ســـطح 
انتظـــارات مـــا از ایـــن مذاکـــرات اســـت. آیـــا انتظـــار 
مـــا دســـتیابی بـــه یـــک توافـــق همه جانبـــه اســـت و 
گشوده شـــدن امکان ســـرمایه گذاری آمریـــکا در ایران 
در کوتـــاه مـــدت؟ چنیـــن چیـــزی محقـــق نخواهـــد 
شـــد. ســـرمایه ترســـو اســـت و زمانی انجام می شـــود 
که ریســـک کشـــور در کمترین ســـطح خود باشد. در 
وضعیت فعلـــی، ریســـک ســـرمایه گذاری در ایـــران از 
منظـــر مؤسســـات ارزیابـــی کننده بســـیار بالا اســـت. 
بنابرایـــن، بیهـــوده نباید انتظـــارات غیرقابـــل تحقق 
را طـــرح کـــرد. به نظر مـــن در ایـــن مرحله هـــدف ما 
بایـــد صرفاً مدیریـــت منازعه باشـــد. مســـائل مربوط 
به ســـرمایه گذاری، توســـعه روابـــط اقتصادی یا ســـایر 
موضوعـــات باید بـــه مراحل بعـــدی موکول شـــود. در 
حـــال حاضـــر تمرکز اصلـــی باید بـــر رفـــع تحریم ها و 
امـــکان تجارت و مبادلـــه مالی ایران باشـــد. در تعیین 
ســـطح انتظـــارات از مذاکرات باید بســـیار دقیق عمل 
کنیـــم. نـــه در جامعه خودمـــان انتظـــارات غیرواقعی 
ایجـــاد کنیـــم و نـــه مذاکـــرات را بیـــش از حد دشـــوار 
ســـازیم. از این رو لازم اســـت با دقت و حساســـیت در 

ایـــن مســـیر گام برداریم.

تجربه جدید برای ایران و آمریکا

عباس 
آخوندی

استاد دانشگاه

در مقطع کنونـــی که گفت وگوهای حســـاس و راهبردی 
میان جمهوری اســـلامی ایـــران و ایالات متحـــده آمریکا 
در جریان اســـت، شـــکل گیری اجماعی کم سابقه میان 
جریان های سیاســـی کشـــور و قوای ســـه گانه، نشانه ای 
روشـــن از بلوغ سیاسی و درک مشترک از اهمیت مقطع 
پیـــش رو اســـت. در ایـــن دوره آنچـــه به وضوح مشـــهود 
اســـت، همدلـــی و حمایـــت همه جانبـــه جریان هـــای 
مختلف از تیم مذاکره کننده کشـــور اســـت که با اتکا به 
منافع ملی، بر اســـاس اصول عزت، حکمت و مصلحت، 

مســـئولیت ســـنگینی را بر عهده گرفته اند.
ایـــن همگرایی سیاســـی و نهادی، در شـــرایطی شـــکل 
گرفـــت کـــه ایـــران همچنان بـــا چالش هـــای ناشـــی از 
تحریم های یک جانبه و فشـــارهای ناعادلانه بین المللی 
مواجـــه اســـت. اجمـــاع موجـــود میان دولـــت، مجلس شـــورای اســـلامی 
و قـــوه قضائیه، نشـــانگر آن اســـت کـــه نخبگان و مســـئولان کشـــور به این 
باور رســـیده اند کـــه حمایت از تیـــم مذاکره کننـــده، نه صرفاً یـــک ضرورت 
سیاســـی، بلکه یک الـــزام راهبردی بـــرای تقویت موقعیت ایـــران در عرصه 
بین المللـــی اســـت. رهبـــر معظم انقـــلاب نیز در ســـخنان خود همـــواره بر 
لزوم انســـجام داخلـــی و وحـــدت در برابر جبهه دشـــمن تأکیـــد کرده اند. 
اکنـــون نیـــز ایـــن رهنمود به درســـتی در ســـطوح مختلـــف حاکمیـــت و در 
میـــان نخبگان سیاســـی مـــورد توجه قرار گرفته و به پشـــتوانه ای ارزشـــمند 
برای دیپلماســـی کشـــور تبدیل شـــده اســـت. بی تردید تداوم این انسجام 
و پرهیـــز از اختلاف افکنی هـــای غیرســـازنده، نقـــش مؤثـــری در موفقیـــت 
مذاکـــرات و صیانـــت از منافع مـــردم ایران خواهد داشـــت. امـــروز بیش از 
هـــر زمان دیگر، کشـــور نیازمند وحدت کلمه و اعتمـــاد به ظرفیت های ملی 
خود اســـت. امیدواریم تیـــم مذاکره کننده نیز براســـاس همین پشـــتوانه 
ارزشـــمند و با درنظر گرفتن منافع ملی و مصالح کشـــور، نســـبت به احقاق 
حق ایران و اثبات منطق جمهوری اســـلامی ایران در دفاع از دســـتاوردهای 

خود موفق باشـــد.

همگرایی ملی در حمایت از تیم مذاکره کننده

علیرضا 
خجسته پور

قائم مقام 
جامعه اسلامی 

مهندسین

گزارش- گفت وگو

رضوانه رضایی پور – الهام یوسفی
روزنامه نگار

سیاسی2
یکشنبه   24 فروردین 1404  شماره 8713

 
 

وفـــاق در کاهـــش تصادفـــات رانندگـــی در 
جاده های کشـــور هم توفیق نســـبی داشت. 
ایـــن امـــر از پیـــام فرماندهـــی کل فراجـــا به 
بـــه  می شـــود.  فهمیـــده  رئیس جمهـــوری 
گـــزارش ایرنـــا، ســـردار احمدرضـــا رادان در 
پیامـــی بـــه مســـعود پزشـــکیان از وی بابـــت 
حمایـــت از پویـــش ملـــی »نـــه بـــه تصادف« 
قدردانی و تشـــکر کـــرد. فرماندهی کل فراجا 
در ایـــن نامـــه، پویـــش »نه بـــه تصـــادف« را 
ســـرآغازی برای یک »وفـــاق« در جهت فائق 
آمـــدن بر موضـــوع تصادفـــات رانندگـــی، به 
عنـــوان یـــک خواســـت جمعـــی و مردمـــی 

عنـــوان کرد.
ســـردار رادان نوشـــت: »ایـــن پویـــش )نه به 
تصـــادف( ســـرآغازی بـــر ایجـــاد یـــک وفاق 
همـــه جانبه نشـــان دهنـــده عـــزم دولت در 
راســـتای فعال ســـازی ظرفیت های کشـــور و 
بهره مندی از مشـــارکت فعالانـــه بخش های 
مســـئول در کنـــار خواســـت جمعـــی و اراده 
مردم برای فائق آمدن بـــر چالش تصادفات 
رانندگـــی و نتایج زیـــان بـــار آن و حرکت به 
ســـمت توســـعه پایدار و حفظ ســـرمایه های 
انســـانی و اجتماعی بـــود که بـــا رهبری های 
ارزشـــمند دولـــت بویـــژه معـــاون اول، وزیر 
کشـــور، وزیـــر بهداشـــت، درمـــان و آموزش 
پزشـــکی در گستره جمهوری اســـلامی ایران 
فراگیـــر و عـــلاوه بـــر ارتقـــای ســـرمایه های 
جلـــب  و  امنیـــت  احســـاس  اجتماعـــی، 
مشـــارکت و اعتمـــاد عمومی، ارتقـــای ایمنی 
ســـفرهای هموطنان و کیفیت ارائه خدمات 

ســـفر را به دنبال داشـــت.«
ممکـــن اســـت در نـــگاه اول ارتبـــاط کاهش 
تصادفـــات رانندگی با وفـــاق، امری عجیب، 
یـــک نتیجه گیری پـــر از اغراق یا یک ســـخن 
تبلیغاتـــی بـــه نفع دولـــت به نظر برســـد. اما 
بســـته به اینکه »سیاســـت« و »امر سیاسی« 
را چطـــور تعریف کنیم، این گـــزاره که »وفاق 
در کاهش تصادفات رانندگـــی در جاده های 
کشـــور هـــم توفیـــق نســـبی داشـــت« هـــم 

معنادار می شـــود.
شـــاید بـــه نظـــر برســـد پیـــام ســـردار رادان 
یـــا اساســـاً پویش »نـــه بـــه تصـــادف« امری 
اجتماعـــی و فرهنگـــی اســـت و اصـــلاً بـــه 
سیاســـت ارتباطـــی نـــدارد. امـــا همچنـــان 
کـــه »اســـلاونکا دراکولیـــچ« نویســـنده اهل 
کرواســـی عنـــوان کـــرد؛ »هـــر امر پیـــش پا 
افتـــاده، امـــر سیاســـی اســـت.« »آدریـــان 
»دولت هـــای  کتـــاب  در  هـــم  لفت ویـــچ« 
توســـعه گرا«، »توســـعه« و »رشـــد اقتصادی« 
را امر سیاســـی دانست و نشـــان داد که کلید 

توســـعه یافتگی یا نیافتگی هـــر ملتی را باید 
در حـــوزه سیاســـت آن جســـت و جـــو کـــرد. 
بنا بـــر ایـــن ملاحظـــات، مســـأله رانندگی و 
تـــلاش بـــرای کاهـــش تصادفـــات، فراتـــر از 
مســـأله ای ترافیکـــی، جاده ای یـــا فرهنگی و 
اجتماعـــی، یـــک امر سیاســـی اســـت. البته 
اگـــر سیاســـت را همچون دراکولیـــچ یا لفت 
ویچ تعریـــف کنیم؛ یعنی سیاســـت به مثابه 
نوعی گفت و گـــو و ارتباط میان کنشـــگران، 
نیروهـــا و نهادهـــای هـــر جامعه بـــرای حل 
مســـائل مبتلابه همان جامعه و نه سیاست 
به معنـــای رقابـــت و درگیـــری جناح ها برای 
کســـب قـــدرت. از ایـــن منظـــر اســـت کـــه 
می تـــوان پویـــش »نه بـــه تصـــادف« را امری 

سیاســـی درنظـــر گرفت.
 

ارتباط وفاق و کاهش تصادفات
پـــس از اشـــاره بـــه ارتبـــاط وفـــاق بـــا کاهش 
تصادفـــات رانندگـــی در نـــوروز کـــه بـــه تأیید 
فرماندهـــی کل فراجا رســـید، حـــال می توان 
پرســـید ایـــن ارتبـــاط چگونه اســـت؟ مفهوم 
»وفـــاق« بیانگـــر ارتباطـــی چندگانـــه اســـت؛ 
ارتبـــاط دوســـویه دولت و حاکمیـــت با مردم 
براســـاس اصـــل اعتمـــاد و ارتبـــاط اجـــزای 
حاکمیـــت برپایـــه اصـــل همـــکاری. از 25 
اســـفندماه 1۴03 تـــا 15 فروردین ماه امســـال 
101 هـــزار و ۶۴3 فقـــره تصادف ثبت شـــد و در 
ایـــن تصادفـــات ۸۸0 ایرانـــی جان خـــود را از 
دســـت دادنـــد. نکته این اســـت که بـــه رغم 
افزایـــش 3درصدی مســـافرت های نـــوروزی، 
تلفـــات ناشـــی از تصادفات در ایـــن مدت ۸ 
درصـــد کاهـــش داشـــت. این میـــزان کاهش 
پایین تـــر از حد انتظار اســـت، اما جلوگیری از 
فوت هر یک ایرانی، یک دســـتاورد ملی است 
کـــه این بار با پویش »نه بـــه تصادف« رخ داد. 
این آمارهـــا و موفقیتی که مورد توجه ســـردار 

رادان قرار گرفت، ناشـــی از این اســـت که در 
ایـــن کارزار ملی، ابتـــدا خود مـــردم به کنش 
فراخوانده شـــدند. دعوت به کنشگری مردم 
در پویـــش »نه به تصادف« بـــه معنای تعریف 
یـــک منفعت مشـــترک میان مـــردم و اجزای 
حاکمیت بـــود. با اینکه تعییـــن این منفعت 
مشـــترک و تعریف زمینه بـــرای کنش مردم، 
ناشـــی از یک ارتباط دوسویه میان حاکمیت 
و ملت اســـت و در هر ارتباطی از این دســـت 
»سیاســـت« به وجود می آید و معنـــا می یابد. 
ضلع دیگر ایـــن وفاق، همراهـــی، هماهنگی 
و همـــکاری دســـتگاه های مختلـــف بـــود. به 
گفته ســـردار رادان این موفقیـــت، »با رهبری 
دولت بویژه معـــاون اول، وزیر کشـــور و وزیر 
بهداشت در گستره جمهوری اسلامی ایران« 
کســـب شـــد که »علاوه بر ارتقای سرمایه های 
اجتماعی، احساس امنیت و جلب مشارکت 
و اعتمـــاد عمومـــی، ارتقای ایمنی ســـفرهای 
هموطنان و کیفیت ارائه خدمات ســـفر را به 

دنبال داشـــت.«
بـــه ایـــن ترتیـــب، کاهـــش مـــرگ ناشـــی از 
تصادفـــات جـــاده ای در نـــوروز امســـال کـــه 
بـــا پویـــش »نـــه بـــه تصـــادف« رقم خـــورد، 
می توانـــد محـــک و تجربـــه ای باشـــد بـــرای 
اینکـــه چگونه تعریـــف زمین بازی مشـــترک 
و تعریـــف منافـــع مشـــترک، به گونـــه ای که 
آن زمیـــن و آن منفعـــت، مـــورد اجماع همه 
بازیگـــران باشـــد، می توانـــد  کنشـــگران و 
به یـــک توفیق ملـــی منجر شـــود. بـــه دیگر 
ســـخن، همان طـــور کـــه در ادبیـــات جدید 
توســـعه آمده اســـت، مردم بازیگران خوبی 
برای تأمیـــن منافـــع شـــخصی و منافع ملی 
هســـتند؛ اگـــر دولت هـــا و حاکمیت هـــا در 
رویکـــرد بی طرفانه، زمین یک بـــازی عادلانه 
بـــا رویکرد برد-برد را برای آنـــان فراهم کنند. 

ایـــن وظیفـــه ثابت همـــه دولت هاســـت.

قدردانی فرمانده فراجا از رئیس جمهوری
سردار رادان: پویش »نه به تصادف« حرکتی به سمت توسعه پایدار و حفظ سرمایه های انسانی و اجتماعی بود
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شود

گفت وگوی ایـــران و آمریکا در عمان، گامی تأثیرگذار 
و مثبت اســـت. دو طرف به جمع بندی رســـیده اند 
که می تـــوان بدون حضور دیگـــر قدرت ها گفت و گو 
کـــرد؛ هرچنـــد غیرمســـتقیم. در گذشـــته ایـــران و 
آمریکا مذاکرات غیرعلنی درباره عراق و افغانســـتان 
داشـــتند، اما موضـــوع مذاکرات اخیر مســـتقیماً به 
دوطـــرف مربوط می شـــود. این امر اجـــازه می دهد 
بـــدون دخالـــت طرف های دیگـــر، رفتارها بررســـی 
شـــود. لذا نباید نســـبت به شـــرایط جدید بی توجه 
بود و بایـــد مراقب موانعـــی بود که در این ســـال ها 
مانـــع ایجـــاد چنیـــن زمینـــه ای شـــده اند. بـــه طور 
مشـــخص رژیم اســـرائیل که درگیر تجاوز به منطقه 
اســـت، تلاش خواهد کرد مذاکرات را به شکســـت 
بکشـــاند. در ایران و آمریکا نیز جریان هایی هســـتند که مخالف روش 
جدیـــد دو کشـــور هســـتند. در آمریـــکا، لابـــی اســـرائیل و جریان های 
مخالـــف جمهـــوری اســـلامی از رونـــد جدیـــد ناخشـــنودند. در ایـــران 
جریان هایی، احتمالاً نســـبت به شکســـت مذاکرات بی نظر نباشـــند. 
بـــه رغم همه اینها وضعیت امروز متفاوت از گذشـــته اســـت. به عنوان 
مثـــال مذاکره کننـــده ایرانـــی بـــا اختیـــارات کامل بـــه عمـــان رفته که 
نشـــان دهنده حمایـــت کامل نظام اســـت. ایـــن مذاکرات دیگـــر صرفاً 
خواســـت یک جریان سیاســـی نیســـت، بلکه برآمـــده از تصمیم کلان 
نظـــام برای پیشـــبرد منافـــع ملی اســـت. بنابرایـــن نباید اجـــازه دهیم 
مخالفـــان داخلـــی و خارجی، از ســـر افراط گرایـــی یا دلایل دیگـــر آن را 
مختـــل کنند. فضای رســـانه ای کشـــور باید هوشـــمندانه عمـــل کند تا 
مذاکـــرات در فضایـــی آرام پیش بـــرود. از ایـــران تنها باید ایـــن پیام را 
منتقـــل کنیم کـــه گـــروه مذاکره کننده ایرانـــی از پشـــتیبانی تمام عیار 
برخوردار اســـت. به طـــرف مقابل نیز نشـــان دهیم در ایـــران، با وجود 
اختلاف نظرهای داخلی، وقتی پای منافع ملی در میان باشـــد، صدایی 

واحد شـــنیده می شود.

 پیامی که باید از ایران مخابره شود
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حق شناس
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مرکزی حزب 
اعتماد ملی

چالش هایـــی کـــه کشـــور بـــا آنها 
روبه روســـت، همچـــون ناترازی ها 
بـــه  اجتماعـــی  شـــکاف های  یـــا 
نقطـــه ای رســـیده اند کـــه ضرورت 
اتخاذ راه حل اساسی را دوچندان 
کرده اســـت. در حالی که بخشـــی 
از این مشـــکلات ریشـــه در عوامل 
داخلـــی چـــون ضعـــف مدیریت، 
استفاده نادرست از منابع موجود 

و ناکارآمدی سیاســـت گذاری ها دارد، بخشـــی دیگر 
نیز بـــه تحریم هـــای بین المللـــی و محدودیت های 
ناشـــی از آن بازمی گردد. یکـــی از راهکارهای کلیدی 
بـــرای کاهـــش ایـــن مشـــکلات، گفت و گـــوی جدی 
بـــا جهـــان، کشـــورهای غربـــی همچون کشـــورها و 
قدرت های شـــرقی اســـت. البته این مذاکـــرات باید 
بـــر پایه منافع ملی و مصلحت کشـــور صـــورت گیرد. 
در عیـــن حـــال نباید تصـــور کرد که همه مشـــکلات 
کشـــور صرفـــاً بـــا روابـــط خارجـــی حل می شـــوند. 

توجـــه بـــه اصلاحات داخلـــی نیز بـــه همـــان اندازه 
دارد.  اهمیت 

شـــکل گیری اجمـــاع ملی بـــرای حل این مســـائل، 
چـــه در حـــوزه داخلی و چـــه در عرصـــه بین المللی، 
یک نقطه امید اســـت کـــه بایـــد از آن مراقبت کرد. 
همچنیـــن، با بهره گیـــری از ایـــن همگرایی می توان 
موانـــع ســـرمایه گذاری خارجـــی را کاهـــش داد و راه 
را بـــرای توســـعه پایـــدار هموار ســـاخت. اســـتفاده 
هوشـــمندانه از ایـــن فرصـــت می تواند شـــکاف های 
موجـــود را کاهـــش داده و مســـیر آینده کشـــور را در 

مناســـبات داخلـــی و بین المللی روشـــن تر ســـازد. 

 اجماع ملی درباره مذاکره؛ تجربه ای برای آینده
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»ایران«سؤالمجددبرخینمایندگانازاحمدمیدریدربارهانتصابرابررسیمیکند
مواجهه غیرضروری با وزارت رفاه 

وزیر تعـــاون، کار و رفـــاه اجتماعی برای 
پاســـخ به ســـؤال یـــک نماینـــده درباره 
انتصاب دو نفر از مدیران ســـازمان های 
زیرمجموعـــه این وزارتخانـــه به مجلس 
خواهد رفـــت. دلیل حضـــور آتی احمد 
میدری در بهارســـتان ســـؤالی است که 
مجید نصیرپـــور نماینده ســـراب درباره 
انتصـــاب رؤســـای ســـازمان های فنی و 
حرفـــه ای و بهزیســـتی مطرح کـــرد. این 
ســـؤال از وزیر چهارشـــنبه هفته گذشته 

در هیأت رئیســـه اعلام وصول شـــد.
چنیـــن  کـــه  نیســـت  بـــار  نخســـتین 
بهارســـتان  بـــه  را  میـــدری  موضوعـــی 
می کشاند. او 21 اســـفند 1403 هم برای 
پاســـخ به ســـؤال کامـــران غضنفـــری به 
مجلس فراخوانده شـــده بود. غضنفری 
کـــه در دوره کوتـــاه نمایندگـــی اش بـــا 
ســـخنرانی و حضـــور در تجمعات بدون 
مجـــوز ســـال گذشـــته علیـــه معـــاون 

شـــناخته  رئیس جمهـــوری  راهبـــردی 
شـــده اســـت، در ســـؤال خود گفته بود 
مدیریتـــی  جابه جایی هـــای مشـــکوک 
در وزارت تعـــاون اتفـــاق افتاده اســـت. 
بـــه آن ســـؤال،  در جریـــان رســـیدگی 
میـــدری فرآیند انتصابـــات وزارت رفاه را 
تشـــریح کرد و گفت که مدیـــران به دور 
از سیاســـت زدگی های رایـــج از میـــان 
نیروهـــای متخصـــص و پـــس از ارزیابی 
از  اســـتعلامات  اخـــذ  و  توانمندی هـــا 

مراجـــع نظارتـــی انتخـــاب می شـــوند. 
وی بـــا اشـــاره بـــه برخـــی انتصابـــات در 
شرکت های زیر مجموعه وزارت تعاون،  
از نماینـــدگان اســـتان ها خواســـت تـــا 
گواهـــی دهند آیا تغییـــر مدیریتی که رخ 
داد، بر اســـاس شایستگی های حرفه ای 
بـــود یـــا ملاحظات سیاســـی؟ بـــا وجود 
توضیحـــات میـــدری، درنهایت بررســـی 
این ســـوال در صحـــن علنی یـــک کارت 
زرد را پیـــش روی وزیر تعاون گذاشـــت.

اکنون هم در ســـؤال نماینده ســـراب از 
وزیر کار به نظر می رســـد  همـــان رویکرد 
مبنای ســـؤال قرار گرفته باشـــد. با این 

تفـــاوت کـــه نصیرپـــور در گفت و گـــو با 
»تســـنیم« دربـــاره دلیل ســـؤالش گفت 
»بـــا توجه بـــه اینکـــه هـــر دو رئیس این 
ســـازمان ها از بیـــرون مجموعه انتخاب 
شـــده اند، ســـؤال این اســـت که علت و 
روش ایـــن انتخاب ها چه بـــوده؟ و این 
دو گزینه چه امتیازاتی نســـبت به ســـایر 
گزینه ها داشـــتند؟« این سؤال در حالی 
اســـت که حکـــم انتصاب غلامحســـین 
محمـــدی بـــه ریاســـت ســـازمان فنی و 
حرفـــه ای 14 آذر ســـال گذشـــته، پس از 
دو ماه سرپرســـتی همین سازمان صادر 
شد و ســـید جواد حسینی هم از 20 آبان 
سال گذشـــته ریاست سازمان بهزیستی 

را بـــر عهده دارد. 
گذشـــت دســـت کم ســـه ماه از انتصاب 
این مدیـــران زمان زیادی بـــرای ارزیابی 
برخـــی  مـــا  ا  ، نیســـت ن  عملکردشـــا
بـــه  بـــه جـــای پرداختـــن  نماینـــدگان 
برنامـــه ، رویکـــرد یـــا عملکرد هـــر یک از 
ایـــن مدیـــران، دربـــاره چرایـــی انتخاب 
این افراد و اینکه از چه جناحی هســـتند 

تمرکـــز مـــی کنند.

بـــه نظـــر می رســـد ایـــن نـــوع ســـؤال از 
وزیـــر تعـــاون بیـــش از آنکـــه ناشـــی از 
تعلقـــات سیاســـی مدیران مـــورد بحث 
جناحـــی  تعلقـــات  از  ناشـــی  باشـــد، 
ســـؤال کنندگان اســـت.  به ویـــژه اینکه  
احمد میدری در جریان  بررســـی سوال 
قبلـــی اعـــلام کـــرده بـــود که  اســـتعلام 
درباره مدیـــران انتصابـــی وزارت تعاون 
ایـــن  مثبـــت  نتیجـــه  و  انجـــام شـــده 
اســـتعلام ها را در  اختیار هیات رئیســـه 

مجلـــس قـــرار داده اســـت. 
 آنچه در رفت وبرگشـــت های وزیر تعاون 
به مجلس غایب است، مســـائل مربوط 
بـــه مســـئولیت ها و مأموریت های اصلی 
ایـــن وزارتخانـــه یعنـــی حوزه هـــای رفاه، 
تعاون، بازنشســـتگان، کارگـــران و مانند 
اینها اســـت. اما به رغم مســـئولیت های 
گســـترده ایـــن وزارتخانـــه آنچـــه کمتـــر  
همیـــن  قـــاً  تفا ا  ، د می شـــو رســـی  بر
مسئولیت ها اســـت. امروز باید بررسی 
چنین مباحثی در دســـتورکار قرار بگیرد 
تا نفـــع ایـــن نظارت هـــا متوجه  اقشـــار 

مخاطـــب وزارت تعاون شـــود.

مجلس

تکذیبادعایروزنامهآمریکایی
دربارهنامهایرانبهترامپ

 خبـــر اول اینکه، عضو دفتر حفظ و نشـــر آثار رهبر 
معظم انقـــلاب ادعای روزنامـــه آمریکایـــی »نیویورک 
تایمز« درباره شـــیوه و علت پاســـخ جمهوری اسلامی 
ایران بـــه نامه رئیس جمهوری آمریـــکا را تکذیب کرد. 
به گزارش ایســـنا، مهدی فضائلی در شبکه اجتماعی 
»ایکس« نوشـــت: »ادعای روزنامه آمریکایی نیویورک  
تایمز صرفاً یـــک عملیات روانی بـــوده و کذب محض 
اســـت.« ایـــن روزنامه آمریکایـــی مدعی شـــده بود در 
جلســـه تصمیم گیـــری درباره پاســـخ به نامـــه ترامپ، 
ســـران قـــوا و مقامات ارشـــد ایـــران خواســـتار تغییر 
موضـــع رهبر انقلاب نســـبت بـــه مذاکره مســـتقیم با 
آمریـــکا شـــده اند. فضاســـازی و خبرپراکنـــی روزنامه 
»نیویـــورک تایمـــز« درحالـــی اســـت که نشـــریه »خط 
حزب الله« وابســـته بـــه دفتر حفظ و نشـــر آثـــار رهبر 
معظـــم انقـــلاب اســـلامی در گزارشـــی، دلیل پاســـخ 
ایران بـــه نامه ترامپ را تغییـــر موضع رئیس جمهوری 
آمریکا اعلام کرد. این نشـــریه نوشت: »ماجرا از جایی 
متفاوت شـــد کـــه ترامـــپ در نامه  خـــود بـــه نوعی از 
مواضع پیشـــین خود عقب نشـــینی کرده و نسبت به 
محدود شـــدن مذاکرات به موضوع هســـته ای چراغ 
ســـبز نشـــان داد.« این نشـــریه در خبـــر تحلیلی خود 
اضافه کـــرد: »ایـــن موضـــوع در کنار تلاش ســـنگین 
دولـــت آمریـــکا بـــرای مقصـــر جلـــوه دادن جمهوری 
اســـلامی ایـــران در زمینـــه  بـــالا گرفتـــن تنش هـــا نزد 
افـــکار عمومـــی دنیا و بویـــژه مردم کشـــورمان، باعث 
شـــد تـــا جمع بندی بر پاســـخ جمهـــوری اســـلامی به 
نامه باشـــد.« به این ترتیب بر اســـاس خبـــر تحلیلی 
نشـــریه »خط حـــزب الله« این ترامپ بود کـــه در نامه 
خود عملاً از شـــرط گفت وگو درباره »مجموعه مسائل 
منطقـــه ای، موشـــکی و امنیتـــی« عقب نشـــینی کرد. 

وندیشرمن:عراقچیبسیار
سرسختوباهوشاست

 دســـت آخر اینکه، »وندی شرمن« دیپلمات سابق 
و مذاکره کننـــده ارشـــد آمریـــکا در مذاکـــرات برجام، 
با اشـــاره بـــه مذاکـــرات ایـــران و آمریکا در عمـــان و با 
بیـــان اینکه »ســـیدعباس عراقچی طـــرف مقابل من 
در جریـــان مذاکرات برجـــام بود«، وزیـــر امور خارجه 
کشـــورمان را که رئیس هیأت ایرانـــی در این مذاکرات 
است »بســـیار سرســـخت و بســـیار باهوش« توصیف 
کـــرد. به گـــزارش ایرنـــا، وی گفت: »عراقچـــی به زبان 
انگلیسی مسلط اســـت و از تمام جزئیات فنی اطلاع 
دارد. بنابرایـــن ویتـــکاف با یک هماورد بســـیار توانا در 
آن ســـوی میز یا دیوار طرف اســـت.« وندی شرمن در 
گفت و گو با شـــبکه تلویزیونی »abc« آمریکا، با اشـــاره 
به اینکه »به نظر می رســـد ویتکاف فرستاده ترامپ در 
همه امور باشـــد« اظهارکرد: »بســـیار خوب اســـت که 
با ایران به توافق برســـیم. فکر می کنـــم این مذاکرات 
فوق العاده چالش برانگیز اســـت.« وی ابراز امیدواری 
کرد کاش »ویتکاف یک گـــروه توانمند برای مذاکرات 
در اختیار داشـــته باشد؛ زیرا مســـائل کاملاً فنی است 
و دانســـته های شـــخصی که قرار اســـت با او ســـروکار 
داشته باشـــد )سید عباس عراقچی( بیش از اوست.«

دیگهچهخبر؟

آیت الله آملی 
لاریجانی 

رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت 

در آخرین 
موضع گیری 

پیرامون لوایح 
پیوستن به دو 

کنوانسیون CFT و 
پالرمو گفته است 

»۵0 کشور با تحفظ 
این کنوانسیون ها 
را پذیرفته اند و ما 
هم می توانیم این 
لوایح را به صورت 

مشروط و با تحفظ 
قبول کنیم«

همچنـــان تـــا پیـــش از برگـــزاری جلســـه روز 
چهارشنبه مشخص نیســـت. ابهامی که سبب 
شده اســـت فعالان سیاسی و اقتصادی و بویژه 
نهادهـــای مدنـــی برآمـــده از بخـــش خصوصی 
اقتصـــاد کشـــور در موضع گیری هـــای متعدد و 
از جملـــه در نامه نـــگاری بـــا رئیـــس مجمع به 
بیـــان دیدگاه خـــود در تأیید ضـــرورت موافقت 
با لوایح دوگانه و پذیرش دو شـــرط باقی مانده 

FATF  بپردازند.
روز جمعـــه رئیـــس اتـــاق بازرگانـــی ایـــران در 
نامـــه ای بـــه آیـــت الله لاریجانی، خواســـتار آن 
شـــد که اهتمـــام لازم در جهـــت تصویب این 
دو کنوانســـیون در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام صورت پذیرد. صمد حســـن زاده تصویب 
ایـــن کنوانســـیون ها را یـــک ضـــرورت حتمی 
برای اقتصاد امروز کشـــور برشـــمرد و نوشت: 
»قرار داشتن در فهرســـت سیاه FATF در کنار 
تحریم های ظالمانه که سال هاســـت گریبان 

را گرفتـــه، نگرانی هـــای  اقتصـــاد و جامعـــه 
جدی تـــری را ایجاد کرده اســـت. بـــا موافقت 
مجمـــع می تـــوان حتـــی بـــا وجـــود تحریم ها 
روابط تجاری را تســـهیل و هزینـــه مبادلات را 
تخفیف بخشـــید.« وی با بیان اینکه در سالی 
کـــه بـــا شـــعار »ســـرمایه گذاری بـــرای تولید« 
توســـط مقـــام معظـــم رهبـــری مزین شـــده 
اســـت بایـــد رویکردهـــای نوینـــی را جایگزین 
کرد، افـــزود: »اتاق بازرگانـــی، صنایع، معادن 
و کشـــاورزی ایـــران با لحـــاظ منافع ملـــی و با 
اســـتناد بـــه درخواســـت های مکـــرر فعـــالان 
بخش خصوصی و اتاق های اســـتانی، تصویب 
کنوانســـیون های پالرمـــو و ســـی اف تی را یک 
ضرورت حتمی برای اقتصاد امروز کشـــورمان 
برمی شـــمارند و هرگونه مواجهـــه دیگر با این 
مقولـــه را به منزلـــه بـــه محـــاق بـــردن منافع 
ملت و آســـیب بلندمـــدت به اقتصاد کشـــور 

می داننـــد.«

 
 

بررســـی دو لایحـــه باقـــی مرتبـــط بـــا FATF که 
تکمیـــل کننـــده ضوابـــط و ســـازکارهای 41 گانه 
گـــروه ویـــژه اقـــدام مالـــی )FATF ( محســـوب 
کار  می شـــود، در هفتـــه جـــاری در دســـتور 
مجمع تشـــخیص مصلحت نظام قـــرار دارد. بر 
اســـاس اعلام سید محســـن دهنوی سخنگوی 
مجمع تشـــخیص مصلحـــت نظام، قرار اســـت 
در جلســـه چهارشـــنبه ایـــن هفتـــه و پـــس از 
شـــنیدن همه نظرات کارشناســـی »در راستای 
مصلحـــت کشـــور و حفظ منافـــع ملـــی درباره 
پیوســـتن بـــه دو کنوانســـیون مقابله بـــا تأمین 
مالـــی تروریســـم)CFT(  و پالرمـــو و چگونگی آن 
تصمیم گیری شـــود.« ایـــن تصمیـــم نهایی اگر 
بـــا رأی موافـــق اعضـــای مجمـــع همراه باشـــد، 
می تواند زمینه ساز گره گشـــایی از روابط بانکی 
و مالی و تقویـــت امکان جذب ســـرمایه گذاری 
خارجـــی در راســـتای توســـعه اقتصادی کشـــور 
شـــود و به وضعیتی که از پاییز 1398 بر تعاملات 
مالـــی بین المللـــی ایـــران تحمیل شـــده پایان 
دهـــد، وضعیتی کـــه در آن با تکیه بـــر توصیه ها 
و سیاســـتگذاری های گـــروه ویژه اقـــدام مالی، 
کشـــورهای طـــرف معاملـــه می تواننـــد از انجام 
نقـــل و انتقال مالی فرد، شـــرکت یـــا هر بخش 
مرتبـــط بـــا ایـــران و پرداخت بدهی هـــای خود 

اســـتنکاف کنند.
 

در آستانه تعیین تکلیف دو لایحه 
تعامـــل ایران بـــا ســـازمان بین دولتـــی FATF و 

فـــراز و فرودهایـــی کـــه بـــر ایـــن تعامـــل حاکم 
شـــد، پیشـــینه ای دو دهـــه ای دارد. گـــروه ویژه 
اقـــدام مالی ســـال 1368 بـــا ابتکار کشـــورهای 
گروه هفت تأســـیس شـــد، اما پس از 12 ســـال 
بـــه نهـــادی اثرگـــذار در کارزار جهانی مبـــارزه با 
تأمین مالی تروریســـم و ابزاری برای شکل دادن 
بـــه جهت گیری هـــای بین المللـــی و نظـــارت و 
مدیریت تعامـــلات مالی میان کشـــورها تبدیل 
شـــد. نهادی که همکاری با آن یا قرار گرفتن در 
فهرســـت های خاکستری و ســـیاهش می تواند 

اقتصـــاد کشـــورها را تحت تأثیر قـــرار دهد.
ایـــران اولین بـــار در ســـال 1388 در فهرســـت 
ســـیاه FATF  قرار گرفت. دو ســـال پیـــش از آن 
لایحـــه مبارزه بـــا پولشـــویی به مجلـــس ارائه و 
تصویب شـــده بـــود. با ایـــن حال یکـــی از موارد 
مهمی کـــه در تمام ســـال های بعد مسأله ســـاز 
شد، تصمیم به پیوســـتن به دو کنوانسیون و از 
  )CFT(جمله کنوانســـیون تأمین مالی تروریسم
بود کـــه لایحه مربـــوط بـــه آن از ســـوی دولت 
دهم تدوین شـــد و در مجلـــس نهم به تصویب 
رســـید، اما موافقت شـــورای نگهبان را به همراه 
نداشـــت. حل این مسأله در ســـال های میانی 
دهـــه 90 با تدویـــن مجدد لایحه این بـــار از مبدأ 
قوه قضائیه در دســـتور کار قـــرار گرفت. روندی 
که در  فاصله ســـال های 1395 تا 1398 اقدامات 
مقابلـــه ای مالی علیه ایران  را بـــه تعلیق درآورد. 
امـــا ایـــن تعلیق به واســـطه مشـــخص نشـــدن 
 CFT تصمیم نهایـــی دربـــاره دو لایحه پالرمـــو و
پایـــان یافت. ایـــن در حالـــی بود کـــه  اکثریت 
نماینـــدگان دوره دهـــم مجلـــس بـــا اصـــرار بر 
نظـــر خود و با هـــدف حل مســـأله لوایحی را که 
از ســـوی شـــورای نگهبـــان با مخالفـــت مواجه 
شـــده بود برای تصمیم گیـــری نهایی به مجمع 
تشـــخیص مصلحت نظام ارســـال کردند. پایان 
دوره دهـــم مجلـــس و تغییـــر نگاه بـــه FATF در 

مجلـــس یازدهم که مدافع لوایـــح نبودلوایح را 
از بلاتکلیفی خارج نکرد. عمـــر دولت دوازدهم 
هم که برای حل مشـــکلات اقتصادی توانســـته 
بود با موافقت مقام معظم رهبری درخواســـت 
بررســـی مجدد موضوع در مجمع را مطرح کند 
پایـــان یافت و همین ســـبب مســـکوت ماندن 
موضوع در  سال های گذشـــته شد. سال هایی 
کـــه مســـأله FATF بیـــش از آنکـــه موضوعی در 
چهارچـــوب مســـائل اقتصـــادی کشـــور تعریف 
شـــود، به ابـــزاری در خدمت رقابت هـــای حوزه 

سیاســـت داخلی تبدیل شد.
 

چشم انداز امکان موافقت با شروط  
بـــا روی کار آمدن دولت چهاردهم و ادامه یافتن 
دوباره پیگیری هـــا، لوایح دوگانه یـــک بار دیگر 
در فهرســـت موضوعـــات مورد بررســـی مجمع 
تشـــخیص مصلحت قـــرار گرفـــت. در وضعیت 
اخیـــر اگـــر چـــه طیفـــی معـــدود از نمایندگان 
مخالـــف پیوســـتن بـــه FATF  در مخالفـــت بـــا 
لوایح موضع گرفتند امـــا برخی اعضای مجمع 
صراحتاً اعـــلام کردند مجلـــس در این موضوع 
عاملیـــت خود را از دســـت داده اســـت و مبنای 
در دســـتور کار قرار گرفتن مجـــدد لوایح صرفاً 
درخواســـت دولـــت و موافقـــت مقـــام معظـــم 
رهبری بـــا بررســـی دوبـــاره آن اســـت. لوایحی 
کـــه آیـــت الله آملـــی لاریجانـــی رئیـــس مجمع 
تشـــخیص مصلحـــت در آخریـــن موضع گیری 
پیرامـــون آن گفتـــه اســـت »50 کشـــور با تحفظ 
ایـــن کنوانســـیون ها را پذیرفته انـــد و مـــا هـــم 
می توانیم ایـــن لوایح را به صورت مشـــروط و با 

تحفظ قبـــول کنیم.«
با وجـــود این موضـــع همچنان نتایج بررســـی 
کمیســـیون های تخصصی مجمـــع و رأی نهایی 
نزدیـــک به 40 عضو حقیقـــی و حقوقی آن درباره 
پیوســـتن بـــه دو  کنوانســـیون موضـــوع بحث 

مهراوهخوارزمی
روزنامه نگار

گزارش

تصویب FATF برای تسهیل سرمایه گذاری
واقعیت هـــای اقتصـــادی و شـــرایط زمانـــی ایجـــاب می کنـــد مجمع 
تشـــخیص مصلحت نظـــام لوایح مرتبـــط بـــا FATF  را تصویب کند. 
این انتظار ناشـــی از مشـــکلاتی اســـت که به دلیل فقـــدان عضویت 

ایـــران در FATF  متوجه تجـــار و بازرگانان ایرانی اســـت.
بـــه عنوان مثـــال آمار روابـــط تجاری ایـــران و عراق که البتـــه باید به 
دنبال گســـترش آن باشـــیم، نشان می دهد ســـال گذشته تعاملات 
اقتصـــادی و صادراتی با عراق به  صورت رســـمی 12 میلیـــارد دلار و در 
یک ارزیابی غیررســـمی حدود 14 میلیارد دلار بود. مســـئولان بر این 
باورنـــد می تـــوان حجم روابـــط اقتصادی دو کشـــور را بـــه 20 میلیارد 

دلار رساند.
مســـأله این است که فقط بخشـــی از همکاری های مشـــترک ایران و عراق به صادرات و واردات 
مربوط می شـــود. مســـأله مهم تر ســـرمایه گذاری های مشـــترک برای طرح ها و پروژه های پایدار 
اســـت. اما به محض اینکه بحث ســـرمایه گذاری پیش کشـــیده می شـــود -چه ســـرمایه گذاری 
در عـــراق و چه ســـرمایه گذاری در ایـــران- دوســـتان عراقی با ابراز تمایل به شـــراکت بـــا ایران، 

نگرانی های بســـیاری ابـــراز می کنند.
نگرانـــی دوســـتان عراقی برای ســـرمایه گذاری مشـــترک یا هـــر نوع ســـرمایه گذاری، ناشـــی از 
موضوعـــات مربـــوط با روابـــط بین الملـــل، محدودیت هـــا و تحریم ها اســـت. آنـــان می گویند 
»اگر در کشـــور شما ســـرمایه گذاری کنیم، نمی دانیم فرجام کار چه می شـــود؟« دوستان عراقی 
می گویند »ما آجر روی آجر می گذاریم و با شـــما شـــریک می شـــویم، کارخانه ای با هم راه اندازی 
می کنیـــم، ولی چهار ســـال دیگر که می خواهیم محصـــول را برداریم، نمی دانیـــم با چه موانعی 
روبه رو خواهیم شـــد؟« آنان می گویند »ابهام در روابط شـــما با سازمان های بین المللی« دست 
مـــا را بـــرای ســـرمایه گذاری می بنـــدد. به همیـــن دلیـــل عراقی ها بـــا احتیاط طرح خـــود برای 
ســـرمایه گذاری در ایـــران را عملی می کنند یا اصـــلاً این طرح ها به مرحله عملیاتی نمی رســـند.
یک مثال دیگر؛ ایران عضو ســـازمان های بریکس و شـــانگ های شـــد که بازار بزرگـــی را برای ما 
فراهم کرد.  اما برای شـــکل گیری همکاری  با کشـــورهای عضو دو ســـازمان، بایـــد با تک تک این 
کشـــورها تعامل داشـــت. اقتصاد یک رابطه یک طرفه نیســـت، بلکه باید بتوان ســـرمایه گذاری 
مشـــترک انجـــام داد و با کشـــورهای دیگر بر ســـاخت یک پروژه مشـــترک متمرکز شـــد. اما به 
دلیـــل وجود همـــان ابهام هایی کـــه طرف های عراقـــی ابراز می کننـــد، در رابطه با کشـــورهای 

عضو شـــانگهای و بریکس هـــم اتفاق چندان اقتصادی نیفتاده اســـت.
شـــرکت ها، فعالان اقتصادی یا دولت های این کشـــورها در ظاهر مســـأله ای عنـــوان نمی کنند، 
امـــا در عمل بســـیار بـــه کار مشـــترک اقتصـــادی با ایرانیـــان بســـیار احتیاط می کننـــد. همین 
احتیـــاط عضویـــت ایـــران را بی معنی کرده اســـت. ایـــن کشـــورها می گویند »ممکن اســـت به 
  FATF دلیـــل همکاری با ایران در معـــرض محدودیت هایی قرار بگیریم که ســـازمان هایی نظیر
وضـــع می کننـــد.« برای همین اگر کشـــورهای عضـــو این دو ســـازمان جایی امن تر پیـــدا کنند، 
قطعـــاً ســـراغ ایران نمی آیند و بـــا ما همکاری نخواهند کـــرد.  لذا اگر مســـأله FATF  با نظر مثبت 
اعضای مجمع حل شـــود، می تـــوان امیدوار بود اوضاع ســـرمایه گذاری و تعامل دیگر کشـــورها 

با ایران تا حد زیادی تســـهیل شـــود.

یحییآلاسحاق
رئیس اتاق بازرگانی 

ایران و عراق

تعیین سرنوشت تعیین سرنوشت FATFFATF      در ایستگاه پایانیدر ایستگاه پایانی
در هفته جاری مجمع تشخیص مصلحت سرنوشت یک مسأله پرابهام را بررسی می کند



وزیـــر خارجـــه عمان در دیـــدار صبح گذشـــته با عراقچـــی تأکید کـــرده بود که 
گفت وگوهایی مشـــابه با طرف آمریکایی نیز انجام خواهـــد داد. هدف؟ فراهم 
آوردن زمینه ای مناســـب برای مذاکرات حساس ایران و هیأت آمریکایی. هیأت 
مذاکراتـــی ایران را عراقچـــی در قامت رئیس هیـــأت مذاکره کننده و معاونانش 
مجید تخت روانچی، کاظم غریب آبادی و اســـماعیل بقایی تشـــکیل می داد. با 
انتخاب عمان به  عنوان کانال ارتباطی رســـمی، تهران پیامی روشـــن فرســـتاد: 
واســـطه را ما انتخاب می کنیم. میز گفت وگو باید روی پایه  اعتماد چیده شـــود. 
ایـــن تصمیـــم، در ظاهر یک حرکت ســـاده دیپلماتیک بود امـــا در دل خود یک 
بـــازی بـــزرگ را شـــکل داد؛ جایی که امـــارات با وجـــود نزدیکی اش بـــه آمریکا و 
تلاشـــش بـــرای ایفای نقش میانجی، از ســـوی تهـــران کنار رفت و عمـــان با آن 
سابقه درخشان در میزبانی مذاکرات محرمانه ۲۰۱۳، دوباره به صحنه بازگشت. 
منابـــع آگاه می گوینـــد: نامـــه ترامپ حاوی پیشـــنهادی بـــرای آغـــاز مذاکرات 
مســـتقیم با تهـــران بود. ایران اما نه تنها پاســـخ خود را به شـــکل غیرمســـتقیم 
ارســـال کرد، بلکه عملاً چهارچوب مذاکـــرات را به نفع خود تعییـــن کرد: نه در 
خاک کشور ثالث پیشـــنهادی آمریکا بلکه در مســـقط؛ نه در مذاکره مستقیم، 
بلکه بـــا فرمول »ارتباط غیرمســـتقیم تا زمـــان احیای اعتمـــاد«. بنابراین آنچه 
پیش از آغاز نشســـت روز گذشته روشـــن شـــد، این بود: حرف ایران به کرسی 
نشســـت. در ایـــن آوردگاه دیپلماســـی، تهـــران نشـــان داد که همچنـــان توان 
تعییـــن زمین بـــازی را دارد. اکنون همه چیز به این بســـتگی دارد کـــه درون این 
چهارچـــوب محدود، چـــه امتیازاتی قابل دریافـــت یا واگذاری خواهـــد بود. اما 
یک چیز روشـــن است؛ مســـقط آغاز یک چانه زنی پیچیده در ســـایه استراتژی 

هوشـــمندانه تهران است.
چه ایـــران از همان ابتـــدا موضعی محتاط و حســـابگرانه اتخاذ کـــرد. عراقچی 
در بـــدو ورودش به عمـــان در اظهاراتی علنـــی تصریح کرده بود کـــه تهران زیر 
بـــار دیپلماســـی تحمیلی نخواهـــد رفت. جمله معـــروف او که »تـــوپ در زمین 
واشـــنگتن اســـت«، نشـــان می داد ایران حاضـــر به گفت وگو هســـت امـــا نه از 

موضـــع ضعف و نه بـــدون نشـــان دادن اراده جدی طـــرف مقابل.
 

ازقلببازاراملاکبهقلبمذاکراتهستهای
ریاست هیأت آمریکایی را »اســـتیو ویتکاف« برعهده داشت؛ به عنوان انتخابی 
غیرمنتظره از ســـوی ترامپ که نـــه از درون وزارت خارجه آمریـــکا، بلکه از قلب 
بازار املاک نیویورک به قلب مذاکرات هســـته ای پرتاب شـــده است. انتخاب او 
پیامی روشـــن دارد: دولت ترامپ، این بار به دنبال بازیگران کلاســـیک نیســـت، 

بلکه می خواهد دیپلماســـی را با زبـــان معامله تعریف کند. 
»ویتکاف« از نزدیک ترین چهره ها به رئیس جمهوری آمریکا محســـوب می شود 
و همیـــن نزدیکـــی، به ایـــران اجـــازه می دهد تا صـــدای خود را بی واســـطه  تر به 
گوش کاخ ســـفید برســـاند؛ بی آنکـــه از فیلترهایـــی چون ســـناتورهای تندرو یا 
وزرای جنگ طلـــب عبـــور کنـــد. در هفته های اخیـــر، ویتکاف ســـیگنال هایی 
صریـــح و ضمنی فرســـتاده که حاکی از موضعـــی میانه رو در قبال ایران اســـت. 
واکنـــش  ملایم و مثبت او بـــه توئیت عراقچی، همه اینها حاکی از آن اســـت که 
شـــاید در چهره این تاجر نیویورکی، بتـــوان دیپلماتی دید که می خواهد به جای 

تنش، مســـیر گفت وگو را هموار کند. اما مســـأله به همین ســـادگی نیســـت.
هرچند نفس انتخاب »ویتکاف«، می تواند نشـــانه ای از یـــک تغییر راهبردی در 
واشـــنگتن و عبور از نـــگاه امنیتی به ایـــران و رجوع به منطق اقتصاد باشـــد اما 
پیداســـت که او با نگاهـــی صرفـــاً معامله گرانه وارد اتـــاق مذاکره با ایران شـــده 
اســـت؛ گویی بـــه اعتقـــاد او همه چیـــز را می توان بـــا بده بســـتان های دقیق و 
حساب شـــده یـــا قراردادهـــای اقتصادی حـــل و فصل کـــرد. اما در ســـوی دیگر 
ایـــن معادله، ایرانی ایســـتاده بـــا تجربه ای انباشـــته از دهه ها چالـــش، تحریم، 
مقاومـــت و دیپلماســـی چندلایه. تهران خـــوب می داند که سیاســـت خارجی، 
آن هـــم در زمینـــه ای به حساســـی برنامه هســـته ای، بازی صفر و یک یا ســـود و 

زیان فوری نیســـت. 
اینجـــا میـــدان میـــن دیپلماســـی اســـت؛ جایی کـــه هـــر واژه، هر توافـــق و هر 
امتیاز تاریخی از بی اعتمادی و بده بســـتان های فرسایشـــی را در دل خود دارد. 
مذاکرات هســـته ای نه معادله ای ســـاده بلکه پازلی پیچیده و چندبعدی اســـت 
کـــه مجموعـــه ای از مفاهیم اصولی و بنیـــادی چون امنیت، اســـتقلال و هویت 
ملی را دربرگرفته اســـت.  اینجا بازار نیســـت؛ میدان اســـتراتژی است و در دل 
ایـــن میدان، حالا ســـؤال این اســـت؛ آیا نـــگاه معامله گرایانه می توانـــد در برابر 
منطق پیچیده سیاســـت قد علم کند؟ پاســـخ این معما جایی در پشت درهای 

بســـته مذاکرات، به تدریـــج و بی صدا شـــکل خواهد گرفت.

با انتخاب عمان 
به  عنوان کانال 

ارتباطی رسمی، 
تهران پیامی 

روشن فرستاد: 
واسطه را ما 

انتخاب می کنیم. 
میز گفت وگو باید 

روی پایه  اعتماد 
چیده شود. 

این تصمیم، در 
ظاهر یک حرکت 
ساده دیپلماتیک 

بود اما در دل 
خود یک بازی 
بزرگ را شکل 

داد؛ جایی که 
امارات با وجود 
نزدیکی اش به 

آمریکا و تلاشش 
برای ایفای نقش 
میانجی، از سوی 

تهران کنار رفت

 عراقچی پس از گفت و گوی روز گذشته با هیأت آمریکایی  
از تعیین چهارچوب کلی توافق در شنبه آینده خبر داد

روز گذشـــته در فضـــای پررمز و راز مســـقط، پایتخت همیشـــه میانجی عمان، 
اولیـــن دور از گفت و گوهـــای غیرمســـتقیم ایـــران و آمریـــکا بـــه پایان رســـید؛ 
گفت و گوهایـــی کـــه اگرچه چهره بـــه چهره نبـــود اما نفس های دیپلماســـی را 
دوبـــاره در کالبد روابط پرتنش دو کشـــور دمید. آنطور که ســـیدعباس عراقچی 
وزیر امور خارجه ایران پس از پایان نشســـت خبرســـاز »مسقط« روایت کرد، در 
این گفت و گوی غیرمستقیم که دو ســـاعت و نیم به درازا انجامید، وزیر خارجه 
عمـــان نقش پیک صلح را بـــازی می کرد، چهار بار در رفـــت و آمد میان اتاق ها، 
حامـــل پیام های مکتـــوب دو طرف بود. قرار شـــد میدان مذاکره شـــنبه آینده 
از ســـرگرفته شـــود؛ جایی که بـــه گفته وزیر امـــور خارجه، طرفین بـــرای اولین 
بار وارد ترســـیم چهارچوب هـــای کلی یک توافق ممکن می شـــوند. بنا بر بیانیه 
منتشرشـــده از ســـوی وزارت امور خارجه ایران، هر دو طـــرف در فضایی مثبت 
و ســـازنده مواضع خـــود را با زبانی مبتنـــی بر احترام متقابل بـــه گوش یکدیگر 

رســـاندند و درباره موضوعات کلیدی همچون برنامه صلح آمیز هســـته ای ایران 
و رفـــع تحریم ها با یکدیگر گفت و گـــو کردند. در پایان ایـــن ماراتن دیپلماتیک 
دو و نیم ســـاعته، لحظه ای کوتـــاه اما مهم رقم خورد؛ رؤســـای هیأت های ایران 
و آمریـــکا با حضور وزیـــر خارجه عمان دقایقـــی چهره به چهـــره با هم صحبت 
کردند. قرار گذاشـــته شـــد مذاکرات هفته آینده ادامه یابد تا چشم ها همچنان 

به »مســـقط« خیره بماند.
 

بازنویسیمعادلهپیچیده
»مســـقط« جایی که پیش تر هم میزبـــان گفت وگوهای پنهانی و آشـــکار میان 
ایـــران و آمریکا بـــوده، روز گذشـــته بار دیگـــر در کانون یک ماجرای بـــزرگ قرار 
گرفـــت؛ گفت وگوهایـــی بـــا بازیگرانی خاص: ســـید عباس عراقچـــی وزیر امور 
خارجه ایران در یک ســـو و »استیو ویتکاف«، فرســـتاده ویژه »دونالد ترامپ« در 
ســـوی دیگر؛ چهره ای ناشـــناخته اما مهم که در حلقه شخصی رئیس جمهوری 
آمریکا قـــرار دارد. امـــا پیش از آغـــاز گفت و گوها، تهران بر غیرمســـتقیم بودن 
مذاکـــرات تأکیـــد کـــرد. دلیل آن ســـاده بـــود: بی اعتمـــادی. هیـــأت ایرانی با 
خاطـــره تلخ خروج آمریکا  از برجـــام، پا در میدان مذاکره گذاشـــت و به دنبال 
نشـــانه هایی واقعی از نیت دولت ترامپ بود. عراقچی در بدو ورودش به عمان 
اعلام کرده بـــود که اگر اراده کافـــی در طرف مقابل دیده شـــود، می توان درباره 

جدول زمانـــی گفت وگوها به توافق رســـید.

مذاکـــرات روز گذشـــته در حالی شـــروع شـــد که ایـــران موفق شـــد معادله ای 
پیچیـــده را بـــه نفع خـــود بازنویســـی کند. قـــرار شـــد موضـــوع گفت و گوهای 
غیرمســـتقیم میان تهران و واشنگتن با پافشاری ایران در چهارچوبی مشخص 
یعنی فقط پرونده هســـته ای نه بیشـــتر قـــرار گیرد. طـــرف آمریکایـــی امیدوار 
بـــود پای مســـائل فرابرجامی همچـــون توان موشـــکی و نفوذ منطقـــه ای ایران 
را بـــه میز مذاکره بـــاز کند اما هیأت ایرانی خط قرمز روشـــنی کشـــید و مذاکره 
خارج از موضوع هســـته ای را قاطعانـــه رد کرد. این موضع گیـــری صریح ایران، 
ابتدا ســـایه ای از تردید بر سر حضور ویتکاف در مســـقط انداخت اما نهایتاً این 
آمریکایی هـــا بودند که عقب نشـــینی کردند چـــه در انتخاب موضـــوع و چه در 

پذیرش فرمت غیرمســـتقیم مذاکرات.
 

حرفایرانبهکرسینشست
در مســـیر اجـــرای چنیـــن شـــکلی از مذاکـــرات بود کـــه اســـماعیل بقائی 
ســـخنگوی وزارت خارجـــه از آغـــاز رایزنی های حســـاس امـــا محتاطانه در 
ســـاعات اولیه میـــان عراقچی و »ویتکاف« با وســـاطت »بدرالبوســـعیدی« 
خبـــر داد. نمایندگان ایـــران و آمریکا هر یک در ســـالن های مجزا مســـتقر 
شـــده بودند امـــا ارتبـــاط آنهـــا از طریق دیپلماســـی فعـــال وزیـــر خارجه 
عمان برقرار شـــد؛ انتقال مواضـــع، تبادل نقطه نظرات و ســـنجش فضای 

گفت و گـــو اما بدون یـــک تماس مســـتقیم.

وزیر امـــور خارجه در پایان اولیـــن دور مذاکره 
با هیـــأت امریکایی از فضای ســـازنده حاکم بر 

این گفت وگوهـــا خبر داد. 
ســـیدعباس عراقچی پس از پایان دور نخست 
گفت وگوهای غیرمستقیم با »استیو ویتکاف« 
فرســـتاده ویـــژه رئیس جمهـــوری آمریـــکا، در 
از مســـقط گفـــت:  گفت وگـــوی تلویزیونـــی 
»مـــا حـــدود دو ســـاعت و نیـــم گفت وگوهای 
غیرمســـتقیم داشـــتیم بـــه همـــت و زحمـــت 
آقـــای بوســـعیدی، وزیـــر خارجـــه عمـــان که 
بیـــن هیأت هـــا در حـــال رفـــت و آمـــد بـــود و 
فکـــر می کنـــم حـــدود ۴ بار ایـــن رفـــت و آمد 
انجام شـــد، دیدگاه هـــای طرفین بـــه یکدیگر 

منتقل شـــد.«
وزیـــر خارجه با اشـــاره به اینکه این جلســـه به 
عنوان جلســـه اول، جلســـه ســـازنده ای بود و 
در یک محیـــط آرام و بســـیار محترمانه انجام 
شـــد، افزود: »هیچ زبـــان غیرمناســـبی به کار 

گرفته نشـــد و طرفین تعهد خودشـــان را برای 
پیشـــبرد این گفت وگوها تا رســـیدن به توافقی 
که مطلـــوب دو طرف باشـــد و از موضـــع برابر 
صورت بگیرد، نشـــان دادنـــد.« عراقچی درباره 
زمان مشـــخص شـــده برای برگـــزاری دور دوم 
مذاکـــرات غیرمســـتقیم میان ایـــران و ایالات 
متحـــده گفت: »قرار مـــا بر این شـــد که هفته 
آینده و شـــنبه مجـــدداً دور دوم برگزار شـــود و 
در جلســـه بعدی وارد چهارچـــوب کلی که یک 
توافق می تواند داشـــته باشد، بشویم و ببینیم 
تـــا کجا این پروســـه را می توانیم جلـــو ببریم.« 
رئیس دستگاه دیپلماســـی ادامه داد: »مسلماً 
نـــه ما و نه طـــرف مقابل خواهـــان یک مذاکره 
بی حاصـــل، گفت وگـــو برای گفت وگـــو، اتلاف 
وقـــت و مذاکرات فرسایشـــی اصلاً نیســـتیم. 
هـــر دو طـــرف و طـــرف آمریکایـــی گفتنـــد که 
آنهـــا هـــم مطلوب شـــان توافقی اســـت که در 
کوتاه تریـــن زمـــان به دســـت بیایـــد.  ولی این 

کار آســـانی نخواهـــد بـــود و نیاز بـــه اراده کامل 
از هـــر دو طـــرف دارد.« عراقچـــی تصریح کرد: 
»طـــرف مقابـــل ما تلاش زیـــادی کرد تـــا امروز 
اراده خود را برای رســـیدن به توافق مناســـب 

و عادلانه نشـــان دهد. 
در حال حاضر ما بایـــد این دوره از مذاکرات 
ارزیابـــی کنیـــم و روی بحث هـــای آن  را 
دقیق تـــر کار و فکـــر کـــرده و در ســـطوح 

مختلـــف بررســـی و مشـــورت کنیم.«
 

احتمالبرگزاریدوردوم
مذاکراتدرکشوریمتفاوت

ازعمان
رئیس دستگاه دیپلماســـی از برگزاری 

دور دوم مذاکـــرات در روز شـــنبه آینده 
خبر داد و گفت: »قرار اســـت شـــنبه آینده 

نیـــز در همیـــن ســـطح گفت وگوهـــا برگـــزار 
شـــود و محـــل آن احتمالاً اینجـــا نخواهد بود. 

ـــرش بـ

عراقچیدرپایاننخستیندورمذاکرهبا»ویتکاف«در»مسقط«:

هیأت آمریکایی تلاش زیادی کرد تا اراده خود را برای رسیدن به توافق مناسب و عادلانه نشان دهد

سیاست خارجی

گروه دیپلماسی
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مذاکـــرات غیرمســـتقیم روز گذشـــته میـــان 
ایـــران و آمریکا را می توان حاصـــل واقع گرایی 
دو طرف دانســـت. در یک ســـو آمریکایی ها به 
ایـــن جمع بندی رســـیده اند که بـــدون ایران، 
تحولات در خاورمیانه به نتیجه نمی رســـد. این 
به رســـمیت شـــناختن قدرت ایران در منطقه 
اســـت و نشـــان می دهد کـــه آمریکایی ها نیاز 
دارنـــد برای حل وفصل مســـائل در خاورمیانه، 
ابتـــدا موضوعات خـــود را با ایـــران حل وفصل 

. کنند
از طـــرف ایران نیز برخـــورداری از ایـــن دیدگاه 
واقع گرایانـــه کـــه در محیطـــی که اســـرائیل این مجـــوز را دارد کـــه بی پروا 
دســـت به هرگونه ماجراجویی بزند، دیپلماسی کم هزینه ترین گزینه برای 
تأمین منافع ملی اســـت و سبب شـــد تا از ظرفیت مذاکره استفاده شود.

واقعگرایی طرفین پیش از ایـــن در صف آرایی نظامی در منطقه به عینیت 
رســـید، جایی که جمهوری اســـلامی ایـــران در برابر اقدامـــات تحریک آمیز 
آمریـــکا بـــرای افزایش نیروی نظامـــی در منطقه، آمادگی نیروهای مســـلح 
خـــود را نشـــان داد. در ادامه این رونـــد و در فرآیند بعد از تنـــش، اقدام دو 
طـــرف بـــرای ورود به مذاکـــره در مرحلـــه اول در بالاترین ســـطح حاکی از 
جدیت طرفین برای حل وفصل مســـائل اســـت. به عبـــارت دیگر مجموع 
رفتار دو طرف حاکی از برآورد منطقی از شـــرایط و قدرت بازدارندگی اســـت 

کـــه طرفین هم بـــرای جنگ و هم مذاکره به شـــکل جـــدی آمادگی دارند.
در این بین ابتـــکار ایران در مجاب کردن طرف مقابل به برگزاری مذاکرات 
به صورت غیرمســـتقیم را می توان به منزله کارت بازی ایران و فرصت سازی 
تهـــران درنظر گرفت که واشـــنگتن نیز با پذیرفتن آن نشـــان داد که از این 
فرصت ارزشـــمند اســـتفاده خواهد کـــرد. با اینکـــه این امر باعث شـــده تا 

تیم ایرانی با موضع بهتری وارد مذاکره شـــود.
عـــلاوه بـــر این، نگرش درســـت ایـــران بـــه فرآیند مذاکـــرات از زمـــان آغاز 
ریاســـت جمهـــوری ترامـــپ هـــم نشـــان داد راهبـــرد ایـــران موفقیت آمیز 
بوده اســـت. چرا که تیپ شـــخصیتی ترامـــپ مذاکره با طـــرف قدرتمند را 
محتـــرم می شـــمارد و تجربه دنیا نشـــان داده که او در برابر کشـــورهایی که 
مقابـــل آمریکا اعلام ضعـــف کنند، هر اقدامـــی برای خرد کـــردن آن به کار 

خواهد بســـت.
در کنـــار ایـــن مـــوارد، تمرکز بـــر موضـــوع هســـته ای در مذاکـــره از جمله 
پارامترهایـــی اســـت که فرصت رســـیدن به نتیجـــه را بالا می بـــرد. این امر 
نشـــان دهنده عملگرایی آمریکا در برابر خواســـت ایران اســـت. به عبارت 
دیگر توجـــه آمریکا به موضع ایران ســـبب شـــد تا آنها ایـــده مذاکره جامع 

و بحـــث پیرامون مـــوارد فراهســـته ای را مطرح نکنند.
در مجموع چنانچه آمریکایی ها در عمل به وعده هایشـــان جدی باشـــند، 
به نظر ایـــن فرصت فراهم می شـــود که مذاکـــرات به نتیجه برســـد. طبعاً 
در طـــرف ایرانی هم ایـــن آمادگی وجود دارد کـــه در چهارچوب منافع ملی، 

به مذاکـــرات ادامه دهد.

بهزاد احمدی
استاد  مطالعات 

آمریکا در دانشگاه 
تهران

واقع گرایی ایران و آمریکا منجر به مذاکرات غیرمستقیم شد

هی
شفا

ت 
اش

دد
یا

هـــر مذاکره به خـــودی خـــود دو بعد 
دارد؛ یک بعد فـــرم و یک بعد محتوا، 
هر دو بعـــد دارای اهمیت هســـتند، 
امـــا آنچـــه تعیین کننده اســـت، بعد 
محتوایـــی مذاکـــرات اســـت. این را 
می توانیـــم بـــا یـــک قیـــاس توضیح 
دهیـــم. ابعاد شـــکلی مذاکـــره مانند 
مســـابقه  ز  ا پیـــش  آمادگی هـــای 
تیم هـــای ورزشـــی اســـت، در حالی 
کـــه ابعـــاد محتوایـــی ماننـــد ابزارها 
و توانمندی هایـــی اســـت کـــه حین 
مســـابقه از آنها اســـتفاده می کنند. بنابراین، ممکن است تیم ها 
آمادگی ها و مقدمه چینی های زیادی داشـــته باشـــند، اما از ابزارها 
و تکنیک های لازم بـــرای فائق آمدن بر حریف برخوردار نباشـــند.

تا ایـــن مرحلـــه، آمادگی هـــا و زمینه ســـازی های پیـــش از مذاکره 
در ایران نشـــان دهنده تأثیرگـــذاری و جدیت دولـــت و مجموعه 
حاکمیـــت در مواجهه عقلانی با موضوعات سیاســـت خارجی، از 

جملـــه روابط بـــا آمریکا و موضوع هســـته ای بوده اســـت.
توجه به این موضوع نیز مهم اســـت کـــه از لحاظ فنی این ایده که 
مســـائل مختلف بین ایران و آمریکا به شـــکل موضوعی و جداگانه 
مـــورد مذاکره قرار گیرد ایده کارآمدی اســـت و به نوعی بهترین راه 

ممکن برای شـــکل دهی به مذاکرات اســـت. ایـــن روش می تواند 
کار مذاکره را برای دو طرف تســـهیل کند.

در این بین باید توجه داشـــت که اگر محدود شـــدن مذاکرات به 
موضوع هســـته ای به معنای لغـــو یا تعلیق حداقلـــی تحریم های 
آمریـــکا علیه ایران باشـــد، ممکن اســـت نتایج چنیـــن توافقی در 
شـــرایط فعلی فراتـــر از برجـــام برای ایـــران نباشـــد. یعنی ممکن 
اســـت آن توافق نتایجی فراتر از برجام را برای ایران در بر نداشـــته 
باشـــد و حتی شـــاید منجر به عقیم ماندن و به نوعی خنثی شدن 
نتایج مذاکرات هســـته ای شـــود. به عبارت دیگـــر، مطلوب ایران 
این است که شـــفافیت و نظارت بر برنامه هسته ای خود را بپذیرد 
و در مقابل، تحریم های ثانویه و اولیه آمریکا لغو شـــود. سؤال مهم 
این است که آیا این بده بســـتان از نظر طرف مقابل مذاکره، یعنی 
آمریکا، نیز یک بده بســـتان متوازن و مطلوب اســـت یا نیست؟ که 

این به هر حال ســـؤالی مهم اســـت.
در مجمـــوع می تـــوان گفـــت کـــه مذاکـــرات مســـقط در صورتی 
موفقیت آمیز اســـت که تنش موجـــود در روابط ایـــران و آمریکا را 
کاهـــش دهد، بی اعتمـــادی کامل میان دو طـــرف را کاهش دهد، 
زمینه مذاکرات مســـتقیم و جدی را فراهم کنـــد و با هماهنگی با 
ســـایر قدرت های بین المللی مثـــل چین، روســـیه و اروپا، عناصر 
اولیـــه یک توافـــق جامع را بیـــن ایـــران و آمریکا فراهم کنـــد تا در 

ادامـــه بتوان با جزئیات بیشـــتری وارد مذاکرات شـــد.

حیدرعلی مسعودی
استاد روابط 

بین الملل دانشگاه 
شهید بهشتی

مذاکره موضوعی؛ ایده کارآمدی برای ورود به حل مسأله

البتـــه میزبانی با عمان خواهـــد بود، ولی 
ممکن اســـت که در جای دیگـــری برگزار 
شـــود.« وزیر امـــور خارجه دربـــاره امکان 
رســـیدن بـــه جـــدول زمانـــی هـــم گفت: 
»امـــروز فضای جلســـه بـــه گونـــه ای بود 
که ایـــن ادامـــه و اســـتمرار را در حقیقت 
تضمیـــن می کـــرد و نشـــان مـــی داد. در 
جلســـه بعـــدی کـــه شـــنبه آینـــده برگزار 
می شـــود، ســـعی می کنیم وارد دستور کار 
مذاکرات شـــویم کـــه طبعـــاً در کنار خود 

جـــدول زمانی هـــم خواهد داشـــت.«
وی افزود: »اینها دیگر شـــکل مذاکرات 
اســـت کـــه در جـــای خـــودش تعیین 
می شـــود، ولی مهـــم محتوا اســـت و 
اینکه بـــر چه مبنایـــی مذاکره کنیم. 
در ایـــن جلســـه فکـــر می کنـــم بـــه 
مبنـــای مذاکراتـــی خیلـــی نزدیـــک 
شدیم. اگر در جلســـه آینده بتوانیم 
مبنـــا را قطعـــی کنیـــم، فکـــر می کنم 
کـــه بخـــش زیـــادی از راه را پیموده ایم و 
می توانیم براساس آن مبنا گفت وگوهای 

واقعـــی را آغـــاز کنیم.«
وزیـــر امـــور خارجه درخصـــوص مصافحه 

خود بـــا نماینـــده ویـــژه ترامـــپ در پایان 
جلســـه نیـــز گفـــت: »بـــه نظـــرم بحـــث 
کاملاً معمولـــی بود؛ دو هیـــأت در هنگام 
خـــروج با هم برخـــورد داشـــتند و ما چند 
دقیقه ای گفت وگو کردیم کـــه امری کاملاً 
پذیرفته شـــده اســـت. مـــا در برخـــورد بـــا 
دیپلمات هـــای آمریکایی همـــواره نزاکت 
دیپلماتیـــک را رعایـــت کرده ایـــم و این بار 
هم در حد همان صحبت ســـلام و علیک 
انجام شد و ســـپس محل را ترک کردیم و 

موضـــوع فوق العـــاده ای نبود.«
 

ویتکاف:یکگفتوگویبسیار
مثبتوسازندهداشتیم

نماینده آمریکا در مذاکـــرات نیز از فضای 
بســـیار مثبت مذاکـــرات گفت. »اســـتیو 
ویتـــکاف« در گفت وگـــو بـــا »ان بی ســـی« 
دربـــاره مذاکـــرات بـــا ایـــران گفـــت کـــه 
»مذاکـــرات در تاریـــخ ۱۹ آوریـــل ادامـــه 
خواهـــد یافـــت.« او اعـــلام کـــرد: »ما یک 
گفت وگـــوی بســـیار مثبـــت و ســـازنده 
داشـــتیم.« کاخ ســـفید هـــم در بیانیه ای 
گفت وگوهـــا بـــا ایـــران را بســـیار مثبت و 

ســـازنده خوانـــد و نوشـــت: » ویتـــکاف به 
عراقچـــی اعـــلام کرد کـــه جهـــت اجرای 
دســـتورات ترامپ بـــرای حـــل اختلافات 

میـــان دو کشـــور تـــلاش خواهـــد کرد.«
 

قدردانیعمان،استقبالروسیه
»بدرالبوســـعیدی«، وزیـــر امـــور خارجـــه 
عمان نیز در پایان دور نخســـت مذاکرات 
غیرمســـتقیم ایران و آمریکا در این کشـــور 
در حساب شـــخصی خود در شبکه ایکس 
به انجام مذاکرات ســـازنده ایران و امریکا 
اشـــاره نمـــود و از همـــکاری طرفیـــن برای 
تعاملی که در فضایی دوســـتانه انجام شد 
و به اعتقـــاد او می تواند به نزدیک شـــدن 
بین دیدگاه هـــا و در نهایت دســـتیابی به 
صلح، امنیت و ثبـــات منطقه ای و جهانی 

بینجامـــد، تقدیر کرد. 
»میخائیـــل اولیانوف«، ســـفیر روســـیه در 
ســـازمان ملـــل نیـــز از مذاکرات ایـــران و 
آمریـــکا حمایت کـــرد و گفـــت: »آمریکا و 
ایران امروز در عمان دیـــدار دارند، بیایید 
برای شروع موفقیت آمیز مذاکرات آرزوی 

موفقیـــت کنیم.«

نشست با هیأت آمریکایی سازنده، آرام و بسیار محترمانه بود



مذاکـــره نمایندگان ایران بـــا طرف آمریکایی در شـــرایطی روز گذشـــته در 
پایتخـــت عمان به پایان رســـید که نشـــانه هایی از عقبگـــرد دولت ترامپ 
از خواســـته های قبلـــی خود بروز پیدا کرده اســـت. دولت ایـــالات متحده 
که سیاســـت فشـــار بر ایران را با خواســـت حداکثری برچیدن کامل برنامه 
هســـته ای ایران همراه کـــرده بود حـــالا گام هایی در تعدیل این خواســـت 
غیرمنطقی برداشـــته اســـت. این را اســـتیو ویتـــکاف، یار دیریـــن، معتمد 

ترامپ و فرســـتاده ویژه او به مســـقط گفته اســـت.
در فضایـــی کـــه در دولت آمریـــکا 2 دیـــدگاه پیرامون نحوه تعامـــل با ایران 
جریان دارد، به نظر می رســـد دیدگاهی که ویتکاف آن را نمایندگی می کند  
در حال حاضر دســـت بالاتر را دارد. دیدگاهی کـــه معتقد به نوعی مصالحه 

و معامله اســـت و از انتخاب راه های دشوار و انتخاب های سخت و هزینه زا 
پرهیـــز دارد. بـــا این توصیـــف فرســـتاده کاخ ســـفید، جمعه شـــب پس از 
گفت و گـــو و رایزنی با ولادیمیـــر پوتین رئیس جمهوری روســـیه، وارد عمان 
شـــد. ویتکاف یک شـــب قبل از آغاز رســـمی مذاکرات غیرمستقیم به وال 
اســـتریت ژورنال گفت امکان مصالحـــه با ایران به طوری که شـــاید نیاز به 
تعطیلی کامل برنامه غنی ســـازی ایران نباشـــد، وجـــود دارد. این موضع در 
حالـــی مطرح شـــد که یک مقـــام آمریکایی هم به آکســـیوس گفت ترامپ 

آماده اســـت تا برای دســـتیابی به توافـــق مصالحه کند.
طـــی روزهای منتهی به شـــنبه، نخبگان آمریکایی به دولـــت ترامپ توصیه 
کردند باید دســـتورکار مذاکراتی مبتنی بر منطق واقـــع گرایانه تدوین کند 
در غیـــر این صـــورت طرح خواســـته های مطلقـــی نظیر جمـــع آوری کامل 
برنامه هســـته ای ایران، هر گفت و گویی را با شکســـت مواجـــه خواهد کرد 
و اگر خواهان توافقی واقعی اســـت باید به پارامترهای متعارف دیپلماســـی 

و قواعـــد آن تن دهد. 

ویتکاف به 
وال استریت 
ژورنال گفت 
برای رسیدن 

به توافق، 
ممکن 

است نیاز 
به مصالحه 

باشد. او 
گفت: »فکر 

می کنم موضع 
ما با برچیدن 

برنامه  آغاز 
می شود. این 
موضع فعلی 
ماست« و در 

ادامه خطاب 
به مقامات 
افزود: این 
بدان معنا 

نیست که ما 
در حاشیه، 

راه هایی برای 
سازش میان 

دو کشور 
نخواهیم 

یافت

اســـتیو ویتکاف، نماینده ویـــژه آمریکا، گفت خط 
قرمـــز دولت ترامـــپ در قبال ایران این اســـت که 
مانـــع از دســـتیابی آن بـــه توانایـــی تولید ســـاح 
هســـته ای شـــود؛ ایـــن اظهـــارات  از ســـوی برخی 
کارشناســـان به عنوان گامی به سوی تهران، پیش 

از مذاکرات حســـاس شـــنبه تعبیر شد.
هرگونـــه توافقی که اجـــازه دهد برنامه هســـته ای 

ایران به شـــکلی ادامه یابد، به منزله عقب نشـــینی 
بـــرای دولـــت آمریـــکا محســـوب خواهد شـــد و با 
خواســـت قاطع اســـرائیل مبنی بر آنکه یک توافق 
معتبـــر باید شـــامل حذف تأسیســـات هســـته ای 
ایران تحت نظارت آمریکا باشـــد، همخوانی ندارد.

ویتکاف مذاکرات عمـــان را از طرف آمریکا رهبری 
می کنـــد، بـــه وال اســـتریت ژورنـــال گفـــت کـــه 

خواســـته اولیه دولـــت این خواهد بـــود که تهران 
برنامـــه هســـته ای خود را حـــذف کند، امـــا اذعان 
کـــرد که بـــرای رســـیدن بـــه توافق، ممکن اســـت 

نیـــاز به مصالحه باشـــد.
او گفـــت: »فکـــر می کنـــم موضـــع ما بـــا برچیدن 
برنامـــه هســـته ای  آغـــاز می شـــود. ایـــن موضـــع 
فعلـــی ماســـت« و در ادامـــه خطـــاب بـــه مقامات 
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افزود: »این بدان معنا نیســـت که ما در حاشـــیه، 
راه هایـــی برای ســـازش میان دو کشـــور نخواهیم 

» . فت یا
ویتـــکاف خطـــاب بـــه ایـــران افـــزود: »جایـــی که 
خـــط قرمز مـــا خواهـــد بود، این اســـت کـــه نباید 
تســـلیحاتی شـــدن قابلیـــت هســـته ای شـــما رخ 

» . هد د
اظهـــارات ایـــن نماینده، دیـــدی به طـــرز تفکر در 
ســـطوح بالای دولـــت ترامـــپ ارائه می دهـــد و بر 
تصمیمـــات دشـــواری که ایـــن دولت احتمـــالاً در 
ماه هـــای آینـــده در مواجهـــه بـــا برنامه هســـته ای 
ایـــران و انتخـــاب میان دیپلماســـی یـــا گزینه های 

دیگری کـــه بـــا آن روبه روســـت، تأکیـــد می کند.
از حـــذف برنامـــه هســـته ای خـــود  ایـــران  اگـــر 
امتنـــاع ورزد، ویتـــکاف گفـــت کـــه موضـــوع را به 
رئیس جمهـــوری ترامـــپ ارجـــاع خواهـــد داد تـــا 
تصمیم گیـــری کنـــد کـــه چگونه باید پیـــش رفت؛ 
که ایـــن ممکـــن اســـت کاخ ســـفید را بـــا تصمیم 
دشـــواری روبه رو کنـــد مبنی بر اینکه چـــه میزان از 
فعالیت های هســـته ای ایران قابل تحمل اســـت.

برخی تحلیلگـــران می گویند، پافشـــاری بر حذف 
کامل برنامه هســـته ای ایران می تواند به بن بســـت 

و حتی تقابل منجر شـــود.
رابـــرت آینهـــورن، مقام ســـابق کنترل تســـلیحات 
وزارت خارجـــه آمریـــکا گفـــت: »دولـــت ترامپ در 
موقعیـــت خوبـــی بـــرای مذاکـــره بـــر ســـر توافقی 
قـــوی اســـت، توافقـــی کـــه بتوانـــد به طـــور قابل 
بـــه ســـاح  ایـــران  از دســـتیابی  راســـتی آزمایی 
قابل توجهـــی  زمـــان  مـــدت  بـــرای  هســـته ای 

جلوگیـــری کنـــد.«
بـــرای  درخواســـت ها  بـــا  مدت هاســـت  ایـــران 
برچیـــدن کامـــل برنامـــه هســـته ای اش مخالفت 
کـــرده و می گویـــد که هـــدف آن صلح آمیز اســـت 
و نـــه ســـاخت بمـــب اتـــم. در توافق ســـال ۲۰۱۵، 
امکان غنی ســـازی اورانیوم با بازرســـی بین المللی 
بـــرای ایـــران حفـــظ شـــد. ترامـــپ در دوره اول 
ریاســـت جمهوری اش از توافـــق ۲۰۱۵ خارج شـــد 
و تحریم هـــای ســـختی را اعمـــال کرد و خواســـتار 
توســـعه  و  اورانیـــوم  غنی ســـازی  کامـــل  توقـــف 
موشـــک هایی شـــد کـــه توانایـــی حمـــل کاهک 
هســـته ای را دارنـــد. ایران ایـــن تحریم هـــا را تاب 
آورده و برنامـــه هســـته ای و تولید موشـــکی خود را 

گســـترش داده اســـت.
ایرانـــی می گوینـــد خواســـتار کاهـــش  مقامـــات 
تحریم هـــای اقتصادی و بازگشـــت روابـــط تجاری 
با آمریکا هســـتند. اما هشـــدار داده اند که هرگونه 
اقـــدام نظامـــی آمریـــکا باعـــث خواهد شـــد ایران 
همـــکاری بـــا بازرســـان بین المللـــی را متوقـــف و 
مـــواد هســـته ای خـــود را بـــه مکان هـــای پنهـــان 

کند. منتقـــل 
اســـماعیل بقایی، ســـخنگوی وزارت امـــور خارجه 
ایـــران، روز جمعـــه پیـــش از مذاکـــرات گفت: »ما 

نـــه پیـــش داوری می کنیـــم و نه پیش بینـــی. قصد 
داریـــم نیت و جدیت طرف مقابل را در روز شـــنبه 
بســـنجیم و بـــر آن اســـاس گام هـــای بعدی مان را 

تنظیـــم کنیم.«
مـــورد  »در  اولیـــه  نشســـت  گفـــت،  ویتـــکاف 
اعتمادسازی اســـت. این نشســـت درباره اهمیت 
دستیابی به توافق اســـت، نه جزئیات دقیق آن.« 
او گفته هر توافقی نیازمند اقدامات راســـتی آزمایی 
قابل توجهی خواهد بود تا اطمینان حاصل شـــود 

که ایـــران در حال ســـاخت بمب نیســـت.
ترامپ اذعـــان کـــرده گفت وگوهـــای رودررو برای 
رســـیدن بـــه توافق ضـــروری اســـت. امـــا مقامات 
ایرانـــی گفته اند کـــه مذاکرات اولیه غیرمســـتقیم 
خواهـــد بـــود و مقامـــات عمانـــی بیـــن دو طـــرف 
میانجی گری خواهند کـــرد. ویتکاف گفت امیدوار 
اســـت این موضـــوع را حـــل کـــرده و »چهارچوب« 

مذاکـــرات آینـــده را تعیین کند.
مقامـــات آمریکایـــی می گوینـــد ایـــران می توانـــد 
ظـــرف چنـــد مـــاه نوعـــی ســـاح هســـته ای تولید 
کنـــد. امـــا مقامات اطاعاتـــی آمریکا ماه گذشـــته 
بـــه کنگره گفتنـــد که ایـــران هنـــوز تصمیمی برای 
ســـاخت بمب نگرفته اســـت. برای ساخت بمب، 
ایران نیـــاز به برنامه غنی ســـازی بـــرای تولید مواد 
شـــکافت پذیر دارد کـــه آن را از پیش توســـعه داده 
اســـت. همچنیـــن باید کاهکی بســـازد کـــه از آن 
مواد اســـتفاده کند؛ فرآیندی بسیار پیچیده از نظر 
فنی. ایران تنها کشـــوری اســـت که بدون داشـــتن 
ساح هســـته ای، اورانیوم با غنای 6۰ درصد تولید 
می کنـــد؛ مـــاده ای کـــه به راحتی می تـــوان آن را به 
مواد شـــکافت پذیر با درجه تســـلیحاتی تبدیل کرد 

تا بمب ســـاخت.
مایـــک والتز، مشـــاور امنیـــت ملی ترامـــپ، ادعا 
کـــرده چیـــزی کمتـــر از »برچیـــدن کامـــل« برنامه 
هســـته ای ایران و تاش مجزای آن برای ســـاخت 
موشـــک های حامل کاهـــک هســـته ای ترامپ را 
Face The Na�  راضی نخواهد کـــرد. او در برنامه
tion شـــبکه CBS گفـــت: »ایران بایـــد برنامه اش 

را به شـــکلی کنـــار بگذارد که تمام جهـــان ببینند. 
این شـــامل غنی سازی، تسلیحاتی ســـازی و برنامه 
موشـــکی راهبـــردی آن اســـت... یـــا کنـــار بگذارد 
یا بـــا پیامدهـــا روبه رو شـــود.« بنیامیـــن نتانیاهو، 
نخســـت وزیر اســـرائیل که روز دوشـــنبه با ترامپ 
دیـــدار کـــرد و هشـــدار داده بود که ممکن اســـت 
»گزینـــه نظامـــی« در برابـــر ایران لازم شـــود، گفت 
هرگونـــه توافقـــی باید شـــامل حذف ســـایت های 

غنی ســـازی تحت نظـــارت آمریکا باشـــد.
اما عبـــاس عراقچی، وزیـــر امور خارجـــه ایران و از 
مذاکره کنندگان باســـابقه هســـته ای که تیم ایرانی 
را رهبری می کنـــد، ایده برچیدن کامل برنامه را رد 
کرده اســـت. او روز یکشـــنبه در مصاحبه ای گفت: 

»آمریکا فقط می تواند خوابـــش را ببیند.«
Wall Street Journal :منبع

استیو ویتکاف، یک شب قبل از آغاز گفت وگوی مسقط چه سیگنالی صادر کرد؟ 

مصالحه ممکن است
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نخست وزیر سابق اســـرائیل هشدار داد، این 
رژیم به شـــکل بی ســـابقه ای در حال نزدیک 
شـــدن به جنگ داخلی اســـت، جنگی که به 
دلیل تشدید بی ســـابقه درگیری میان کابینه 
رژیم صهیونیستی و دیگر نهادهای آن، بویژه 

دیوان عالـــی را تهدید می کند.
»ایهود اولمرت« در یادداشـــتی نوشت، نظام 
سیاســـی اســـرائیل از داخل و از ســـوی خود 
مقامـــات تهدیـــد می شـــود و خطر کشـــیده 
شـــدن بـــه یک آشـــوب خونیـــن، دیگـــر یک 
احتمال نیســـت، بلکـــه واقعیتی اســـت که 
در افـــق دیده می شـــود. وی در ابتـــدای این 
یادداشـــت کـــه در روزنامه هاآرتص منتشـــر 
شـــد، حادثـــه یـــورش نماینـــده کنســـت به 
دیـــوان عالـــی و رفتـــار وحشـــیانه او در یک 
جلســـه مهـــم را، نـــه یـــک اتفـــاق جداگانه، 
بلکه بخشـــی از یـــک طرح گســـترده تر برای 
نابـــودی نهادهـــای رژیـــم و تضعیـــف ارکان 
»دموکراســـی«، آن هم با حمایت مســـتقیم 
یـــا ضمنی »بنیامیـــن نتانیاهو« نخســـت وزیر 

اســـرائیل دانست.
اولمـــرت نوشـــت، نمایندگان کنســـت دارای 
چنیـــن مصونیتی نیســـتند که به آنهـــا اجازه 
دهـــد متجاوزانه یا وحشـــیانه داخـــل دیوان 
رفتار کنند، بنابراین آشـــوبی که داخل سالن 
دیوان افتاد، به بهانه انجـــام وظیفه پارلمانی 
قابـــل توجیه نیســـت. هـــدف از این آشـــوب 
عامدانـــه بویژه پـــس از آنکه مقامـــات تهدید 
کردنـــد کـــه در صورت عـــدم صـــدور حکم از 
ســـوی دیوان عالی مطابق با خواست کابینه، 
سرویس اطاعات شـــاباک و قضات را تحریم 
می کننـــد، اهانت به قـــوه قضائیـــه و تضعیف 

مقبولیـــت آن در نظر افـــکار عمومی بود.
ایهـــود اولمرت ایـــن اقدامات را تاشـــی برای 
کودتای سیاســـی در داخل کابینه، نه از سوی 
صهیونیســـت ها یـــا اپوزیســـیون که از ســـوی 
حاکمان دانســـت و وزیران و اعضای کنســـت 
وابســـته به ائتاف حاکم را بـــه تحریک علنی 
علیـــه دیـــوان عالـــی، تـــاش بـــرای تضعیف 
مشـــروعیت آن و حتـــی فراتـــر از آن، همـــوار 
کردن مســـیر بـــه روی ســـناریوهای خطرناک 
از جملـــه کنتـــرل رســـانه ها بـــا قـــوه قهریه و 

محاصـــره دیوان متهـــم کرد.
کـــه  ســـت  ا یـــن  ا ت  لمـــر و ا پیش بینـــی 
شـــبه نظامیان مســـلح تحت حمایت »ایتامار 
بن گویـــر« وزیر امنیـــت داخلی ایـــن رژیم به 
یورش به اســـتودیوهای کانال های تلویزیونی، 
تهدیـــد خبرنگاران و تســـلط بر پخـــش اخبار 
متوســـل شـــوند، کاری کـــه در دادگاه هـــا و 
میادین عمومی انجـــام می دهند. او می گوید 
ایـــن تهدیدهـــا تخیلـــی نیســـتند، بلکـــه بـــه 
تدریج از طریق کمپین های تحریک، بســـیج 
و هدف قرار دادن خبرنـــگاران و مخالفان در 

واقعیـــت تجســـم می یابد.
اولمـــرت در ایـــن بـــاره بـــه شـــخصیت های 
غیر حرفه ای اشـــاره کـــرد که بر پخـــش اخبار 
در کانال هـــای پربازدید کنتـــرل دارند و نیز به 
عملکرد ارتش اشـــاره کرد که اخیـــراً در کرانه 
باختـــری و غـــزه خشـــونت های جـــدی علیه 

فلســـطینی ها مرتکـــب شـــده اند.
همچنین اولمرت از سکوت نهادهای امنیتی 
و ناکامـــی پلیـــس در جلوگیـــری از اقدامـــات 
خشـــونت آمیز شهرک نشـــینان صهیونیست 
علیـــه فلســـطینی ها در مقایســـه بـــا کارآمدی 
شـــدید آنها علیه خـــود قربانیـــان انتقاد کرد 
و در پایـــان یادداشـــت خود نســـبت به وقوع 
جنگ داخلی ویرانگـــر، در صورت عدم اتخاذ 

اقدامـــات تعیین کننده هشـــدار داد. 

اولمرت از احتمال کودتای سیاسی در اسرائیل خبر داد

خبر

آیا جهان در سکوت 
است؟

احتمالاً شـــما هـــم جماتـــی مانند 
»جهان به تماشـــای جنایت و کشتار 
در غزه نشســـته اســـت«، »ســـکوت 
جامعه جهانی را فرا گرفته اســـت«، 
بـــه فراموشـــی  »غـــزه و مردمـــش 
جماتـــی  و   » ند ه ا شـــد ه  ســـپرد
شـــبیه بـــه ایـــن را ایـــن روزهـــا زیاد 
می شـــنوید. احتمالاً خود شـــما هم 
چنین احســـاس و برداشتی دارید یا 
ممکن اســـت احســـاس عدم نقش 
و تأثیرگذاری بر یکـــی از بزرگترین و 
طولانی تریـــن نسل کشـــی های قرن 

اخیـــر شـــما را آزرده کند.
امـــا اگـــر اخبـــار رســـانه های جهانی 
را مـــرور کنیـــم، متوجـــه می شـــویم 
کـــه حجـــم بازتاب هـــا، اعتراضات و 
اقدامات مختلف در سراســـر جهان 
در واکنـــش بـــه تحـــولات نوارغـــزه 
قابل توجه اســـت و شـــاید بتوان آن 
را جـــزو پربســـامدترین ها از 7 اکتبر 
دانســـت. پراکندگـــی و گســـتردگی 
فـــردی در  اقدامـــات  و  تظاهـــرات  
واکنش بـــه آنچه در غـــزه می گذرد، 
اکنـــون ما را یـــاد اســـفند و فروردین 
ســـال گذشـــته می اندازد که شهرها 
و رســـانه های جهانـــی در واکنش به 
حمـــات به شـــهر رفـــح از خشـــم و 

اعتـــراض لبریـــز بود.
امـــا پس چـــرا همه ماها احساســـی 
ناخوشـــایند و ســـکوت تعمـــدی و 
بســـتن چشـــم ها به روز جنایات در 
غزه را برداشت می کنیم؟ احساسی 
که بعضاً بـــا ســـرخوردگی در ناتوانی 
از متوقف کـــردن ایـــن جنایات هم 

همراه اســـت؟
ســـکوت دنیای سیاســـت رســـمی: 
یکـــی از دلایـــل احســـاس خشـــم و 
جهانـــی  ســـکوت  از  ســـرخوردگی 
به رغـــم صـــدای بلنـــد اعتراضات در 
کشورهای مختلف، ســـکوت دنیای 
سیاست اســـت. در ماه های اخیر و 
پیش از آتش بـــس موضع گیری های 
ی  ها ر کشـــو ن  ا ســـر ز  ا مفصلـــی 
مختلـــف و ســـازمان های گوناگون و 
قطعنامه هـــای حقوقی و سیاســـی را 
شـــاهد بودیم اما پـــس از آتش بس 
و بازگشـــت نتانیاهو بـــه جنگ، روزه 
بین المللـــی  مجامـــع  در  ســـکوت 

حکمفرماســـت.
موضع و ماهیـــت اعتراضات: دلیل 
دیگـــری کـــه معتقدم یکـــی از دلایل 
ایجاد احســـاس تنهایی مـــردم غزه 
در مقابل چشـــمان جهانی اســـت، 
موضع اعتراضات و انتقادات است. 
فضـــای ایجاد شـــده در رســـانه های 
جریان ســـاز جهانـــی، مطالبه گـــری 
آتش بـــس اســـت. مطالبه گـــری ای 
کـــه گاهـــی ســـعی دارد مقصـــر را دو 
طـــرف جنگ نشـــان دهـــد و در یک 
روایت غیرسیاســـی، تنها مســـأله را 
انســـانی فریـــاد بزند. امـــا در ابتدای 
نچـــه  آ مشـــخصاً  لاقصـــی  ن ا فا طو
برجســـته بود این که مسأله ماهیت 
رژیم آپارتایـــدی مســـتقر در تل آویو 
اســـت. هنـــوز بســـیاری از تظاهرات 
و اعتراضات در کشـــورهای مختلف 
ضدصهیونیستی اســـت، اما به مرور 
جریان غالـــب رســـانه های جهانی، 
مســـأله را به نیاز سیاســـی نتانیاهو 
و لجبـــازی حماس در تعـــداد تبادل 
اســـرا تغییـــر داده انـــد. ایـــن تغییـــر 
موضع اعتراضات، احســـاس شما را 
از آنکه غـــزه از حمایـــت واقعی تنها 
مانده اســـت به واقعیـــت نزدیک تر 

. می کند
 : پشـــتیبانی ی  جبهه هـــا کاهـــش 
طولانـــی شـــدن جنـــگ و تحـــولات 
ی  جبهه هـــا ور  مـــر بـــه  مختلـــف 
پشـــتیبانی از غـــزه را دچـــار چالش 
یـــا از کنـــش خـــارج کـــرد. آرامـــش 
در شـــمال لبنـــان، تغییـــر وضعیت 
ســـوریه، پایـــان کنشـــگری مقاومت 
عـــراق در کنـــار تغییـــر موضع هـــای 
سیاســـی برخی کشـــورهای عربی و 
اســـامی موجـــب شـــده تـــا نوارغزه 
از هـــر زمانـــی  بیـــش  و مـــردم آن 
تنهـــا احســـاس شـــوند؛ احساســـی 
کـــه در کلیپ های مختلـــف فعالان 
رســـانه ای اهالـــی غـــزه در روزهـــای 
اخیر قابل مشـــاهده اســـت. سؤالی 
کـــه در ذهن هـــای خیلـــی از ماهـــا 
هـــم هســـت و بـــا خـــود احســـاس 
ســـرخوردگی بـــه همـــراه دارد: واقعاً 
راهـــی بـــرای توقـــف نسل کشـــی در 

قـــرن  بیســـت ویکم نیســـت؟
امـــا  جهـــان در ســـکوت نیســـت، 
ســـؤال  غـــزه  یـــی  تنها احســـاس 
جدی ایـــن روزهای خیلی هاســـت؛ 
ســـؤالی که نشـــان می دهـــد دنیای 
لـــش  چا بـــا  نـــی  کنو لملـــل  بین ا
حتـــی  ی  ی ا جـــد ی  نی هـــا ا ناتو و 
بـــرای نمایـــش شـــعارها و ایده های 

وســـت. وبه ر ر علنـــی اش 

بدون روتوش

محمدمحسن فایضی
کارشناس مسائل فلسطین
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شـــاخص کل بورس، روز گذشـــته و تنها ســـاعاتی پیش 
از آغاز مذاکرات غیرمســـتقیم هســـته ای ایران و آمریکا، 
15 هزار و 229 واحد رشـــد کرد و بـــا 0.54 درصد افزایش  
بـــه 2 میلیـــون و 845 هـــزار و 767 واحد رســـید. موتور 
محرک بازار همچون هفته گذشته، نشست عمان بود؛ 
موردی که در همه بازارهای مالی نیز کم و بیش مشاهده 
شـــد. در معاملات روز گذشـــته بورس، حجم معاملات 
نیز افزایش داشـــت و حـــدود 27 میلیارد ســـهم خرید و 
فروش شـــد. همچنان نگاه اول فعالان بازار به تحولات 

سیاســـی و بین المللی اســـت. بازارهای مالـــی واکنش 
مثبت اما محتاطانه به این مورد داشـــته اند. در کنار این 
تحولات، روند مثبـــت بازارهای جهانی و نیـــز توجه ویژه 
به حـــل ناترازی ها در حوزه هـــای مختلـــف و اخباری در 
خصوص پیوســـتن ایران به FATF دیگر عواملی هستند 
که بورسی ها را به رونق بازار سرمایه خوشبین کرده است 
و نمود آن را می توان در ســـبز شدن شاخص کل هم وزن 
غ از سهام  مشاهده کرد، به این معنی که کلیت بورس فار

شاخص، روند مثبتی را پیش گرفته است.

کارشناســـان معتقدند بورس و دیگر بازارهـــای مالی در 
هفته جاری رونـــد و فعالیت خود را بـــه صورت لحظه ای 
با اخبار بیرون آمده از عمان پیش می برند و در کنار آن 
نیم نگاهی نیز بـــه دیگر تحولات داخلـــی و جهانی پیش 
رو مانند احتمـــال توافق چیـــن و آمریـــکا و پایان جنگ 
تجاری و نیز در بازار داخلی معرفی وزیر اقتصاد از ســـوی 

رئیس جمهوری دارند.
در بازار روز گذشته با اینکه حدود 60 درصد نمادها منفی 
بودنـــد؛ اما قدرت مثبت بـــودن 40 درصد نمـــاد مثبت، 

بیشتر از منفی ها بود؛ به طوری که فقط 9 درصد نمادهای 
منفی صف فروش تشکیل دادند؛ اما 14 درصد نمادهای 

مثبت، صف خرید تشکیل دادند.
خ دلار نیـــز روز گذشـــته تا ســـاعت 17:00 بیـــش از 4   نر
درصد افت کرد و هر گرم طلای 18 عیار نیز با افت 2.31 
درصدی، 7 میلیون و 467 هزار و 100 تومان معامله شد. 
ســـکه امامی نیز با کاهش 3.53 درصدی، وارد کانال 80 
میلیون تومانـــی شـــد و 88 میلیون و 480 هـــزار تومان 

معامله شد.

خ دلار، فروکش کردن تب طلا و سبزپوشی بورس افت نر

محمدجعفـــر قائم پنـــاه، معـــاون اجرایی 
رئیس جمهوری و سرپرســـت نهاد ریاست 
جمهـــوری می گوید:»پس از بررســـی های 
کارشناسی و جلســـات متعدد، فهرستی از 
افراد شایسته را برای تصدی مسئولیت وزارت 
امور اقتصـــادی و دارایی به رئیس جمهوری 
پیشـــنهاد کرده ایـــم کـــه در رأس آن علـــی 
طیب نیا قرار دارد.« قائم پناه به ایرنا گفت: 
»این پیشنهاد با توجه به دانش، تجربیات 
و توانمندی های طیب نیـــا در حوزه اقتصاد 
و همچنین ســـابقه موفق وی در دوره قبلی 
تصدی این وزارتخانه، بـــه رئیس جمهوری 
داده شده« اما »تصمیم نهایی در این زمینه 

با شخص رئیس جمهوری است.« 
علی طیب نیا، 64 ســـاله و استاد دانشکده 
اقتصاد دانشگاه تهران اســـت که در دوران 
مبـــارزات انتخاباتـــی ســـال 92 در کمپین 
تبلیغاتی محمدرضا عارف حضور داشـــت و 
پس از به ریاست جمهوری رسیدن روحانی، 
به عنوان وزیر امور اقتصادی و دارایی دولت 
یازدهم به مجلس معرفی شد. نکته جالب 
اینکه او در بین وزرای پیشنهادی رأی بسیار 
بالای 274 رأی از مجموع 284 رأی را کسب 
کرد که نشـــان می داد نماینـــدگان مجلس 
تا چه حد به او و برنامه هـــای وی اطمینان 

داشته اند. 

طیب نیا که به دلیل تز دکترایش درباره تورم 
ساختاری در ایران توسط برخی رسانه ها به 
»طبیب تورم« مشهور شده بود؛ در آغاز به 
کار خود در وزارت اقتصـــاد ابتدا وعده تورم 
15 درصدی در سال 93 را داد و تیم اقتصادی 
دولت با انتشار اوراق قرضه و تعیین سقف 
نرخ ســـود بانکی با نرخ بهره بســـیار بالا از 
ســـال 1392 ســـبب ریزش نرخ تورم شـــد. 
این سیاســـت در ســـال 93 نیز تـــداوم پیدا 
کرد و در ســـال 94 بالاخره تورم در کانال زیر 
10 درصد قـــرار گرفت. در ســـال آخر دولت 
اول روحانی، علی طیب نیا با کارنامه تورم 8 
درصدی، تیم اقتصـــادی دولت را ترک کرد. 
او اختلاف نظر هایی بـــا دولت دوم روحانی 
داشـــت و دیگر به همکاری خود بـــا کابینه 

جدید ادامه نداد.
عمده این اختلاف نظرها نیز بر سر انتخاب 
همیشـــگی اقتصاددان هـــا بین »تـــورم« یا 
»رکود« بـــود. چرا که نظریه هـــای اقتصادی 
کاهش یکـــی از ایـــن دو شـــاخص را بدون 
افزایـــش آن یکـــی، رد می کنـــد و انتخـــاب 

طیب نیا در آن دوران، کاهش تورم بود. 
برخی دیدگاه ها نیـــز وجود دارد که طیب نیا 
را دارای رویکـــرد نهادگرایانـــه و تدریجـــی 
می داند که اصلاحات اقتصادی را بدون وارد 
آمدن آســـیب های جدی به اقشار متوسط 
و کم درآمـــد می پذیرد. یکـــی از ویژگی های 
بارز ایـــن رویکـــرد، پرهیز از سیاســـت های 
کوتاه مدت و شـــوک درمانی بود. در عوض، 
او به اصلاحات تدریجـــی و بهبود نهادهای 

اقتصادی از طریق شفاف ســـازی و انضباط 
مالی تأکید داشت.  او در این راستا بارها به 
این موضوع اشاره کرده و در اولین مصاحبه 
خود، گفت: »نخست باید اقتصاد را از حالت 
التهابی بیـــرون بیاوریم. اگر مـــردم ندانند 
فردا چه می شود، هیچ کس سرمایه گذاری 

نخواهد کرد.« 
تابســـتان 1392؛ تورم بالای 40 درصد، رکود 
فراگیر، تحریم های سنگین، نوسانات بازار 
ارز و بی انضباطی مالی براقتصاد ایران حاکم 
بـــود و وزارت اقتصـــاد در دوره طیب نیـــا به 
مرکزی برای اصلاحات ســـاختاری در مالیه 
عمومی بدل شد. اصلاح نظام خزانه داری، 
پیاده ســـازی حســـابداری تعهـــدی، تدوین 
ترازنامه دولت، استقرار سامانه های نظارت 
بر پرداخت ها و احصای بدهی های دولت از 

جمله اقدامات بنیادین او بود.
برای اولین بـــار، آمار رســـمی از بدهی های 
دولت به بانک ها، پیمانکاران و صندوق ها 
منتشر شد. نتیجه این شفاف سازی، طراحی 
اوراق بدهی و شکل گیری بازار بدهی بود که 
امکان تأمین مالی غیرتورمی و بازپرداخت 

بدهی های انباشته را فراهم کرد.
 

 بازار بدهی
تولد ابزاری برای نظم مالی

 پیش از ســـال 1394، اوراق بدهی در ایران 
وجود نداشت و برنامه وزارت اقتصاد، شکل 
دهی و ایجاد بازار بدهی بود؛ ابزاری مهم برای 
کاهش فشار بر بانک ها و تأمین مالی کسری 

بودجه. انتشـــار اوراق اســـلامی و بدهی، با 
افزایش شـــفافیت، به ابزار سیاست گذاری 
پولی هـــم کمک کرد. بـــازار بدهـــی یکی از 
ماندگارترین میراث های طیب نیاســـت که 
امروز نیز به عنوان ابزار تأمین مالی و تنظیم 

بازار پول نقش آفرینی می کند.
 

 مهار تورم
مأموریت اول یک اقتصاددان

مهم ترین مأموریت طیب نیا، مهار تورم بود. 
او از سیاست هماهنگ ســـازی مالی و پولی 
سخن گفت و کاهش کسری بودجه، کنترل 
نقدینگی، عدم استقراض از بانک مرکزی و 
مدیریت بدهی ها در دستور کار قرار گرفت. 
نتیجه این سیاست ها چشـــمگیر بود و در 
کمتر از ســـه ســـال، نرخ تورم از بیش از 40 
درصد به زیر 10 درصد رسید؛ دستاوردی که 

پس از دو دهه برای اولین بار محقق شد.
 

 اصلاح نظام مالیاتی
گامی برای استقلال از نفت

در دورانـــی کـــه قیمت نفـــت افت کـــرده و 
تحریم ها مانع صادرات شده بود، طیب نیا 
به اصلاح نظام مالیاتی اولویت داد. اجرای 
مرحله ای »طرح جامع مالیاتی« آغاز شـــد 
و شناســـایی مؤدیان جدید، مقابله با فرار 
مالیاتی و کاهش وابســـتگی بـــه درآمدهای 

نفتی پیگیری شد.
او بارهـــا تأکید کـــرد: »فرار مالیاتـــی یکی از 
بزرگ ترین بی عدالتی های اقتصادی است؛ 

معاون اجرایی رئیس جمهوری از علی طیب نیا به عنوان یکی از گزینه های جدی وزارت اقتصاد نام برد

معمار ثبات بدون شوک درمانی

نظام بانکـــی، خصوصی ســـازی غیررانتی و 
مقررات زدایی از فضای کســـب وکار در حد 

انتظار پیش نرفت.
تضـــاد منافـــع در ســـاختار اقتصـــاد ایران، 
ضعف هماهنگی بین بانک مرکزی و وزارت 
اقتصاد، نبود اراده سیاسی برای اصلاحات 
سخت ولی ضروری از دلایل اصلی توقف این 
نوع اصلاحـــات بودند. طیب نیـــا بعدها در 
یک ســـخنرانی گفت: »اصلاح نظام بانکی، 
نیازمند اجماع حاکمیتی اســـت که از یک 

وزارتخانه برنمی آید.«
  

درس هایی از یک نهادگرای میانه رو
اقتصاد ایران هم اکنون با شـــرایط مشابهی 
با اوایل دهه 90 روبه رو اســـت. تورم مطابق 
آخرین آمار های رســـمی بـــه آغـــاز دهه 90 

برگشـــته و در کانال 35 درصدی قرار دارد. 
رشـــد اقتصـــادی، متکی بـــه نفت شـــده و 
باقی ماندن برخی متغیر هـــا در چند ماهه 
ســـال 1403، به مشـــکل »عدم قطعیت« و 

»بلاتکلیفی« اقتصاد ایران دامن زده است.
طیب نیا در دوران مبارزات انتخاباتی مسعود 
پزشکیان به عنوان مشاور اقتصادی در کنار 
او ایســـتاده و گفته بود: »در صورت پیروزی 
در انتخابـــات بحث بودن یا نبـــودن من در 
کابینه احتمالی اهمیت زیادی ندارد. مهم 
این است که بتوانیم در شـــرایط کنونی که 
اقتصاد ایـــران درگیر تورم هـــای بالا و مزمن 
شده و از سوی دیگر رشد اقتصادی چندانی 
را نیز تجربه نمی کند؛ ساز و کار های لازم برای 
خروج غیرتورمی از چنین وضعیت رکودی را 

فراهم کنیم.«

باید با آن مقابله ساختاری کرد، نه شعاری.«
 

 تعامل با جهان
صدای اقتصاد در مذاکرات برجام

اگرچه طیب نیا مســـتقیماً عضـــوی از تیم 
مذاکرات هسته ای نبود، اما در هماهنگی با 
وزارت خارجه و بانک مرکزی، نقش مهمی 
در تبیین ضرورت بازگشـــت به نظام مالی 
جهانی ایفا کرد. بویژه پس از برجام، وزارت 
اقتصاد با برگزاری نشست های بین المللی 
در تهران، ســـعی کرد پیام ثبـــات اقتصادی 

ایران را به جهان مخابره کند.
در دی ماه 1394، علی طیب نیا در کنفرانس 
اقتصـــادی پســـابرجام بـــا حضـــور ده هـــا 
ســـرمایه گذار خارجی گفت: »ما آمده ایم با 
شفافیت و ثبات، اعتمادسازی کنیم. ایران 

بازار بزرگ فرصت هاست.«
 

 بازار سرمایه
تقویت ابزارها، ثبات فضای معاملاتی

دولت یازدهم در ســـال های 1394 و 1395 
تمرکـــز ویـــژه ای بر بازار ســـرمایه داشـــت. 
طیب نیا از جمله حامیان توسعه ابزارهای 
مالـــی نویـــن، گســـترش اوراق بدهـــی و 
افزایش شـــفافیت در بورس بـــود. در این 
دوره شـــاخص کل بورس از حـــدود 60 هزار 
واحد در ابتدای دولت به بیـــش از 80 هزار 
واحد رســـید. ارزش بازار بدهی نیز رشدی 

قابل توجه داشت.
 

 چالش ها و نقدها
چرا برخی اصلاحات ناتمام ماندند؟

با وجود موفقیت ها، منتقدان معتقد بودند 
وزارت اقتصاد در دوره طیب نیا نتوانســـت 
در حوزه هایـــی چون اصلاح نظـــام بانکی، 
خصوصی ســـازی واقعی و تنظیـــم مقررات 
بازارها اقـــدام مؤثری انجـــام دهد و اصلاح 

گزارش خبری
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قدرت خرید 
کم و توان 

تأمین مالی 
ضعیف 

سازندگان 
سرعت 

ساخت را 
بشدت کاهش 
داده و در بروز 

ناترازی میان 
عرضه و تقاضا 

و در نتیجه 
کمبود و 

افزایش قیمت 
مسکن نقش 

داشته است

شـــده را به ۲۶ ســـال و نهایتاً به ۴۰ سال 
کاهش داده اســـت. این در حالی است 
کـــه میانگین عمـــر ســـاختمان در اروپا 
تا ۱۰۰ ســـال برآورد می شـــود. بـــا کاهش 
عمـــر ســـاختمان های موجـــود و نیاز به 
بازســـازی این ســـازه ها در زمان کوتاه تر، 
واحدهای جدید بـــا قیمت های بالاتری 
عرضه می شـــود در صورتی که اگر ســـازه 
از ابتـــدا به صورت اســـتاندارد ســـاخته 
شـــده بـــود؛ نه نیـــازی بـــه بازســـازی در 
مـــدت زمـــان کوتـــاه بـــود و نـــه قیمت 
منطقـــه بـــا ســـاخت واحدهـــای جدید 
افزایـــش پیـــدا می کـــرد. همچنیـــن بـــا 
و  قدیمـــی  ســـاختمان های  تخریـــب 
احداث ســـاختمان جدیـــد، واحدهای 
قبلـــی از نظـــام عرضه حذف می شـــود. 
به عنوان نمونه وقتی یک ســـاختمان ۱۰ 
واحدی تخریب و ساختمانی ۱۵ واحدی 
به جای آن ســـاخته شود، اینطور نیست 
کـــه ۱۵ واحد به آمار اضافه شـــده باشـــد 
بلکـــه عمـــاً فقط پنـــج واحد بـــه نظام 
عرضه اضافه شـــده اســـت. یکـــی دیگر 
از مشـــکات اساســـی بخش مسکن در 
ایـــران، قـــدرت خرید کم و تـــوان تأمین 
مالـــی ضعیـــف ســـازندگان اســـت. این 
مسأله سرعت ساخت را بشدت کاهش 
داده و در بـــروز ناتـــرازی میـــان عرضه و 
تقاضـــا و در نتیجـــه کمبـــود و افزایـــش 

قیمـــت مســـکن نقش داشـــته اســـت. 
قوانیـــن دســـت و پاگیر، ناکافـــی بودن 
قوانین راهگشا، فقدان اسناد بالادستی 
و راهبردی در حوزه صنعت ســـاختمان، 
نظارت ناکافی بر زنجیره ســـاخت و نبود 
حمایـــت مناســـب از ســـازنده و مصرف 
کننـــده هـــم از دیگر مشـــکات اقتصاد 
مسکن در کشور اســـت. در مورد مسأله 
مســـکن در اروپا هم می توان با بررســـی 
وضعیت برخی از کشورها، وضعیت کلی 

اروپا را ترســـیم کرد.

چالش مسکن در فرانسه
فرانســـه یکی از کشـــورهایی اســـت که 
دچار کمبـــود مســـکن مقرون به صرفه 
اســـت و این کمبود باعث شـــده تقاضا 
برای مســـکن اجتماعی افزایش بســـیار 
زیـــادی پیدا کنـــد. افزایش قیمت ملک 
هم مالکیت بـــرای خانـــوار کم درآمد را 
ســـخت کرده اســـت. بخش زیـــادی از 
ســـاختمان های موجود در این کشـــور 
هـــم قبل از دهه ۱۹۷۰ ســـاخته شـــده و 
فرســـوده اند. بازسازی این ساختمان ها 

هزینه زیـــادی دارد.
در مـــورد بـــازار اجاره هم طبـــق گزارش 
»Visual Capitalist«، قیمـــت اجـــاره 
در اکثر شهرهای فرانسه نسبتاً مناسب 
امـــا در پاریس با وجـــود اعمال نظارت و 

کنتـــرل از طرف دولت، بالا اســـت.
فرانســـه حـــل چالـــش مســـکن را بـــا 
افزایـــش ســـاخت مســـکن اجتماعی، 
برنامه ریـــزی بـــرای نوســـازی شـــهری، 
ارائه مشـــوق برای بازســـازی بخش های 
مربوط بـــه انـــرژی در ســـاختمان های 
فرســـوده، پر کـــردن فاصله میـــان بازار 
آزاد و مســـکن اجتماعـــی بـــا ســـاخت 
مســـکن های میانی و کاهـــش تراکم در 
مناطق شـــلوغ و اســـتفاده از مناطق با 

تراکـــم کمتر دنبـــال کرده اســـت.

چالش مسکن در آلمان و سوئد
آلمانی هـــا اجاره نشـــینی را بـــه خریـــد 
خانه ترجیح می دهنـــد به همین دلیل 
۵۳ درصد آلمانی ها اجاره نشین هستند 
و همیـــن موضـــوع بـــر سیاســـت های 
حمایتـــی دولـــت آلمـــان اثر گذاشـــته 
اســـت. بـــا این وجـــود، فشـــار بر بـــازار 
اجاره همچنان بالا اســـت و شـــهرهای 
بـــزرگ ماننـــد برلیـــن و مونیـــخ طـــی 
ســـال های اخیـــر بـــا افزایـــش ســـریع 

قیمت هـــا مواجـــه شـــده اند.
بخش مســـکن در ســـوئد هم بـــا وجود 
سیستم پیشـــرفته مســـکن اجتماعی 
مشـــکاتی دارد کـــه یکی از آنهـــا کمبود 
در  بویـــژه  مقرون به صرفـــه  مســـکن 
اســـتکهلم،  ماننـــد  کان شـــهرهایی 

گزارش خبری

 چین، نفت بیشتری 
از ایران خرید 

واردات نفـــت خام چین از ایـــران در ماه مارس 
ســـال ۲۰۲۵ میادی افزایش یافـــت. به گزارش 
شـــانا به نقل از رویترز، بازرگانـــان و تحلیلگران 
اعـــام کردنـــد:» در پـــی نگرانـــی خریـــداران از 
تشـــدید تحریم های بیشـــتر آمریکا علیه تهران 
واردات نفـــت خام چین از ایـــران در ماه مارس 
افزایـــش یافت.« بر اســـاس داده های شـــرکت 
ردیابـــی نفتکش هـــای ورتکســـا، واردات نفـــت 
خـــام چیـــن از ایـــران در مـــارس ۲۰۲۵ از رقـــم 
تاریخـــی یک میلیـــون و ۸۰۰ هزار بشـــکه در روز 
فراتـــر رفت و همزمان ســـطح ذخیره ســـازی در 
مرکز پالایشـــگاه مســـتقل اســـتان شـــاندونگ 
افزایـــش یافـــت. بر اســـاس داده های شـــرکت 
تحلیلی کپلر، واردات نفت خـــام چین از ایران 
در مـــاه مارس بـــا ۲۰ درصد افزایش نســـبت به 
مـــاه فوریه به یـــک میلیون و ۷۱۰ هزار بشـــکه و 
بـــه بالاترین رقم طی پنج ماه گذشـــته رســـید، 
در حالـــی که این رقـــم در فوریه یـــک میلیون و 

۴۳۰ هزار بشـــکه بود.
دو بازرگانی کـــه جریان صـــادرات محموله های 
ایران به چیـــن را دنبال می کننـــد، رقم واردات 
نفـــت چیـــن از ایـــران در مـــاه مارس امســـال 
را به ترتیـــب روزانـــه یـــک میلیـــون و ۶۷۰ هـــزار 
بشـــکه و یک میلیـــون و ۸۰۰ هزار بشـــکه برآورد 
کردند. به گفتـــه بازگانـــان و تحلیلگران، چین 
که مخالف تحریم های یکجانبه اســـت، حدود 
۹۰ درصد از صادرات نفت خـــام ایران را به خود 

اختصاص داده اســـت.
داده های مؤسســـه کپلر نشـــان داد نفت ایران 
۱۶ درصـــد از واردات نفت خـــام دریایی چین در 

ماه مارس را تشـــکیل می دهد.
اما لی، تحلیلگر ارشـــد ورتکســـا )Vortexa( و 
یک منبع پالایشگاهی مســـتقر در چین، عجله 
برای خرید بشـــکه های ایران را ناشی از نگرانی 
بازرگانان و پالایشـــگاه ها از اختال های بیشـــتر 
در عرضه می دانند.  بر اســـاس گزارش ورتکسا، 
مجمـــوع ذخیره ســـازی ها در خشـــکی واقع در 
اســـتان شـــاندونگ طی مارس ۲۰۲۵ نسبت به 
فوریـــه ۲۲ میلیون بشـــکه افزایـــش یافت که با 
افزایش واردات ایـــران مطابقت دارد. لی افزود: 
»افزایش ذخیره ســـازی ها که رکـــوردی برای یک 
ماه است، در تأسیســـات ذخیره سازی در بنادر 

شـــاندونگ متمرکز شده است.«

شکاف عرضه و تقاضا چگونه پر می شود؟
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گوتنبرگ و مالمو اســـت. این مشـــکل 
باعـــث شـــده بســـیاری از افـــراد جوان 
و افـــراد کم درآمـــد نتواننـــد مســـکن 
مناســـبی پیـــدا کننـــد. قیمـــت بـــالای 
زمیـــن و بـــالا رفتـــن هزینـــه ســـاخت، 
احداث مســـکن اجاره ای یـــا اجتماعی 
را در این کشـــور ســـخت و مردم را ناچار 
بـــه زندگـــی در خانه های کوچـــک کرده 
اســـت. همچنیـــن در ســـوئد، افـــراد 
بایـــد در صف هـــای طولانی بـــرای اجاره 
مســـکن بماننـــد. قیمت مســـکن های 
شخصی هم در ســـال های اخیر به طور 
چشـــمگیری افزایش یافته است. البته 
ســـوئد برای مقابله با کمبود مســـکن، 
تاش کرده در بخش دولتی و خصوصی 
ســـاخت مســـکن اجاره ای را با استفاده 
از تصویب قوانین ســـاخت مسکن برای 
اقشـــار کم درآمـــد، مشـــوق های مالی و 

پروژه هـــای حمایتـــی افزایـــش دهد.

بحران مسکن در اسپانیا
اســـپانیا  مســـکن  بخـــش  وضعیـــت 
بـــه دلیـــل کمبـــود ســـرمایه گذاری در 
اســـت.  نـــی  بحرا ســـاز،  و  ســـاخت 
مالکیـــت خصوصـــی مســـکن در ایـــن 
کشور بسیار بالاســـت و اقداماتی مانند 
پیشـــنهاد وضع مالیـــات ۱۰۰ درصدی بر 
خریـــداران غیراتحادیه اروپـــا، به عنوان 
سیاســـت های پوپولیستی مطرح شده 
کـــه مشـــکل اصلـــی را حـــل نمی کند.

 
رشد چشمگیر قیمت خانه در 

بریتانیا و اجاره در ایرلند و استونی
ســـال  از   »Times« گـــزارش  طبـــق 
۲۰۰۰، قیمـــت مســـکن در بریتانیا رشـــد 
چشمگیری داشـــته و از حدود ۸۸ هزار 
و ۵۰۰ پونـــد به بیـــش از ۱۹۰ هـــزار پوند 
در ســـال ۲۰۰۷ افزایـــش یافتـــه اســـت. 
ایـــن افزایش شـــدید، خانه دار شـــدن 
مـــردم را طـــی ســـال های اخیر ســـخت 
کرده اســـت. استونی بیشترین افزایش 
قیمت اجاره در اتحادیه اروپا را داشـــته 
و بین ســـال های ۲۰۱۰ تـــا ۲۰۲۲ اجاره بها 
در این کشـــور ۲۱۰ درصـــد افزایش یافته 
اســـت. این افزایش شـــدید نشـــانه ای 
از عـــدم تعـــادل جـــدی بیـــن عرضه و 
تقاضای مســـکن در این کشـــور است.

 راهکارهای اتحادیه اروپا 
برای مسکن

Inves� »اتحادیه اروپا با اجـــرای برنامه 
tEU« ســـعی در حمایـــت از پروژه های 

ب  جـــذ بـــا  ر  ا یـــد پا ز  ســـا خت و سا
ســـرمایه های خرد داشـــته اســـت. این 
برنامـــه بویـــژه به کشـــورهای بـــا درآمد 
پاییـــن کمـــک می کنـــد تـــا پروژه هـــای 
ســـاختمانی خود را تأمیـــن مالی کنند 
ایـــن طریـــق ســـاخت و ســـاز را  از  و 
افزایش دهنـــد. اتحادیه اروپا همچنین 
بودجه هایـــی بـــرای بازســـازی انـــرژی 
ســـاختمان ها در نظـــر گرفتـــه اســـت.

بـــه جـــذب  بـــا توجـــه جـــدی  اروپـــا 
ســـرمایه گذاران خصوصـــی در بخـــش 
بـــه ایجـــاد  ســـاخت و ســـاز، دســـت 
پلتفرم هـــای جـــذب ســـرمایه جمعـــی 
)Crowdfunding(  در حـــوزه امـــاک 
زده کـــه ایـــن موضوع امکان مشـــارکت 
ســـرمایه گذاران خـــرد را فراهـــم کـــرده 
اســـت. از جمله نمونه هـــای موفق این 
 Habitat پلتفرم هـــا می توان به پـــروژه
Participatif«« در فرانســـه اشاره کرد 
که سرمایه گذاری جمعی شهروندان در 
توسعه مسکن را تســـهیل کرده و نتایج 
مثبتی داشته  است. پلتفرم هایی دیگر 
Funded� و »Crowdestate »مانند 
ByMe« « هم به افـــراد اجازه می دهند 

کـــه در پروژه هـــای مســـکن و توســـعه 
امـــاک ســـرمایه گذاری کنند.

اتحادیـــه اروپـــا همچنیـــن برنامه هـــای 
مختلفی برای ســـاخت مســـکن پایدار 
و کاهـــش هزینه هـــای انـــرژی در نظـــر 
 Horizon« دارد. برنامه هایـــی ماننـــد
ارتقـــای  بـــه منظـــور  Europe« کـــه 
در  ســـاز  و  ســـاخت  اســـتانداردهای 
کشـــورهای عضـــو اتحادیـــه و کاهـــش 
تأثیـــرات محیطـــی طراحـــی شـــده اند، 

گامـــی مهـــم در این راســـتا هســـتند.

راهکارهایی برای بهبود اقتصاد 
مسکن در ایران

ایـــران می توانـــد بـــا توجـــه به شـــرایط 
داخلـــی اقتصاد مســـکن و اســـتفاده از 
این تجـــارب، بـــا اصاح برخـــی قوانین 
مانند قانون پیش فروش ســـاختمان، 
فـــروش متـــری و قاعده منـــد کـــردن 
پلتفرم هـــای فعـــال در خرده فروشـــی 
ســـاختمان، ســـوق دادن نقدینگـــی به 
بخـــش مســـکن، ارائـــه زمیـــن رایگان 
و الحـــاق مناطـــق جدید به شـــهرهای 
دارای فضـــای پیرامونی و صـــدور مجوز 
بلندمرتبه ســـازی در شـــهرهای فاقـــد 
مناطق پیرامونی بـــه خصوص در بافت 
فرسوده این شـــهرها، وضعیت مسکن 

را بهبـــود دهد.

یادداشت

سیدطه حسین مدنی
رئیس اندیشکده حکمرانی هوشمند

مســـکن یـــک چالـــش جهانی اســـت 
و کشـــورهای زیـــادی در ایـــن بخـــش 
بـــا مشـــکل کمبـــود ســـرمایه گذاری در 
ســـاخت و ســـاز و ناترازی میان عرضه و 
تقاضا مواجه هستند. بررسی وضعیت 
کشـــورهای مختلف و راهکارهـــای آنان 
بـــرای حـــل ایـــن چالـــش، می تواند به 
شناخت و اســـتفاده از تجربه های آنان 

کمـــک کند.
ایـــران بـــه طور کلـــی بـــا شـــکاف میان 
عرضـــه و تقاضـــا مواجه اســـت. کمبود 
عرضـــه و افزایـــش تقاضـــا باعث شـــده 
بازار مســـکن امروز با یک ناترازی هفت 
میلیـــون واحـــدی مواجـــه شـــود. ایـــن 
ناتـــرازی بـــه افزایـــش شـــدید و مـــداوم 
قیمت مســـکن دامن زده اســـت. آمارها 
نشـــان می دهـــد متوســـط قیمـــت یک 
مترمربع آپارتمان در شـــهرهای مختلف 
کشور در دو ساله منتهی به ۱۴۰۲ حدود 
۱۵۰ درصد، در ۵ ســـاله منتهـــی به ۱۴۰۲ 
بیش از ۸۰۰ درصد و در ۱۰ ســـاله منتهی 
بـــه این ســـال حـــدود ۱۸۰۰ درصد رشـــد 
داشته است. قیمت مصالح ساختمانی 
هم در دو ســـال منتهی بـــه ۱۴۰۲ حدود 
۷۴ درصد، در پنج ســـال منتهی به ۱۴۰۲ 
حـــدود هزار درصد و در ۱۰ ســـاله منتهی 
بـــه ۱۴۰۲ تقریبـــاً ۱۶۰۰ درصد رشـــد کرده 
اســـت.  آمارهـــای مربوط به شـــهرهای 
مختلف هم بیانگر این اســـت که قیمت 
مســـکن در دو ســـاله منتهـــی به ســـال 
۱۴۰۲ در مشـــهد و شهرکرد نزدیک به ۱۹۰ 
درصد افزایش داشـــته اســـت. در بازه ۵ 
ســـاله هم کرج و ســـمنان با حدود هزار 
درصد رشـــد دو شهر اول کشـــور بودند. 
قیمـــت در دوره ۱۰ ســـاله منتهی به ۱۴۰۲ 
هم در یزد با ۳۵۰۰ درصد رشـــد رکورد زده 
اســـت. یزد در دو ســـاله منتهی به ۱۴۰۲ 
هـــم ۱۷۰ درصد رشـــد قیمت مســـکن را 

تجربه کرده اســـت.
  

 عمر کم ساختمان در ایران
ســـاخت و ســـاز در ایران طی سال های 
نکـــردن  رعایـــت  مشـــکل  بـــا  اخیـــر 
اســـتانداردها و کیفیت پایین ســـاخت 
هـــم مواجه بـــوده اســـت. این مســـأله 
میانگیـــن عمر ســـاختمان های احداث 
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دولـــت ســـه مـــاه بـــه ســـازمان حفاظت 
تکلیـــف  تـــا  داد  وقـــت  محیط زیســـت 
ح های موســـوم به 412 را روشن کند.  طر
ح های دارای  ح ها به عنوان طر از این طر
پیشرفت فیزیکی که مجوز محیط زیست 
ندارند و ردیف بودجه مستقل از مجلس 
گرفته انـــد، یاد می شـــود. بر اســـاس یک 
ح های  شـــیوه نامه دولتی، وضعیـــت طر
دارای پیشـــرفت فیزیکی را دولت تعیین 
می کرد تـــا در نهایت به افتتاح برســـند. 
بســـیاری، این شـــیوه نامه را راهـــی برای 
گریز صنایع آلاینـــده از رعایت ملاحظات 
محیط زیســـتی می دانند. همین موضوع 
باعث شد سازمان حفاظت محیط زیست 
از دولت مسعود پزشکیان بخواهد اجازه 
دهد تا پردیســـان تکلیف ایـــن طرح ها را 
مشـــخص کند. »صدیقه ترابـــی« معاون 
حفاظـــت  ســـازمان  انســـانی  محیـــط 
محیط زیســـت در گفت و گـــو بـــا »ایران« 
می گوید:»دولت سه ماه به محیط زیست 
فرصت داد تا وضعیت آنها را تعیین تکلیف 
کند.« به گفتـــه ترابـــی، در اولین مرحله 
بررسی مشـــخص شـــد تعداد واقعی این 
طرح ها نـــه 412 بلکـــه کمتـــر از 90 طرح 
ح های بالای 50 درصد رشد  هســـتند. طر
فیزیکی، ملزم به »مدیریت محیط زیست« 
می شـــوند و طرح هایی کـــه پایین تر از 50 
درصد رشد فیزیکی داشته اند، باید دوباره 
بررســـی شـــوند تا مجـــوز محیط زیســـت 

بگیرند.

ماده 22 قانون برنامه هفتم توسعه
»صدیقه ترابی« به مـــاده 22 قانون برنامه 
هفتم توســـعه اشـــاره می کند کـــه در بند 
»الـــف« و »ب« آن از ســـازمان حفاظـــت 
محیط زیســـت خواســـته شـــده آیین نامه 
ارزیابـــی محیط زیســـتی را تدویـــن کند و 
به تصویب هیـــأت وزیران و شـــورای عالی 

محیط زیست برساند.
 به گفتـــه ترابی، بنـــد »الف« بـــه ارزیابی 
محیط زیستی طرح ها و پروژه ها می پردازد، 
بند »ب« هم دستگاه های اجرایی را مکلف 
کرده است طرح های کلان توسعه ای خود 
را مـــورد ارزیابی راهبردی زیســـت محیطی 
قـــرار داده و گـــزارش آن را بـــرای تأیید به 
ســـازمان حفاظت محیط زیســـت ارسال 

کنند.
 ،)EIA( ارزیابـــی اثـــرات زیســـت محیطی
فرآیندی رسمی اســـت که برای پیش بینی 
پیامدهای محیط  زیستی )مثبت یا منفی( 
یک طرح، برنامـــه یا پروژه، پیـــش از آغاز 
فرآیندهـــای اجرایـــی انجام می گیـــرد و با 

اقدامی پیشنهادی رسمیت می یابد.
ترابی می گوید:»براساس بند »ب« ما باید 
برای همه طرح های کلان و اســـتراتژیک، 
ارزیابـــی اثـــرات اجتماعـــی )SEA( تهیه 

 معاون سازمان محیط  زیست در گفت و گو با »ایران«
ح های دارای پیشرفت فیزیکی خبر داد از مهلت سه ماهه دولت برای تعیین  تکلیف طر

کنیم.« بـــه گفته او، همین مســـأله باعث 
شد تا زمانی را صرف بررسی آنچه در دفتر 
ارزیابـــی وجود داشـــت و همچنین تجربه 
کشورهای مختلف در اتحادیه اروپا، ژاپن، 
آمریکا و در کشورهای پیشرو، کنند. برای 
اینکه به پاسخ این سؤال برسند، چه کاری 
انجام می دهند و چگونه این مسیر را دنبال 

می کنند؟
ترابـــی می گوید:»متوجه شـــدیم موضوع 
شفافیت و اطلاع رسانی خیلی مهم است. 
یعنی اگر قرار است در جایی پروژه ای اجرا 
شـــود، حتماً باید به اطلاع مردم رســـانده 
و نظرات آنها دریافت شـــود. ما در اجرای 
پروژه ها مباحث اجتماعی داریم اما هیچ 
وقت شـــفاف وارد موضوع نشـــده بودیم. 
بنابراین قبل از اینکـــه پیش نویس را برای 
دولت ارســـال کنیـــم، موضوع شـــفافیت 
را در تدویـــن آیین نامه دیدیـــم. آیین نامه 
باید توســـط شـــورای عالی محیط زیست و 
هیأت وزیران مصوب شـــود. البته قبل از 
اینکه آیین نامه را برای دولت ارسال کنیم، 
برای چنـــد هفتـــه، پیش نویـــس آن را در 
اختیار عموم گذاشتیم و در سایت سازمان 
حفاظـــت محیط زیســـت اطلاع رســـانی 
کردیم. عـــلاوه بـــر آن، پیش نویـــس را به 
صورت مکتوب برای دستگاه های اجرایی 
و دفاتـــر مختلـــف خودمان فرســـتادیم و 
نظرات را دریافـــت و در نهایت آیین نامه را 
تنظیم و ارســـال کردیم. همیـــن کار را هم 
برای آیین نامه اســـتراتژیک انجام دادیم و 
آن را برای دولت فرســـتادیم تـــا در دولت 

مورد بررسی قرار گیرد.«
ترابی بیان می کند:»عـــلاوه بر آن متوجه 
ح بـــدون مجوز  شـــدیم تعداد زیـــادی طر
محیط  زیســـت در دفتـــر ارزیابـــی اســـت. 

ح هم وجود داشـــت که عملیات  412 طر
اجرایی آنها شـــروع شـــده بود و اصطلاحاً 
به آنها طرح های دارای پیشـــرفت فیزیکی 
می گفتنـــد. یکی از نماینـــدگان مجلس از 
اســـتان خوزستان در ســـال 1400 هر طرح 
عمرانی را که در لایحه بودجه بود، به یک 
نامه پیوســـت و اعلام کرده بـــود که هیچ 
کدام دارای پیوست محیط زیستی نیستند 

اما ردیف اجرایی و بودجه ای گرفته اند.«
 ترابـــی می گوید:»بـــرای همیـــن منظـــور 
آیین نامه ای در دولت در سال 1402 مصوب 
شد که بر اساس آن به جای اینکه سازمان 
حفاظت محیط زیســـت ایـــن برنامه ها را 
بررسی کند، کارگروه سه جانبه ای در دولت 
این طرح ها را از نظر اثرات زیست محیطی 
مورد بررســـی قـــرار دهـــد. علاوه بـــر آن، 
بیش از 200 طرح نیز اکثـــراً مربوط به بعد 
از ســـال 1400 در دفتـــر ارزیابی بـــود. اینها 
ح هـــای دارای پیشـــرفت نبودند  جزو طر
اما تکلیفشـــان هم در سه ســـال گذشته 
مشـــخص نشـــده بود. ما اینهـــا را جدول 
کردیم برای اینکه ببینیم چه حجم کاری ای 
باقـــی مانده اســـت. در نهایت مشـــخص 
شـــد حدود 658 طرح وجود دارد که باید 
بررسی و در کمیته مطرح و برای آنها مجوز 

صادر شود.«
ترابی ادامـــه می دهد:»ابتـــدا باید تکلیف 
آنهایی که دارای پیشـــرفت فیزیکی بودند 
مشـــخص می شـــد، چـــون بـــدون اینکه 
الزامات زیســـت محیطی در آنها اجرا شود 
در حال اجرا بودند. در هـــر مرحله ای که 
وارد می شـــدیم، یـــک مانع جلـــوی راه ما 
بود، اما بحث اصلی این بود که طبق یک 
مصوبه دولتی، این طرح هـــا را دولت باید 
بررســـی کند و ســـازمان نمی تواند به آنها 

ورود نماید.«
ح هایی که مشمول ارزیابی  طر

نبودند
بـــه گفتـــه ترابـــی، بررســـی ها نشـــان داد 
برخـــلاف آنچـــه گفتـــه می شـــد، خیلی از 
ح های دارای پیشـــرفت فیزیکی، مثل  طر
ح های کوچک آبرسانی، اصلاً مشمول  طر
ارزیابی نبودنـــد. به عنـــوان نمونه، ردیف 
اعتباری خرید تضمینی آب که اساساً طرح 
عمرانی نبوده نیز در این لیست گنجانده 
شـــده بود و جای تعجب داشـــت که چرا 
در تمامی سه سال گذشـــته یک بار تعداد 
ح ها صحت سنجی نشـــده بود. او  این طر
می گوید:»در نهایت جمع بندی ها نشـــان 
داد طرح هایی که دارای پیشرفت فیزیکی 
بودند و باید مجوز می گرفتند نزدیک به 90 
پروژه اســـت. در مرحله بعد مشخص شد 
تعدادی از طرح ها به بهره برداری رســـیده 
ج  و از مـــدار بررســـی محیط زیســـت خار
شـــده اند، مثل فولاد ســـیرجان و گیلان. 
معلوم شـــد از 412 طرح، 77 طرح دارای 
پیشـــرفت از 5 ، بالای 90 درصد هســـتند و 

باید سازمان آنها را بررسی کند.«
به گفته ترابی، پردیسان برای بررسی این 
طرح ها با مانع مصوب دولت روبه رو بود. 
او می گویـــد:»از دولـــت مجـــوز گرفتیم تا 
اجازه دهد خود سازمان طرح ها را بررسی 
کند چـــون همچنـــان در حال پیشـــرفت 
فیزیکی بودنـــد، بدون اینکه بـــه الزامات 
محیط زیست توجهی داشته باشند، پس 

بهتر این بود که سازمان وارد شود.«

 تعیین تکلیف طرح ها
با 50 درصد پیشرفت

بـــرای  پردیســـان  تصمیـــم  دربـــاره  او 

طرح هایی با 50 درصد پیشـــرفت فیزیکی 
می گوید:»قرار شد برای آنها برنامه مدیریت 
محیط  زیســـتی صادر کنیم؛ یعنی به جای 
مجـــوز زیســـت محیطی، حداقل بـــه آنها 
بگوییم از این به بعد بیشتر از این خسارت 
نزنند و اقدامات مورد نظر را انجام دهند.«

ترابـــی از لـــزوم بررســـی محیط زیســـتی 
ح های زیر 50 درصد پیشرفت فیزیکی  طر
خبـــر می دهـــد و می گوید:»ایـــن طرح ها 
دوبـــاره در فرآینـــد دریافـــت مجـــوز قـــرار 
گرفته انـــد. در نهایـــت یا بـــرای آنها مجوز 
محیط زیســـت صـــادر می شـــود یـــا توقف 

عملیات اجرایی را اعلام می کنیم.«
به گفته ترابی، وقتی هیأت دولت با بررسی 
ح های دارای پیشرفت فیزیکی توسط  طر
سازمان محیط زیست موافقت کرد، برای 
همه دستگاه ها از جمله وزارت نیرو، نفت، 
صمت، راه و شهرســـازی و... نامه ارســـال 
شد تا این طرح ها دوباره در فرآیند بررسی 

مجوز قرار گیرند.
ســـازمان حفاظت محیط زیســـت پس از 
استخراج فهرست پروژه ها، از وزارتخانه  ها 
و دســـتگاه های مربـــوط درخواســـت کرد 

یک نماینده تام الاختیار معرفی 
کنند. او می گوید:»چون 

وزیـــران  هیـــأت  در 
ما  شـــد  مصـــوب 

ظرف  حداکثـــر 
سه ماه فرصت 
ایـــن  داریـــم  
را  ح هـــا  طر

تکلیـــف  تعییـــن 
کنیـــم، از روز ابلاغ 

مصوبـــه کار را شـــروع 
کردیم و اگر طرحی شـــرایط 

لازم را نداشـــت به آنها اعلام می کنیم که 
مجوزی دریافت نخواهند کرد.«

بـــه گفتـــه ترابـــی، ســـازمان حفاظـــت 
ح هـــای بـــدون  محیط زیســـت بـــرای طر
مجوز محیط زیست با صددرصد پیشرفت 
فیزیکی، بحث خســـارت محیط زیستی را 
در برنامه دارد، همچنین برنامه مدیریت 
محیط زیست را به آنها اعلام خواهد کرد. 
او برای مثال واحد »فولاد گیلان« را مثال 
می زند که به استانداری معرفی شده تا به 
عنوان جایگزین خسارت زیست محیطی، 
در رفع مشکلات محیط زیست استان در 

حوزه پسماند و پساب مشارکت کند.

ح بدون سند اولیه طر
بررسی ها همچنین مشـــخص کرد برخی 
ح هایـــی کـــه بـــدون اخـــذ مجـــوز  از طر
محیط زیســـت بودند، حتی اســـناد اولیه 
را ندارند. معاون محیط انســـانی سازمان 
محیط زیســـت کشـــور، یک واحد فرآوری 
معدنی را مثال می زند که از دستگاه اصلی 
یعنی وزارت صمت مجوز ندارد اما به دنبال 
مجوز محیط زیست است. وی در این مورد 
می گویـــد:» بنابراین یک دســـتورالعمل را 
تدوین و به همه اســـتان ها ارسال کردیم 
که گام اول برای دریافت گزارش ارزیابی، 
موافقتنامـــه ســـازمان و وزارتخانـــه اصلی 

است.«

مهم ترین مسأله، تأمین آب است
ترابی مهم ترین مسأله برای صدور مجوز 
محیط زیســـت را تأمیـــن آب می دانـــد و 
می گوید:»طرح هایی داشتیم که اصلاً آب 
مورد نظر آنها تأمین نشده بود اما به دنبال 
مجوز بودند. به آنها اعلام کردیم به دلیل 
آنکه امکان تأمین آب ندارید، بررسی اثرات 
زیســـت محیطی درباره این طـــرح منتفی 
است، مگر اینکه به یک آب مطمئن برسید 
و وزارت نیرو این اطمینان را به ما بدهد که 
می توانید با توجه به شرایط بحرانی، تأمین 

آب مطمئن را داشته باشید.«

مشاوران دارای صلاحیت
او از دریافت لیست مشاوران برای انجام 
مطالعـــات ارزیابی با هماهنگی ســـازمان 
برنامه و بودجه، برای بررســـی صلاحیت 
آنها خبر می دهد و می گوید:»ما مشاورانی 
ح را در حوزه های مختلف  داریم که 10 طر

در اختیار دارند.«
ترابی بر لـــزوم محدود کـــردن فعالیت و 
بررسی تخصصی مشـــاوران تأکید می کند 
و می گوید:»چـــون بســـیاری از 
ارســـال  کـــه  مطالعاتـــی 
بســـیار  می شـــود 
اســـت،  ضعیـــف 
نظـــر عملـــی  از 
گزارش های آنها 
)مشـــاوران( در 
نیست  سطحی 
که مورد بررســـی 
قرار گیرد. بنابراین 
برنامه تقویت مشاوران 

را هم در پیش داریم.«

شفافیت اطلاعات
او از پیش بینی ایجاد سامانه جدید برای 
شـــفافیت و دسترســـی آزاد به اطلاعات 
پروژه ها بعد از تصویب آیین نامه اجرایی 
خبر می دهـــد و می گوید:»پـــس از ایجاد 
ســـامانه، هر طـــرح یک ماه روی ســـایت 
اطلاع رســـانی قـــرار می گیـــرد و از عموم 
درخواست می شود با مشارکت، نظرها و 

مشورت های خود را اعلام کنند.«
ح های سدســـازی و  او درباره بررســـی طر
انتقال آب هم می گوید:»فقط طرح هایی 
را بررســـی خواهیم کرد که در چهارچوب 
ظرفیت حوضـــه آبریـــزی بـــوده و حتماً 
وزارت نیرو آن را بررسی کرده باشد. الان 
در همیـــن دوره کوتاه هم همیـــن اتفاق 
افتاد؛ یعنی بـــرای یک هدف، دو تا ســـد 
به مـــا معرفـــی شـــده بـــود، در حالی که 
مشخص بود آن هدف خاص فقط یک بار 
می توانست آن حجم آب را مورد استفاده 
قرار دهـــد. در نهایـــت اعـــلام کردیم که 
ح ها را در  فقط می توانید یکی از ایـــن طر
ح امکان  مدار اجرا قرار دهید و هر دو طر
اجرایی شـــدن ندارد که خوشـــبختانه به 

نتیجه رسید.«
ترابی می گوید:»ما معمولاً درباره سدهایی 
کـــه دارای اهداف شـــرب و اســـتراتژیک 
باشـــند، نمی توانیم مخالفت کنیم. این 
امکان وجود دارد کـــه بگوییم جانمایی، 
ایجـــاد خســـارت بـــزرگ می کنـــد و باید 
جا به جا شـــود اما مجوز ســـدی کـــه برای 
آب شرب است، باید صادر شده، منتهی 

الزامات محیط زیست رعایت شود.«
او می گوید:»دولت هم اکنون ســـه ماه به 
ح  ما فرصت داده است تا تکلیف 412 طر
را که به 77 طرح رسیده، مشخص کنیم. 
ممکن است یک سری طرح های دیگر هم 
باشد که باید در همین بازه زمانی بررسی 
و تعیین تکلیف کرده، ولی اصل ماجرا این 
است که باید »قانون« را مشخص کنیم.«

لزوم تدوین قانون خاص
او ادامه می دهد:»ما دو تکلیف اساســـی 
داریم؛ یکی این است که با طرح هایی که 
عملیات اجرایی آنها شروع شده، چگونه 
باید برخورد کرد؛ بایـــد جریمه، پرداخت 
خسارت و برخورد قانونی پیش بینی شود 
و دوم اینکه نباید کار از سازمان حفاظت 

محیط زیست خارج شود.«
ترابی تأکیـــد می کند:»همچنین حداکثر 
بایـــد تا دو ســـال آینـــده قانون مســـتقل 
ارزیابی اثـــرات زیســـت محیطی را تدوین 
کنیـــم، چـــون هیـــچ قانـــون مســـتقلی 
نداریـــم. حتماً بایـــد لایحه قانونـــی را به 
مجلس ببریـــم که بتوانیـــم آن را مصوب 
کنیم تا قانونی به نـــام »مدیریت ارزیابی 
محیط زیســـت« داشته باشـــیم. در حال 
حاضر در فقـــدان آن قانون، می خواهیم 
این کارها را برای کوتاه مدت  انجام دهیم. 
باید در قانـــون جدید این قدر خســـارت 
ح های بدون مجوز  یا جریمه شـــروع طر
محیط زیســـت را بالا ببریم تا کسی دیگر 
هیچ طرحی را بدون مجوز محیط زیست 

انجام ندهد.«

گفت وگو

زهرا کشوری
دبیر گروه زیست بوم

گروه زیست بوم- گزارش معاون دریایی 
و تالاب هـــای ســـازمان حفاظت محیط 
زیست کشـــور از بازدید میدانی دریاچه 
ارومیه نشـــان می دهد تمامـــی نهرهای 
منشعب از رودخانه های دریاچه ارومیه 
باز هستند و آب آن ها در فصل غیر زراعی 
به سمت اراضی کشاورزی منحرف شده 
است. آن طور که »علی حاجی مرادی« 
کارشـــناس آب به »ایـــران« می گوید:» با 
این شرایط دریاچه ارومیه 114 روز فرصت 

برای دریافت آب منابع تغذیه ای خود را 
از دست داده اســـت. این فرصت در 31 
فروردین ماه سال  جاری تمام می شود.«

 حاجی مرادی تأکیـــد می کند: »دریاچه 
ارومیه در حـــال حاضر بیـــش از منابع 
مالی بـــه برنامه ای بـــرای جلوگیـــری از 
هدررفت زمان نیاز دارد.« تا این ســـؤال 
پیش بیاید کـــه به رغم شـــرایط بحرانی 
دریاچـــه ارومیه، هیـــچ برنامـــه ای برای 
جلوگیـــری از هدر رفت حقابـــه دریاچه 

ارومیـــه در ســـال جاری آبی اندیشـــیده 
نشده است؟

حاجی مرادی هم می گوید: »جلوگیری 
از هدر رفت فرصت طلایی فقط نیاز به 
چند بیل خاک داشت تا انهار مسدود و 

آب به دریاچه سرازیر می شد.« 
 بـــه گفته ایـــن کارشـــناس آب، حداکثر 
ورودی آب بـــه دریاچـــه ارومیـــه از اول 
دی مـــاه تا آخـــر فروردین مـــاه می تواند 
تحقـــق یابد. مـــا اســـم آن را چهـــار ماه 

طلایی تأمیـــن نیاز آبـــی دریاچه ارومیه 
گذاشـــته ایم؛ چهـــار ماهـــی کـــه هیچ 
کشـــاورزی به آب احتیـــاج نـــدارد و هر 
جریان رودخانـــه ای می تواند با حداکثر 
ظرفیت به دریاچه ارومیه گســـیل شود، 
زیرا بعـــد از این چهـــار مـــاه دوره تبخیر 
است. در این دوره دریاچه ارومیه هرچه 
را ذخیره کرده، نگه مـــی دارد و در 5 ماه 
باقـــی مانده از ســـال آبی، فقـــط تبخیر 
اســـت که بر آب ورودی غلبـــه می کند. 

بنابرایـــن شـــما بایـــد از ایـــن فرصـــت 
طلایی اســـتفاده کنید تا هر چقدر هم 
در آن پنج مـــاه تبخیر اتفـــاق بیفتد، باز 
هم کماکان میـــزان آب باقـــی مانده در 
شهریور ماه امســـال از شهریورماه سال 
قبل تان بیشتر باشد. این کش و قوسی 
اســـت که در ورودی و خروجی دریاچه 
ارومیه اتفـــاق می افتـــد. از اول دی ماه 
تا 31 فروردین چهار مـــاه طلایی حقابه 

دریاچه ارومیه است.

فرصت طلایی آبگیری دریاچه ارومیه در سال آبی جاری از دست رفت

آبیاری زمین های کشاورزی در فصل غیر زراعی

باستان شناسان احتمال می دهند سه معدن سنگ گمشده 
هخامنشی را در دامنه های کبیرکوه در آبدانان استان ایلام 
کشف کرده اند.فرضیه آنها بر این است که این معادن، منبع 
اصلی تأمین سنگ های کاخ داریوش بزرگ هخامنشی در شهر 

باستانی شوش بوده است.
محمدابراهیـــم زارعی، رئیس پژوهشـــگاه میراث فرهنگی و 
گردشگری که خبر کشـــف این معادن را جمعه ۲۲ فروردین 
ماه ۱۴۰۴ اعلام کرد در اظهاراتی تازه تر گفت که آزمایش های 
دقیق تری برای بررســـی نوع سنگ های مکشـــوفه با هدف 
مقایسه با نمونه های موجود در ســـتون های کاخ شوش در 
حال انجام است. این مطالعات تخصصی از دو هفته آینده 
وارد فاز جدیدی خواهد شد و در صورت اثبات هم خاستگاه 
بودن ســـنگ ها، پرونـــده ثبت  جهانـــی شـــوش می تواند با 
اطلاعات تازه ای به روزرسانی شـــود و گامی راهبردی باشد تا 
فرصت بازنگری و ارتقای موقعیت جهانی این محوطه باستانی 

و همین طور منطقه کشف معدن را فراهم آورد. 
به گفته او، هنگام بررســـی  ]اولیه[ این معادن، نشانه هایی 
از ابزارهای باستانی برش ســـنگ، بقایای استخراج و مقادیر 
معناداری از ســـنگ آهن نیز کشف شـــده است؛ سنگ  آهنی 
که به احتمال قوی برای تولید بســـت های فلزی در معماری 
سنگی هخامنشی به کار می رفته است. این کشفیات در کنار 
ویژگی های زمین شناختی منطقه، احتمال قدمت هخامنشی 

معادن را به شکل معناداری تقویت می کند.
لقمان احمدزاده شـــوهانی، باستان شـــناس و سرپرســـت 

پروژه معادن آبدانان که به پیشنهاد »محمد حیدری«، معلم 
آبدانانی به شناسایی آن موفق شـــدند، درباره جزئیات این 
کشف که باستان شناسان را شگفت زده کرده است، توضیح 
داد: »۱۰ مهرماه، به طور کاملاً اتفاقی ویدیویی از یک کوهنورد 
به نام محمد حیدری در اکسپلور اینستاگرام دیدم. او در حال 
معرفی معادنی در کبیرکوه بود و تصور می کرد این سنگ ها 
برای ساخت آسیاب استفاده می شدند. اما چیزی که دیدم، 
با چیزی که او تصور می کرد، تفاوت اساســـی داشت. شیوه 
استخراج این ســـنگ ها شـــباهت زیادی به روش های دوره 
هخامنشی داشت و بلافاصله فهمیدم که این موضوع باید 

بررسی و پیگیری شود.«
این باستان شـــناس ادامه داد: »بدون همراهی و دقت نظر 
محمد حیدری، این کشـــف ممکن نبـــود. او ســـه معدن را 
شناســـایی کـــرده بود کـــه شـــواهد زیـــادی از بهره بـــرداری 
مهندسی شده در دوران باستان داشتند. این معادن، نه تنها 
از نظر مکان یابی، بلکه از نظر الگوهای برداشـــت ســـنگ با 
معادن دوره هخامنشی هماهنگ بودند.این کشف سرنخی 
جدید از محل اســـتخراج ســـنگ های کاخ داریـــوش بزرگ 
به دست می دهد. در نبشته معروف که بر کاخ آپادانای شوش 
حک شده اســـت از منطقه ای به نام »ابیرادوش« به عنوان 
محل استخراج ســـنگ های این کاخ یاد شده است. تا پیش 
از این، مکان دقیق »ابیرادوش« در تاریخ گم بود، اما اکنون 
شواهد جدید می تواند نشان دهد که به احتمال بسیار زیاد 

معادن کشف شده در آبدانان همان نقطه گم شده اند.«

کشف معادن گمشده هخامنشی  در ایلام عکس نوشت
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ســـبک زندگی و پیشـــرفت تکنولوژی در دهه های 
اخیر دیگر جایی برای مشـــاغل ســـنتی نگذاشته 
اســـت. هرکدام از شـــغل هایی کـــه روزگاری برای 
خـــودش بـــرو بیایـــی داشـــت به مـــرور کـــم رنگ 
و فرامـــوش شـــده اند. ایـــن مشـــاغل قدیمی که 
خیلی هـــا خاطـــرات زیادی بـــا آنها دارند بـــا اینکه 
چند ســـال اســـت از چرخـــه کار و فعالیـــت خارج 
شـــده اند امـــا کســـی متوجـــه جـــای خالـــی آنها 
نمی شـــود. اگر پای خاطرات آن نسل بنشـــینی در میان آن حتماً ردپایی از شـــهر فرنگ و تماشای عکس های 
رنگـــی از تهران قدیـــم و اروپـــا از دریچه گرد آن پیدا می کنید. تماشـــای ایـــن عکس هـــا در روزگاری که خبری 
از تلویزیـــون نبود و شـــنیدن صدای عمو شـــهرفرنگی ها کـــه با آواز داســـتان عکس ها را تعریـــف می کرد جزو 

جدانشـــدنی خاطرات نســـل دهه 50 و 60 اســـت.

آن روزها 
عموشهرفرنگی 

را اغلب مردم 
می شناختند و 
برایش ارزش و 

احترام زیادی 
می گذاشتند. 

اما الان نه تنها 
نسل جدید 

بلکه قدیمی ها 
هم بی حوصله 

شدند. حالا از 
شهرفرنگ فقط 

یک اسم و خاطره  
در خاطرات مردم 

برجای مانده 
است. خاطراتی 
که روزبه روز کم 

رنگ تر می شود و 
دیر نیست روزی 

که از حافظه ها 
هم پاک شود

ان
:ایر

س
عک

رنگارنگِ؛ ســـبزُ ســـرخُ آبی رنگـــه، گاهـــی پررنگه. 
گاهی کم رنگُ با شـــبرنگه، خوب تماشـــا کن، شهر 
ما را ســـیاحت کن، غصـــه داری فراموش کن، قصه 
مـــا را گوش کـــن...« با آمـــدن ســـینما و تلویزیون 
شـــهرفرنگ کم کم جایگاهـــش را در میـــان مردم از 
دست داد و کار آنها هم کســـاد شد و درحال حاضر 

فقط می تـــوان شـــهر فرنـــگ را در موزه ها دید.

شهرفرنگیکهخاکمیخورد
تاریخچه شـــهر فرنگ به دوران قاجـــار بازمی گردد. 
شـــهر فرنگ را مظفرالدین شـــاه از اروپـــا وارد ایران 
کـــرد. این ســـینمای ســـیار کـــه از پنجره هـــای آن 
عکس های قدیم ایـــران و نقاط دیدنـــی و معروف 
جهان به نمایش درمی آمد؛ در روزگاری که ســـینما 
رونـــق نداشـــت و خبـــری از تلویزیـــون در خانه ها 
نبـــود، بـــازارش داغ بـــود. صدای عموشـــهرفرنگی 
جاذبـــه خاصی داشـــت، انگار کـــه همـــه را خواب 
کند و بـــا خودش به دوردســـت های خیالـــی ببرد. 
بـــه گفتـــه عمـــو محســـن شـــهرفرنگی ها لبـــاس 
مشخصی داشتند؛ کت و شـــلوار مشکی با پیراهن 
ســـفید می پوشـــیدند. کلاه شـــاپو روی سرشـــان 
می گذاشتند و شهرفرنگ را روی چهارپایه دور محل 
می چرخاندند و می خواندنـــد، می گوید: »اوایل که 
شـــهر فرنگ آمده بود خیلی از مردم آن را دوســـت 
داشـــتند؛ بزرگ و کوچک فرقی نداشـــت و این کار 
جـــزو شـــغل های پر درآمد بـــود. بعد که ســـینماها 
بیشـــتر شـــد کمی تب و تابـــش فروکش کـــرد اما 
دوبـــاره در دهـــه 80 بـــه آن توجه شـــد و کار ما رونق 
گرفت. بـــرای خیلـــی از برنامه های فرهنگـــی از ما 
دعوت می کردنـــد. حتی یادم می آید برای مراســـم 
مهمی که 7 رئیس جمهور کشورهای دیگر به ایران 
آمده بودند من هم در بخشـــی از آن مراسم با شهر 
فرنگ اجرا داشـــتم که مـــورد اســـتقبال همه واقع 
شد. اما الان چند سالی می شـــود که من به عنوان 
آخریـــن بازمانده شـــهر فرنگی های تهـــران جایی 
دعوت نشـــده ام و این دســـتگاه را برای یـــادگاری در 

پارکینـــگ خانه نگه داشـــتم و خـــاک می خورد.«

شهرفرنگفروشیاست!
شهر فرنگ عمو محســـن نه تنها یک ابزار سرگرمی 
بود، بلکه به عنوان پـــل ارتباطی میان فرهنگ های 
مختلـــف عمل می کـــرد، می گوید: »شـــهر فرنگ را 
40 ســـال قبل هـــزار تومان خریـــدم. آن موقع هزار 
تومـــان خیلی پول بـــود. آن موقع خـــودم هنوز کار 
کردن با آن را خیلی بلد نبـــودم. اما چون ظاهرش 

برایـــم جـــذاب بود ســـراغ خریـــدش رفتـــم. یادم 
می آید 10 اســـکناس 100 تومانی به فروشـــنده دادم و 
این دســـتگاه را خریدم. به ســـختی این پول را جور 
کرده بودم. وســـایل دکوری خیلی دوســـت داشتم 
و شـــهرفرنگ را هـــم به همین عشـــق خریـــدم. در 
طی این ســـال ها خیلی از وســـایلی کـــه جمع کرده 
بودم را از دســـت دادم اما هنوز که هنوز است شهر 
فرنـــگ را در پارکینگ خانه ام نگه داشـــتم. در چند 
ســـال اخیر هر ازچندگاهـــی در مکان های فرهنگی 
و مناســـبت ها برای اجرا با شهرفرنگ از من دعوت 
می کردند و من هم اســـتقبال می کردم و می رفتم. 
اما الان کـــه دیگر توان کار کردن نـــدارم و اینجا هم 
برای نگهداری آن تنگ اســـت، تصمیم گرفتم آن را 
بفروشـــم. کسی خریدارش باشـــد می فروشمش. 
وقتی تصمیم ام بـــرای فروش جدی شـــد، کاغذی 
رویش چســـباندم و نوشـــتم »فروشـــی«. چند روز 
در هفتـــه می  رفتـــم و چند ســـاعتی کنـــار خیابان 
می گذاشـــتم تـــا برایـــش خریدار پیـــدا شـــود، اما 
حتی کســـی نیامد یک ســـؤال راجع به آن بپرسد. 
اصـــلاً خیلی هـــا نمی دانند شـــهرفرنگ چیســـت. 
حتی بچه هـــا و نوه های خـــودم یک بار هـــم از من 
نخواســـتند برای شـــان اجـــرا کنم چـــون علاقه ای 
ندارنـــد. به نظرم فقط قدیمی ها که از شـــهر فرنگ 
خاطـــره دارند، دوســـت دارنـــد بازهـــم از دریچه آن 
عکس ها را تماشـــا کنند و من برای شـــان بخوانم. 
برای همین دوســـت دارم بعد از خودم شهر فرنگ 
دســـت کســـی بیفتد کـــه علاقه مند به آن باشـــد و 

بتواند بـــا آن هنرنمایی کند.«

لذتهاسادهاماواقعیبود
عمو محسن از آنهایی اســـت که با خلاقیت و ذوق 
هنری خود، شـــهر فرنگ را به یکی از محبوب ترین 
ســـرگرمی های زمان خـــود تبدیل کرد. بـــا انتخاب 
تصاویر جـــذاب و روایت داســـتان های دلنشـــین، 
توانســـت مخاطبـــان زیـــادی را بـــه خـــود جـــذب 
کنـــد. او نه تنهـــا یـــک ســـرگرم کننده بـــود، بلکـــه 
به نوعـــی یک معلم بـــود، چرا که از طریـــق تصاویر 
و داســـتان هایش، اطلاعـــات فرهنگـــی و تاریخـــی 
را بـــه مـــردم منتقـــل می کـــرد، می گویـــد: »ایـــن 
اواخر کـــه برای اجـــرا می رفتم ســـعی می کـــردم با 
شـــعرهایی کـــه می خوانـــم علاقه منـــدان را جذب 
کنم. مثـــلاً چـــون می دانســـتم الان یـــک قِرانی با 
ارزش شـــده اســـت چـــون کمتر کســـی اســـت که 
از آن داشـــته باشـــد، شـــعرهایم را تغییـــر دادم و 
می خوانـــدم: »یک قرونی داری بده بیا تماشـــا کن، 

اگه نـــداری یـــک دلار بده نـــگاه کن!«همین شـــعر 
باعث جلب توجه می شـــد اما بازهم کمتر کســـی 
برای دیدن شـــهرفرنگ وقت می گذاشـــت. بنظرم 
بچه هـــا الان ممکن اســـت خیلی امکانـــات، رفاه و 
اســـباب بازی های رنگارنگ داشته باشـــند اما لذتی 
که بچه ها در گذشـــته داشـــتند دوصدچندان بود. 
یعنـــی لذت ها ســـاده بـــود اما واقعـــی بـــود. آنها با 
همین چند دقیقه  ای که عکس ها و داستان هایی 
را در شـــهر فرنـــگ می دیدنـــد و می شـــنیدند آن 
قدر لـــذت می بردند کـــه ذوق را در چشمان شـــان 
می دیدم. اما الان بچه هایـــی را می بینم که با هیچ 
برنامه کودک و اســـباب بازی راضی نمی شـــوند. آن 
زمان خیلی پیش می آمد که کســـی پول نداشـــت 
امـــا دوســـت داشـــت بـــرای یک بـــار هم که شـــده 
ببیند شـــهرفرنگ چیســـت و همـــه از آن دریچه ها 
چه چیـــزی را می بینند. مـــن کـــه از دل آنها باخبر 
می شـــدم اجـــازه مـــی دادم رایـــگان عکس هـــا را 
تماشـــا کنند و برای شـــان آواز می خواندم: »شـــهر 
شـــهرِ فرنگـــه، از همـــه رنگه، خـــوب تماشـــا کن، 
رنگارنگِ؛ ســـبزُ ســـرخُ آبـــی رنگه، گاهـــی پررنگه و 
گاهی کم رنگُ با شـــبرنگه، خوب تماشـــا کن، شهر 
ما را ســـیاحت کن، غصـــه داری فراموش کن، قصه 
مـــا را گوش کـــن.« قدیمی ها خیلی دلســـوز بودند 
و با نـــگاه کســـی می فهمیدنـــد که نیازمند اســـت 
بدون هیـــچ تأملی همه بهم کمـــک می کردند. اما 
متأســـفانه امروز کمتـــر این رفتـــار را می بینم همه 

فقط می خواهند از حق و ســـهم خود دفاع کنند.«
او می افزاید: »قدیم ها شـــهر فرنگی شغل مرسومی 
بـــود. امـــا الان حتـــی از یک نفرشـــان هـــم خبری 
نیســـت. چند وقت قبل شـــنیدم یک نفر خودش 
با وسایلی ســـعی کرده چیزی شـــبیه به شهرفرنگ 
را بســـازد. برایم جـــذاب بود که کســـی می خواهد 
چیزی شـــبیه به شـــهرفرنگ را بســـازد و آن را زنده 
کند. اما وقتـــی از نزدیک آن را دیدم اصلاً خوشـــم 
نیامد. در قدیم شـــهرفرنگی شـــغل پردرآمدی بود. 
آن زمـــان مـــن روزی 10 ریال درآمد داشـــتم و قیمت 
یک موتورســـیکلت هم 10 ریال بود اما الان کســـی از 
آن هیـــچ درآمدی نمی تواند داشـــته باشـــد اگر هم 

داشـــته باشـــد با آن کاری نمی تواند کند.«
عمو محســـن که شـــهرفرنگ اش را در پیاده رو جلو 
خانـــه اش می گـــذارد و از مردمی کـــه در رفت و آمد 
هســـتند دعـــوت می کنـــد بـــرای چنـــد لحظه هم 
که شـــده به تماشـــای شـــهر فرنگ بیایند امـــا آنها 
بی توجه می گذرند و او با حســـرت، خاطرات اش را 
بازگو می کند و می گوید: »آن روزها عموشهرفرنگی 
را اغلـــب مـــردم می شـــناختند و برایـــش ارزش و 
احترام زیادی می گذاشـــتند. اما الان نه تنها نســـل 
جدیـــد بلکـــه قدیمی ها هـــم بی حوصله شـــدند. 
حـــالا از شـــهرفرنگ فقـــط یک اســـم و خاطـــره  در 
خاطرات مـــردم برجای مانده اســـت. خاطراتی که 
روزبه روز کم رنگ تر می شـــود و دیر نیســـت روزی که 

از حافظه هـــا هم پاک شـــود.«

روایتی از آخرین بازمانده »شهر فرنگی« ها

محسن الیاســـی آخرین بازمانده شهر فرنگی های 
تهران اســـت. همه او را به عمو محسن شهرفرنگی 
می شناســـند. یکـــی از چهره هـــای نوســـتالژیک 
و به یادماندنـــی در تاریـــخ ســـرگرمی های ســـنتی 
ایران که با شـــهر فرنگ خـــود در خیابـــان لاله زار، 
ســـبزه میدان، مقابل کاخ ســـعدآباد، گلستان و... 
خاطرات بســـیاری را برای نســـل های گذشـــته رقم 
زده اســـت، خودش می گوید: »شهر فرنگی که من 

دارم حدود 100 ســـال شاید هم بیشتر قدمت دارد و 
اولین و قدیمی ترین در ایران اســـت.« وقتی شـــهر 
فرنگش را از گوشـــه پارکینگ خانـــه اش با زحمت 
بیـــرون می کشـــد و آماده اجرا می شـــود اشـــک در 
چشـــمانش حلقه می زند و یاد قدیم هـــا می افتد. 
دلـــش می خواهد باز هم می توانســـت اجـــرا کند و 
در شـــهر بچرخد و با صـــدای بلند بخواند: »شـــهر 
شـــهرِ فرنگـــه، از همـــه رنگه، خـــوب تماشـــا کن، 

شهر فرنگ بود و از همه رنگ  بودشهر فرنگ بود و از همه رنگ بود 



کوتاه از فناوری

از هوش مصنوعی چه خبر؟

خبرهای علم

کوتاه از کهکشان

فاوا
در�راســـتای�گســـترش�»عدالت�ارتباطی«�و�کاهش�شکاف��	

دیجیتال�میان�مناطق�شـــهری�و�روســـتایی،�از�ابتدای�دولت�
چهاردهـــم�تاکنون،�با�راه�اندازی��1024ســـایت�ارتباطی�جدید،�
�1211روســـتای�بـــالای��20خانوار�به�اینترنت�پرســـرعت�و�پایدار�
متصل�شـــده�اند.�این�توســـعه�در�اســـتان�های�کمتربرخوردار�
در�اولویـــت�قرار�داشـــته�و�اســـتان�های�کرمان�و�سیســـتان�و�
بلوچســـتان�ســـهم�بیشـــتری�از�اتصال�روســـتاهای�بالای��20

خانوار�به�شـــبکه�ارتباطی�داشـــته�اند.

پژوهشـــگران�با�طراحی�گجتی�بـــه�نـــام��Mi-Helperراهی��	
نویـــن�بـــرای�تســـکین�درد�میگرن�بـــدون�نیـــاز�بـــه�دارو�ارائه�
داده�انـــد.�این�وســـیله�با�تولید�ســـرما�و�خنک�ســـازی�اعصاب�
تجمع�یافته�در�پشت�بینی�موسوم�به�گانگلیون�پتریگوپالاتی،�
می�توانـــد�در�کاهـــش�درد�مؤثـــر�باشـــد.�این�گجت�بـــه�داخل�
بینی�وارد�می�شود�و�با�ایجاد�ســـرمای�موضعی،�اعصاب�ناحیه�
هدف�را�آرام�می�کند.�پژوهشـــگران�می�گویند�این�سرما�باعث�
کاهـــش�تحریک�پذیـــری�عصبی�می�شـــود�و�می�توانـــد�به�طور�

مســـتقیم�بر�شـــدت�و�تداوم�درد�اثرگذار�باشد.

چت��جی�پی�تی�به��لطف�قابلیت�تولید�تصاویر�به�ســـبک��	
اســـتودیو�جیبلی�در�مارس،�با��46میلیون�دانلود،�به�عنوان�
پردانلودترین�اپلیکیشن�جهان�در�این�ماه�شناخته�شد.

�اختیـــار��	 �هـــوش�مصنوعـــی�تـــازه�ای�در یوتیـــوب�ابـــزار
تولیدکننـــدگان�محتـــوا�قـــرار�داده�اســـت�کـــه�می�توانـــد�
قطعه�هـــای�بی�کلام�موســـیقی�بدون�نگرانـــی�از�نقض�حق�

کپی�رایـــت،�تولیـــد�کنـــد.

�لقـــاح�مصنوعی�روباتیک��	 اولین�نـــوزاد�جهان�حاصل�از
و�تحـــت�کنترل�هـــوش�مصنوعی،�متولد�شـــد.�این�نوزاد�
نتیجـــه�فرآیند�لقـــاح�مصنوعـــی�)IVF(�ازطریق�سیســـتم�
�اســـت�که�تمام�مراحل�ازجمله�تزریق�اســـپرم�به� خودکار
تخمک�بدون�دخالت�مســـتقیم�انســـان�انجام�می�شود.

ونـــگارد-1،�قدیمی�تریـــن�ماهـــواره�جهان�کـــه�اکنون�به��	
�در� قدیمی�تریـــن�جســـم�مصنوعی�تبدیـــل�شـــده�و�هنوز
�اســـت�بـــه�زمین� �زمیـــن�می�چرخد،�قرار ســـکوت�به�دور

بازگردانده�شـــود.�
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وزیر�ارتباطات�و�فنـــاوری�اطلاعات�در�
آییـــن�امضای�تفاهمنامـــه�»حکمرانی�
هوشـــمند�و�اقتصـــاد�بـــا�محوریـــت�
هوش�مصنوعـــی«�گفـــت:�»در�بحث�
شـــاخص�جهانـــی�هـــوش�مصنوعی،�
ایران�وضعیت�مطلوبی�ندارد.«�ســـتار�
هاشـــمی�افزود:�»درحالی�که�کشور�ما�
در�حـــوزه�هوش�مصنوعـــی�در�رتبه��60
جهان�قرار�گرفته،�کشـــورهای�منطقه�
ازجمله�عربســـتان�و�امارات�شـــرایط�
بهتـــری�دارند�به�عنوان�مثـــال�امارات�

در�رتبه��14قـــرار�دارد.«
بـــه� اگـــر� �کـــرد:�»شـــاید� وی�اظهـــار
میـــزان�ســـرمایه�گذاری�این�کشـــورها�
برگردیـــم�بتوانیـــم�دلیلـــی�بـــرای�این�
موضـــوع�پیـــدا�کنیـــم.�در�عربســـتان�
میزان�ســـرمایه�گذاری�انجام�شـــده�در�
هوشمند�ســـازی�و�هـــوش�مصنوعـــی،�
حـــدود��20میلیارد�دلار�برآورد�می�شـــود�
و�در�امـــارات�نیـــز�این�رقـــم��1.4میلیارد�
دلار�اســـت،�در�حالی�که�در�کشور�ما�در�
این�خصوص،�کمتـــر�از��۵0میلیون�دلار�
ســـرمایه�گذاری�شده�اســـت.�بنابراین�
باید�ســـرمایه�گذاری�در�حـــوزه�فناوری�
اطلاعات�و�زیر�ســـاخت�های�اطلاعاتی�
کشـــور�را�به�صـــورت�ویـــژه�دنبال�کنیم�
تـــا�ایـــن�شـــکاف�و�فاصله�در�یـــک�بازه�
زمانـــی�کوتاه�مـــدت�جبـــران�شـــود.«�

وزیـــر�ارتباطـــات�افـــزود:�»بـــاور�ما�این�
اســـت�که�ایـــن�نشســـت�و�تفاهمنامه�
می�توانـــد�بـــه�تحقق�شـــعار�ســـال�که�
بحث�ســـرمایه�گذاری�در�تولید�است،�

کمـــک�کند.«
�

 توجه ویژه به حوزه انرژی
 در وزارت ارتباطات

وزیر�ارتباطات�در�این�نشســـت،�یارانه�
مستقیم�و�غیرمســـتقیم�حوزه�انرژی�
کشـــور�را��12۷میلیارد�دلار�بـــرآورد�کرد�
و�گفت:�»اســـتفاده�از�هوشمندسازی�
می�توانـــد�بهـــره�وری�حـــوزه�انـــرژی�را�
به�طـــور�متوســـط��20درصـــد�افزایش�
دهـــد�و�با�همین�نگاه،�بـــا�وزرای�نفت،�
نیـــرو�و�صمـــت�توافقنامه�هایی�امضا�
کردیم.«هاشمی،�علت�توجه�به�حوزه�
انـــرژی�در�وزارت�ارتباطـــات�را�افزایش�
ســـهم�اقتصـــاد�دیجیتـــال�در�کشـــور�
دانســـت�و�افزود:�»در�دهه��1۳۹0عمده�
ورود�بـــه�اقتصـــاد�دیجیتـــال�در�حوزه�
خدمـــات�بوده�ولـــی�این�حـــوزه�امروز�
تقریباً�به�ســـقف�خود�رســـیده�است.�
افزایش�سهم�اقتصاد�دیجیتال�با�ورود�
به�حوزه�هـــای�دیگـــر�انجام�می�شـــود�
کـــه�ما�ایـــن�کار�را�بـــا�حوزه�انـــرژی�آغاز�
کرده�ایم.«�در�این�مراســـم�تفاهمنامه�
حکمرانـــی�هوشـــمند�و�اقتصـــاد�بـــا�
محوریت�هـــوش�مصنوعی�بـــا�حضور�
وزیر�ارتباطـــات�و�فنـــاوری�اطلاعات�و�
رئیس�هیـــأت�عامـــل�صنـــدوق�ملی�

توســـعه�به�امضا�رســـید.

مقابله�بـــا�تغییـــرات�آب�و�هوایی،�یکی�
�دغدغه�هـــای�بشـــر�اســـت�و�حـــالا� از
دانشـــمندان�ناســـا�اعـــلام�کرده�اند�که�
قرار�اســـت�بزودی�یک�کاوشگر�فضایی�
را�بـــه�همـــراه�اســـکنر�بـــه�مـــدار�زمین�
پرتـــاب�کننـــد�تـــا�با�نقشـــه�برداری�ســـه�
بعـــدی،�میـــزان�کربن�جذب�شـــده�در�
دورافتاده�تریـــن�جنگل�های�اســـتوایی�

جهان،�مشـــخص�شـــود.

اسکنر، سوار بر کاوشگر فضایی
آژانس�فضایی�اروپا�)ESA(�درحال�آماده�
شـــدن�برای�پرتاب�یک�کاوشگر�فضایی�
بـــه�مـــدار�زمیـــن�اســـت�تـــا�از�محتوای�
کربن�جنگل�هـــای�اســـتوایی�در�برخی�
�دورافتاده�تریـــن�مناطـــق�جهـــان� از
نقشـــه�برداری�کنـــد.�در�ایـــن�مأموریت�

که�قـــرار�اســـت��2۹آوریل�انجام�شـــود،�
�Biomassیک�اسکنر�بر�کاوشگر�فضایی�
آژانـــس�فضایـــی�اروپا�ســـوار�و�بـــه�فضا�
پرتاب�می�شـــود�تا�میـــزان�کربن�موجود�
در�جنگل�های�اســـتوایی�را�نقشه�برداری�
کند.�گفته�می�شود�این�کاوشگر�فضایی�
که�ســـال�ها�در�مدار�زمین�باقی�خواهد�
مانـــد،�ســـلامت�جنگل�های�اســـتوایی�
و�بارانـــی�جهـــان�را�مـــورد�بررســـی�قرار�
می�دهد.�مایـــکل�فرینگر،�مدیـــر�پروژه�
زیســـت�تـــوده�در��ESAگفـــت:�»انجـــام�
ایـــن�مأموریـــت�در�حـــال�حاضـــر�کاملاً�
بموقع�است،�زیرا�تغییرات�آب�و�هوایی،�
بشـــریت�را�تهدید�می�کنـــد.«وی�افزود:�
»در�این�کاوشـــگر�از�تکنولـــوژی�تداخل�
ســـنجی�بـــرای�جمـــع�آوری�اطلاعـــات�و�
داده�های�جنگل�ها�اســـتفاده�می�شـــود.�
درواقع�ما�می�خواهیم�مشـــخص�کنیم�
که�ســـوخت�های�فســـیلی�تا�چه�حدی�
دی�اکســـیدکربن�تولیـــد�می�کنند�و�چه�
میـــزان�از�آن�توســـط�جنگل�هـــا�جذب�
می�شـــود.�ما�در�طول�ســـال�ها�چندین�
نقشـــه�ایجـــاد�می�کنیـــم�تـــا�درنهایـــت�

بتوانیـــم�تغییرات�را�مشـــاهده�کنیم.«

نفوذ به اعماق جنگل ها
به�گفتـــه�مایـــکل�فرینگر،�مدیـــر�پروژه�
زیست�توده�در�ESA،�این�کاوشگر�مجهز�
به�ابزاری�اســـت�که�سطح�کربن�را�حتی�
در�جنگل�های�انبوه�اســـتوایی،�به�دقت�
اندازه�گیـــری�می�کند.�ازآنجاکـــه�در�این�
تحقیـــق،�ارتفـــاع�و�حجـــم�درختـــان�و�
حتی�موقعیت�ریشه�های�آنها�در�خاک،�
اهمیـــت�ویـــژه�ای�دارد،�ایـــن�کاوشـــگر�
فضایی�با�اســـتفاده�از�ابزار�راداری�خود�و�
سیگنال�های�طول�موج�بلند،�می�تواند�
تـــا�کف�ایـــن�جنگل�هـــای�انبـــوه�و�دوراز�
دســـترس،�نفوذ�و�میـــزان�کربن�ذخیره�
شـــده�در�کـــف�و�شـــاخه�های�درختـــان�
جنگل�های�اســـتوایی�جهـــان�را�ارزیابی�
کند.�این�نـــوع�رادار�قبـــلاً�هرگز�به�فضا�
پرتاب�نشـــده�بـــود�اما�این�کاوشـــگر�که�
به�یک�آنتن�غول�پیکـــر��12متری�مجهز�
اســـت،�می�توانـــد�داده�هـــای�دقیقـــی�

جمـــع�آوری�کند.
در�ایـــن�پـــروژه�قـــرار�اســـت�فضاپیمای�

 کاوشگر فضایی برای نجات جنگل ها می آید
جمع آوری اطلاعات برای مقابله با تغییرات آب و هوایی و کمک به سیاستمداران 

برای تصمیم گیری های کلان، از اهداف مأموریت ناسا محسوب می شود

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات عنوان کرد

 توسعه هوش مصنوعی
در گرو سرمایه گذاری

بیومـــس��1.2۵تنی�در�پنج�ســـال�آینده�
بـــر�فـــراز�جنگل�هـــای�بارانی�اســـتوایی�
آفریقا،�آســـیا�و�آمریکای�جنوبی�حرکت�
کند�و�از�میان�تاج�های�انبوه�درختان��40
متری�جنگل�های�اســـتوایی�به�مطالعه�
پوشش�گیاهی�زیرین�بپردازد.�داده�های�
جمع�آوری�شـــده�توســـط�بیومس�برای�
ترسیم�نقشـــه�های�سه�بعدی�منحصربه�
فـــرد�از�جنگل�هایـــی�که�معمـــولاً�از�دید�
انسان�پنهان�هستند،�استفاده�خواهد�
شـــد.�نقشه�های�نهایی�نشـــان�می�دهد�
چگونه�جنگل�زدایی�و�تغییرات�اقلیمی،�
بر�این�جنگل�هـــا�که�ریه�های�ســـبز�کره�
زمیـــن�محســـوب�می�شـــوند،�تأثیرگذار�

است.
�

جذب 9میلیارد تن دی اکسیدکربن
ســـالانه�جنگل�هـــای�سراســـر�جهـــان�
حدود�۹میلیـــارد�تن�دی�اکســـید�کربن�
را�از�اتمســـفر�جـــذب�می�کنند�تـــا�روند�
ایجـــاد�گازهـــای�گلخانـــه�ای�و�تغییـــرات�
آب�و�هوایـــی�را�کندتـــر�کننـــد�ولـــی�
مشـــکل�اینجاســـت�کـــه�جنگل�زدایـــی�
بویـــژه�جنگل�های�اســـتوایی�باعث�آزاد�
شـــدن�دوباره�ایـــن�کربن�ذخیره�شـــده�
و�بازگشـــت�آن�بـــه�اتمســـفر�می�شـــود.�
همیـــن�موضـــوع�محققـــان�ناســـا�را�بر�
آن�داشـــت�تـــا�بـــه�دنبـــال�راهـــی�برای�
جمـــع�آوری�اطلاعـــات�دربـــاره�تأثیر�این�
تغییرات�بر�جنگل�ها�باشند.�جمع�آوری�
اطلاعات�برای�مقابله�بـــا�تغییرات�آب�و�
هوایی�و�کمک�به�سیاســـتمداران�برای�
تصمیم�گیری�هـــای�کلان،�از�اهداف�این�
مأموریت�فضایی�محســـوب�می�شـــود.
»Simonetta�Cheli«،�مدیـــر�برنامه�های�
رصـــد�زمین�در��ESAنیز�گفـــت:�»ما�باید�
بـــا�ایجـــاد�تصاویر�ســـه�بعـــدی،�کیفیت�
و�تنوع�پوشـــش�گیاهی،�میـــزان�کربن�
ذخیره�شـــده�را�بدانیـــم�تـــا�بتوانیـــم�با�
ممانعت�از�جنگل�زدایی،�از�ســـیاره�خود�
در�برابـــر�تغییـــرات�اقلیمـــی�محافظت�

کنیم.«

فضا

آرزوکیهان
گروه علم و فناوری

حوزه فاوا

 



نگاه هـــا بـــه پهناورتریـــن ودر عیـــن حـــال 
محروم ترین استان ایران تغییر کرده است. 
سیستان و بلوچســـتان در تعطیلات نوروزی 
امســـال میزبان بیـــش از یک میلیـــون و ۵۰۰ 
هزار میهمان نوروزی در فضایی امن و مملو از 

زیبایی بوده است.
بـــا عـــزم جـــدی دولـــت مبنـــی بـــر زدودن 
محرومیت از چهره سیســـتان و بلوچستان 
و با برنامه ریزی هـــای جامع و هماهنگی بین 
دستگاه های مختلف، امســـال این استان به 
یکی از مقاصد مهم ســـفرهای نوروزی تبدیل 
شد. تا جایی که بنا بر گفته استاندار سیستان 
و بلوچســـتان مردمان ایـــن دیـــار در تمامی 
حوزه ها با افزایش گردشـــگران و مســـافران 
نوروزی روبه رو شدند. حتی آمار فروش صنایع 
دستی نیز افزایش داشت و هنرمندان محلی 
که بسیاری از آنها در قالب مشاغل خانوادگی 
و زنان سرپرســـت خانوار فعالیت می کنند، 
فرصت یافتنـــد تا تولیدات خود را مســـتقیم 

و بدون واسطه به گردشـــگران عرضه کنند. 
این امر نه تنها منجر به فـــروش محصولات و 
گردش مالی بیش از ۵۵ میلیارد ریالی شـــد، 
بلکه تصویری زیبا از سیستان و بلوچستان در 

ذهن ها ساخت.
 میزبانی امن برای

بیش از 1.5 میلیون مسافر
»منصـــور بیجـــار«، اســـتاندار سیســـتان و 
بلوچستان در گفت و گو با »ایران« ورود بیش 
از یک میلیون گردشـــگر و مســـافر نوروزی به 
سیستان و بلوچستان را نشان دهنده امنیت 
و آرامش منطقه عنوان و اظهارکرد:»امســـال 
با تلاش های مـــردم و دســـتگاه های اجرایی 
خدمات مطلوب به مسافران ارائه شد. البته 
باید افق دیدمان را گســـترش دهیـــم و برای 
سال های بعد برنامه ریزی هدفمندتری داشته 
باشـــیم.« وی ادامه داد:» بـــا تلاش هایی که 
انجام شد امســـال در همه حوزه ها از جذب 
گردشگر گرفته تا فروش صنایع دستی شاهد 
رشد شاخص ها و آمار ها بوده ایم. براین اساس 
جذب گردشـــگر بیش از ۲۵ درصـــد و تعداد 
ترددها حدود ۲۹ درصد نسبت به سال گذشته 

رشد داشته است.«
استاندار سیستان و بلوچســـتان بر ضرورت 
جذب سرمایه گذار در بخش اسکان و هتلینگ 

تأکید کرد و افزود: »از فرمانداران می خواهم 
تابرای رســـیدن سیســـتان و بلوچســـتان به 
جایگاه واقعی خود بســـتر اجـــرای طرح های 
گردشگری را فراهم کنند تا بتوانیم به عنوان 

مقصدی برجسته در کشور معرفی شویم.« 
بیجار با تأکید بر اینکه با برنامه ریزی هایی که 
انجام شد مشـــکل خاصی در ایام نوروز برای 
گردشگران ایجاد نشده اســـت، افزود: »برای 
تأمین مایحتاج و اسکان مسافران برنامه ریزی 
بسیار خوبی انجام شـــده بود. نکته مهم این 
است که بر خلاف تبلیغات رسانه های بیگانه با 
تلاش اعضای شورای تأمین استان خوشبختانه 
مشکل امنیتی هم نداشتیم یعنی تمام آمارهای 

جرایمی در ایام نوروز کاهشی بوده است.«

 کاهش تصادفات جاده ای 
در استان

وی خاطرنشـــان کرد:» نقطه عطف سفرهای 
این دوره کاهش تلفات جاده ای در استان بوده 
که امسال موفق شدیم با توسعه زیرساخت ها 
از یک ســـو و از ســـوی دیگر فرهنگ ســـازی و 
همراهی مردم تعداد تلفات جاده ای استان را 

بیش از 4۰ درصد کاهش دهیم.«
استاندار سیستان و بلوچستان خاطرنشان 
کرد:» اجرای پویش »نه به تصادف«، توســـعه 

ایستگاه های نوروزی و فرهنگ سازی گسترده 
در میان رانندگان و مسافران از جمله اقداماتی 
بوده که در کنار پروژه هـــای عمرانی، موجب 
کاهش چشـــمگیر تصادفات در این اســـتان 

پهناور شد.«

 جهش چشمگیر
در توسعه شبکه بزرگراهی

نماینده دولت در سیســـتان و بلوچستان با 
اشاره به این تحول زیرســـاختی، تأکید کرد:» 
توســـعه راه ها در این اســـتان، نه تنهـــا از بروز 
تصادفات جلوگیری کرده بلکه موجب افزایش 
سرعت و ســـهولت جابه جایی مردم و کالاها 
شده است. یکی از مهم ترین اقدامات دولت 
چهاردهم در سیستان و بلوچستان، توسعه 
شبکه بزرگراهی در محورهای اصلی و پرخطر 
بوده اســـت. تکمیل بزرگراه زاهـــدان - زابل، 
بهره برداری از بیش از ۱۰۰ کیلومتر مسیر جدید 
در شـــمال و جنوب اســـتان و رفـــع گره های 
ترافیکی درون شهری با ساخت پل های روگذر 
و تعریض محورهای مواصلاتی، تنها بخشی از 

این اقدامات است.«
استاندار سیستان و بلوچستان از تلاش های 
صورت گرفتـــه بـــرای ارائه خدمـــات مطلوب 
به مســـافران قدردانی کرد و گفـــت: »تقویت 
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ایران در »ایران«

استاندار 
سیستان و 
بلوچستان 
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که انجام 

شد  امسال  
در همه 
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گردشگر  گرفته 
تا فروش 

صنایع دستی 
شاهد رشد 
شاخص ها 

و آمار ها 
 بوده ایم . 

بر این اساس 
جذب گردشگر 

بیش از 2۵ 
درصد و 

تعداد ترددها 
حدود 2۹ 

درصد  نسبت 
به سال 

گذشته رشد 
داشته است

جزئیات سفر رئیس جمهوری به هرمزگان اعلام شد

بندرعباس-خبرنگار »ایران«: رئیس جمهوری در رأس هیأتی یازده نفره از معاونان و 
وزرا برای پیگیری مسائل و مشکلات، اوایل اردیبهشت به هرمزگان سفر خواهد کرد.
الیاس حضرتی رئیس شورای اطلاع رسانی دولت در جلسه با رسانه های هرمزگان 
درخصوص این سفر گفت: »دراین سفرمشکلات اســـتان مستقیماً از زبان مردم، 
مدیران، نخبگان و صاحب نظران اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی شنیده می شود.« 
وی افزود: »در این سفرهمچنین مشکلات زیرساختی آموزش و پرورش و فعالان 
اقتصادی نیز بررسی می شود.« وی گفت: »دیدار مردمی یکی دیگر از برنامه های سفر 
رئیس جمهوری به هرمزگان است که مردم از نزدیک مشکلاتشان را بیان کنند.« 
رئیس شورای اطلاع رسانی دولت افزود: »در این میان وظیفه اهالی رسانه استان 
سنگین اســـت و باید پل بین مردم و رئیس جمهوری و وزرا باشند تا خواسته های 

مردم به بهترین نحو ممکن منعکس و چاره اندیشی  شود.«
وی اظهار کرد:»شعارســـال »ســـرمایه گذاری بـــرای تولید« جـــزو برنامه های مهم 
رئیس جمهوری است و در همین زمینه یکی دیگر از برنامه های این سفر دیدار با 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی اســـت.« وی افزود: »رئیس جمهوری پانزده کلان 
برنامه کشوری در دستور کار خود دارد و این را به شکل اجرایی تر در استان ها بنا به 
ظرفیتی که دارند دنبال می کند.« رئیس شورای اطلاع رسانی دولت با اشاره به اینکه 
یکی دیگر از برنامه های سفر رئیس جمهوری به هرمزگان بررسی وضعیت مدارس 
و آموزش و پرورش است، گفت: »در این سفر ساخت ۲۷۰ مدرسه با کمک مردم و 

خیران در هرمزگان آغاز می شود.«

شدیدترین خشکسالی خوزستان  در ۶۰ سال اخیر
دزفول – مدیرعامل ســـازمان آب و برق خوزستان با کم ســـابقه دانستن وضعیت 
خشکسالی استان در سال آبی جاری، گفت: »خوزستان امسال یکی از خشک ترین 
سال ها در ۶۰ سال گذشته را پشت ســـر می گذارد که مدیریت این شرایط نیازمند 
همراهی کشاورزان، صنایع و مردم است.« عباس صدریان فر در حاشیه بازدید از سد 
دز با بیان اینکه میزان آورد آب در سال آبی کنونی به طور محسوسی کاهش داشته 
است، ادامه داد: تنها بارندگی مؤثر در خوزستان و استان های بالادست در سال آبی 
کنونی بارندگی های فروردین امسال بود. وی ادامه داد: ذخایر برفی سرچشمه های 
استان نیز در مقایسه با سال های گذشته بسیار اندک است و این موضوع بر وضعیت 
آب و تولید برق نیز تأثیر گذاشته است. مدیرعامل سازمان آب و برق خوزستان با 
ابراز نگرانی از کاهش شدید حجم سد دز نسبت به مدت مشابه سال گذشته گفت: 
»ســـد دز در فروردین سال گذشـــته به طور کامل پر و حتی در وضعیت سرریز قرار 

داشت اما امسال با کاهش محسوس ذخایر روبه رو است.

irannewspaper irannewspapper

نگاه گردشگران به سیستان و بلوچستان تغییر کرده است نگاه گردشگران به سیستان و بلوچستان تغییر کرده است 

 اقامت نوروزی یک و نیم میلیون نفر 
در نیمروز 

زیرساخت های گردشـــگری و خدمات رسانی 
بهینه به مســـافران، نه تنهـــا رضایت عمومی 
را افزایش می دهد، بلکه زمینه ســـاز توســـعه 

اقتصادی و فرهنگی منطقه خواهد بود.«

  رشد ۶۹ درصدی بازدید
از جاذبه های گردشگری

»محمدهـــادی طهرانـــی مقـــدم«، مدیرکل 
میراث فرهنگی، گردشـــگری و صنایع دستی 
سیستان و بلوچستان اظهار کرد:» از ابتدای 
آغاز به کار فعالیت ستاد خدمات سفر استان 
)۲۳ اســـفند ۱4۰۳( بیش از یک میلیون و ۵۰۰ 
هزار گردشگر از جاذبه های فرهنگی، تاریخی و 
طبیعی استان بازید کرده اند.« وی با بیان اینکه 
این آمار نســـبت به زمان مشابه سال گذشته 
رشد ۶۹ درصدی داشته اســـت، افزود: نکته 
مهم این اســـت که میزان اقامت گردشگران 
این استان در نوروز امسال رشد چشمگیری 
داشته و نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
4۵۷ درصد افزایش را نشـــان می دهد.« این 
مقام مســـئول افزایش فروش صنایع دستی 
را از دیگر نکات مهم نوروز امســـال در استان 
عنوان کرد و افزود: »گردشـــگران بالغ بر 4۷ 
میلیارد ریال صنایع دستی خریداری کرده اند 
که نسبت به زمان مشابه سال قبل رشد ۲۲۱ 

درصدی داشته است.«

فروش صنایع دستی رکورد زد
 دبیر ســـتاد هماهنگی خدمات ســـفر نوروز 
سیســـتان و بلوچســـتان بااشـــاره بـــه اینکه 
شهرهای چابهار، ســـراوان، زاهدان و کنارک 
بیشـــترین میزان فـــروش صنایع دســـتی را 
داشته اند، گفت: »حضور گردشگران در ایام 
نـــوروز موجب رونـــق بازارهای محلی، رشـــد 
مشاغل خانگی، افزایش فروش محصولات 
صنایـــع دســـتی و تقویـــت زیرســـاخت های 
پذیرایـــی و اقامت شـــد؛ امری کـــه بویژه در 
روستاها و مناطق کمتر توســـعه یافته، تأثیر 
مستقیم بر معیشت مردم بومی داشته است. 
در این زمینه ۲۹۰ غرفه عرضه صنایع دســـتی 
در بازارچه های دائم و موقت نوروزی فعالیت 
داشـــتند که فروش آنها در ایام نـــوروز ۱4۰4 
بیـــش از ۵۵ میلیـــارد ریال بوده وبه نســـبت 
مشـــابه ســـال قبل حدود ۳.۵ برابر افزایش 

داشته است.«
طهرانی مقدم افزود: »تعداد تمام بازدیدهای 
نوروزی از جاذبه های گردشگری مختلف اعم 
از تاریخی، فرهنگی و طبیعی استان ۲میلیون 
و۶۲۰ هزار و ۷۵۳ نفربازدید بوده که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل حدود ۲.۵ برابر افزایش 

بازدید از جاذبه ها را شاهد هستیم.«

گزارش

شیما جهان بخش
خبرنگار



اخبار

محمد محمدی سدهی/ شـــرایط برای استقلال 
اصلاً خوب نیســـت، آن هم بعـــد از باخت هایی 
کـــه در چنـــد هفته اخیـــر برایـــش رقم خـــورده 
اســـت. از طرفـــی تغییـــرات زیـــاد نیمکـــت تیم 
باعث شـــده تا بازیکنان تیم آبی پوش ســـردرگم  
شـــوند و نتوانند عملکرد خود را به درستی نشان 
دهند. باخت بـــا یک گل اســـتقلال مقابل فولاد 
خوزســـتان خشـــم هوادارانش را دوچنـــدان کرد 
و باعـــث شـــد تـــا هـــواداران علیه بازیکنـــان تیم 
محبوبشـــان شـــعار دهند. اما ایـــن روزها حرف 
از ســـرمربیگری مجتبـــی جباری اســـت. فردی 
که وینفرد شـــفر ســـرمربی اســـبق آبی پوشان در 
گفت و گوی اختصاصی بـــا خبرنگار »ایران« درباره 
وضعیت تیم ســـابقش، گفتـــه او می تواند ناجی 

باشد. استقلال 

 وضعیت استقلال را پیگیری می کنید؟
بلـــه. بازی هـــای ایـــن تیـــم را دنبـــال می کنـــم و 
می دانم کـــه به هیچ وجه شـــرایط خوبی ندارد و 
در لیگ نخبگان آســـیا هم نتیجه نگرفته است. 
ایـــن بـــرای تیـــم بـــزرگ اســـتقلال اصـــلاً خوب 
نیســـت. البته استقلال چندین ســـال است که 
چنیـــن شـــرایطی دارد و این برای امروز نیســـت.

این شرایط برای شما آشنا نیست؟
بله، شـــرایط کنونـــی تیم شـــباهت زیـــادی دارد 
بـــه زمانی که مـــا به اســـتقلال آمدیـــم. آن زمان 
استقلال در جایگاه سیزدهم یا چهاردهم جدول 
جـــا داشـــت. می توانم تصـــور کنم که هـــواداران 

چقدر ناراحت هســـتند .
یکی از مشکلات استقلال تغییرات زیاد 

نیمکت است، شما هم چنین نظری دارید؟

در ســـال های اخیـــر نیمکـــت اســـتقلال خیلی 
تغییر داشـــت و شـــرایط اینچنینی در استقلال و 
هیچ باشـــگاه دیگری نرمال نیست. در سال های 
گذشـــته ایـــن تیـــم بـــا مربیـــان زیـــادی مذاکره 
کـــرد و مربیـــان زیـــادی هم بـــه این تیـــم آمدند. 
دیدیـــد مدیران ایـــن تیم بـــرای بازگشـــت آندره 
استراماچونی چقدر زمان گذاشتند و در آخرهم 
او نیامـــد. مذاکـــره دوبـــاره برای بازگشـــت مربی 
ایتالیایی بزرگترین اشـــتباه مدیران این باشـــگاه 
در آن مقطـــع بـــود. گفت و گـــوی بیـــش از یـــک 
هفته با کســـی که نمی خواهد به استقلال بیاید، 
 یک اشـــتباه فاجعه بار اســـت چرا کـــه بازیکنان ، 

هواداران و همه را عصبی می کند.
در حال حاضر بوژوویچ سرمربی این تیم 

است که احتمال جدایی او هم زیاد است.

گفت  و گوی »ایران« با وینفرد شفر، سرمربی اسبق استقلال

 مجتبی جباری می تواند به استقلال کمک کند

 داور بین المللی فوتسال که در جام ملتهای زنان آسیا سوت می زند

فتحی:صعود تیم ملی به فینال لذت بخش تر است

پریسا غفاری
خبر نگار

گپ

 
داوران ایرانی به دعوت کنفدراســـیون در 
جام ملت های فوتســـال زنان آسیا ۲۰۲۵ 
– چیـــن ســـوت می زننـــد. زری فتحـــی، 
گلاره ناظمی و زهرا رحیمی ســـه داور زن 
ایرانی هستند که برای قضاوت در این 
. ند ه ا شـــد ب  نتخـــا ا بت هـــا  رقا
بعد از وقفه ای حدود 6 ســـاله، جام 
ملت های فوتســـال بانوان آســـیا از 
۱۷ تا ۲۸ اردیبهشت ماه به میزبانی 
چیـــن برگزار می شـــود ولی بـــا این 
تفاوت که طبق دســـتورالعمل جدید 
فدراســـیون جهانی - فیفا مسابقات هر 

قـــاره انتخابـــی جـــام جهانی هم هســـت. 
بنابراین علاوه بر بالارفتن ســـطح رقابت ها 
داوران هـــم کار ســـختی درپیـــش دارنـــد و 
کمیتـــه داوران هـــم داوران را با حساســـیت 
بیشـــتری انتخـــاب کرده اســـت. ظاهـــراً از 
بیـــن تیم های شـــرکت کننـــده در این جام 
تنها ایـــران و ژاپن 3 ســـهمیه داوری دارند و 

۲ سهمیه. بقیه 
زری فتحی، از داوران برگزیده فیفا برای جام 
ملت های فوتسال آســـیا که سابقه قضاوت 
در جام ملت های مردان آســـیا، فینال اروپا 
و دانشـــجویان جهان را در کارنامه اش دارد. 
هفته پیش هم با انتشار استوری در صفحه 
شخصی اینستاگرامش، ازتمرین در خیابان 
به دلیـــل بســـته بودن درهای پیســـت های 

دوومیدانی شـــیراز به رویش خبر داد.
فتحـــی در اســـتوری اش نوشـــت: »اینقـــدر 
کـــه مـــن کلمـــه »نـــه« را از نگهبان پیســـت 
دوومیدانـــی شـــنیدم از هیچ موجـــود زنده 

دیگـــری نشـــنیدم. اینقـــدر لجبـــازم که هر 
بـــار هم مـــی روم می گویم بگذار شانســـم را 
امتحان کنم و در نهایت یک جا از ماشـــین 
پیـــاده می شـــوم و تمریـــن می کنـــم. دیگر 
کـــم کم دارد مکانی با تصویر و اســـم پیســـت 
از ذهنـــم پـــاک می شـــود و کوچـــه خیابان 
جایگزین آن می شـــود. همینقـــدر دردناک، 

همینقدر خنـــده دار.«
امـــا حـــالا خبـــر از حل شـــدن مشـــکل به 
همین زودی می دهد: »مشـــکل از آنجاست 
که ســـاعت های اســـتفاده خانم ها محدود 
اســـت و زمان هـــای بـــدی بـــه آنهـــا تعلـــق 
می گیرد.امـــا هیـــأت اســـتان در صدد حل 

مشـــکل است.«
داوربین المللـــی کشـــورمان بـــا توجـــه بـــه 
مســـابقات پیـــش رو از کار ســـخت داوران 
می گویـــد: »حـــدود ۲۰ روز دیگـــر باید راهی 
چیـــن شـــویم. رقابت هـــا بـــا وجـــود اینکه 
وقفه ای 6 ســـاله داشـــته ولی چون انتخابی 

جام جهانی اســـت، ســـطح خیلـــی بالایی 
دارد.ایـــن مســـأله کار مـــا را هـــم ســـخت 
می کنـــد. از طرفی هم قاضیـــان برتر میدان 
بـــه جـــام جهانـــی فیلیپین می رونـــد. پس 
جام ملت های آســـیا از هر لحاظ زیباست.«
اما او هیچ یـــک از همکارانش را رقیب برای 
انتخابـــی جهانـــی نمی دانـــد: »در چنیـــن 
رویدادهایـــی داوران رقیـــب هـــم نیســـتند 
بلکه مهم این اســـت کـــه قضاوت بی نقصی 
داشته باشـــیم. شـــانس هم دخیل است. 
هر چقدر ســـطح مســـابقه بالاتر باشـــد نوع 
قضاوت ســـنگین تر می شـــود و این مســـأله 
ســـطح کار را بالاتر می برد. من هم همیشـــه 

ســـعی می کنم صد خـــودم را بگـــذارم.«
زری فتحی با قضاوتش در مســـابقات شرق 
آســـیا به کار ســـخت ایران در جـــام ملت ها 
اشـــاره می کنـــد: »ما بـــرای انتخابی شـــرق 
بـــه میانمـــار رفتـــه بودیـــم و کیفیـــت کاری 
تمامی تیم هـــا تغییـــر کـــرده بود. همـــه آنها 

از مربیـــان تیم ملـــی مردان خود اســـتفاده 
می کنند. ســـبک بازی ها نســـبت به آخرین 
ســـال برگزاری جام ملت ها یعنی سال ۲۰۱۸ 
عـــوض شـــده، شـــاید در آن ســـال ها فقط 
ژاپنی هـــا تاکتیـــک داشـــتند اما حـــالا همه 
تیم هـــا حرفـــی برای گفتـــن دارنـــد و تیم ما 
از همـــان مرحلـــه مقدماتی که بـــا تیم های 
ویتنـــام، هنگ کنـــگ و فیلیپیـــن همگروه 

شـــده باید مراقب باشـــد.«
 داوربین المللی فوتبال بـــا وجود علاقه اش 
بـــرای قضـــاوت در فینال، ترجیـــح می دهد 
تیم ملـــی فوتســـال ایـــران در فینـــال بازی 
کند: »هر داوری دوســـت دارد فینال را سوت 
بزنـــد ولی با تمام وجودم لـــذت می برم تیم 
ملی ایران به فینال برود تـــا کاپ قهرمانی را 
بالای ســـرببرد تـــا برای دوبار پرچم کشـــورم 

در ســـالن برافراشته شود.
 دومیـــن بـــار هم بـــا قضـــاوت مـــا در دیدار 

رده بنـــدی.«
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 باشگاه  نمی داند از بوژوویچ چه می خواهد!

11 وزنه بردار جوان درقهرمانی جهان 
تیم وزنه بـــرداری جوانان و نوجوانـــان ایران با ترکیب 
۱۱ نفره برای مســـابقات جهانی جوانان به پرو می رود. 
امیـــر محمد رحمتـــی، ایلیـــا صالحی پـــور، حمیدرضا 
زارعی، امیر حســـین ســـپه، امیـــر محمد ســـلیمانی، 
ع، فرهـــاد قلی زاده، علیرضـــا نصیری،  ابوالفضـــل زار
طاهـــا نعمتـــی مقـــدم، حمیدرضـــا محمـــدی در رده 
جوانـــان و حســـین یزدانـــی بـــا نوجوانان جهـــان در 
لیمـــا وزنـــه می زنند. غزاله حســـینی، زهرا حســـینی و 
ریحانـــه کریمی هم در قســـمت زنان بـــرای ایران روی 
تختـــه می روند. ایـــن رقابت ها ۱۰ تا ۱۵ اردیبهشـــت در 

پرو برگزار می شـــود.
  

 چهار سهمیه ووشو 
برای بازی های جهانی

 کمیتـــه فنـــی فدراســـیون جهانـــی ووشـــو چهار 
ســـهمیه برای بازی هـــای جهانـــی به ایـــران داد. 
طبـــق پیگیری های مســـتمر فدراســـیون ووشـــو 

شـــاهین بنـــی طالبی و هلیـــا اســـدیان در بخش 
تالو و ســـهیلا منصوریان و یاســـمن باقرزاده در بخش 
ساندا ســـهمیه حضور در بازی های جهانی را گرفتند. 
شـــاهین بنـــی طالبی تنهـــا ووشـــوکاری اســـت که از 
مســـابقات انتخابـــی ۲۰۲4 هنگ کنگ ســـهمیه ورود 
بازی هـــای جهانـــی را گرفته اســـت. دوازدهمین دوره 
بازی های جهانـــی )world games( از ۱4 تا۲۲ مرداد 

ماه بـــه میزبانـــی چنگدو چیـــن برگزار می شـــود.

 قرعه آسان وسخت والیبالی ها 
در لیگ قهرمانان آسیا

فولاد ســـیرجان و ســـایپا قهرمانـــان لیگ برتـــر مردان و 
زنان رقبای شـــان را در اولین دوره لیگ قهرمانان آســـیا 
شـــناختند. فولادی ها کـــه بعد از ۱۷4 بازی با شکســـت 
شـــهداب یزد برای ســـومین بـــار روی ســـکوی قهرمانی 
لیگ برتر مردان ایســـتاد تا نماینده ایران در اولین دوره 
لیگ قهرمانان آســـیا ۲۱ تا ۲۸ اردیبهشت ماه به میزبانی 
ژاپن باشـــد. تیم بهروز عطایی دور مقدماتـــی در گروه 
راحـــت C با تیم هـــای تای چونـــگ بانک چیـــن تایپه و 
ناخون راتچاســـیما تایلند همگروه است. اما تیم سایپا 
قهرمـــان لیگ برتـــر والیبال زنـــان هم اواخـــر فروردین 
ماه به فیلیپین مـــی رود و 3۱ فروردین تا ۷ اردیبهشـــت 
 مـــاه جـــدال ســـختی بـــا آســـیایی ها دارد. دختـــران

 نارنجی پـــوش ایران دور مقدماتی در گروه C با تیم های 
بایـــک موتور چیـــن و وی تـــی وی بین دایـــن لونگ آن 

ویتنام مســـابقه می دهند.
 

شـــما یک مربـــی می آورید کـــه از قبـــل در ایران 
بـــوده و انتخـــاب دوم یا ســـوم تیم اســـت. حتی 
اگـــر او بهتریـــن مربی جهـــان هم باشـــد، باز با 
مشـــکل مواجه می شـــود. همان چیزی که الان 
می بینیـــم. بنابرایـــن، شـــرایط نامطلـــوب فعلی 
تقصیـــر بوژوویـــچ نیســـت، بلکه قطعـــاً کوتاهی 
مدیریت است. باشـــگاه نمی دانست چه چیزی 
از بوژوویـــچ می خواهد و او چـــه کاری باید انجام 
دهد. وقتـــی بوژوویچ به تیم آمـــد که تیم خیلی 
خیلی عصبـــی و مضطرب بـــود. بوژوویچ مجبور 
به بازســـازی تیم بود و نتوانست آن را انجام دهد.

این احتمال وجود دارد که استقلال با 
مجتبی جباری فصل را به پایان برساند. 

شما که جباری را خوب می شناسید.
بله، او مـــرد خیلی خوبی اســـت و وقتی که من 
به ایـــران آمدم، یکی از اولیـــن ملاقات هایی که 
در دو هفته اول داشـــتم با او بود. جباری ما را به 
آپارتمانش دعوت کرد و آنجا همدیگر را ملاقات 
کردیم. قهوه نوشـــیدیم و در مـــورد کل وضعیت 
تیم صحبت کردیـــم. او در آن زمان گفت که به 
عنوان بازیکن نمی خواهد به اســـتقلال برگردد 
و می خواهد مـــدرک مربیگری  بگیرد. با او رابطه 

خیلـــی خوبی داشـــتم و می خواســـتم او را به 
استقلال بیاورم.

پس چرا نیامد؟
با مدیریت آن زمان اســـتقلال این اتفاق 

نیفتاد، چرا کـــه مدیران گفتنـــد او را 
نمی خواهنـــد و تمایلـــی بـــه حضور 

جباری نداشتند.
شما اعتقاد دارید که 

جباری می تواند به 
استقلال کمک 

کند؟
معتقـــد  همیشـــه  بلـــه. 

بودم که او تنهـــا فرد خیلی 
باهوشی است که می تواند 
به اســـتقلال کمـــک کند. 

البته عـــلاوه بر هـــوش بالا، 
جباری عاشـــق اســـتقلال است 

که این امتیاز مثبتی محســـوب 
می شـــود. علاوه بر این جباری 
درک و تســـلط خیلـــی خوبی 
نسبت به واقعیت کار در این 

تیم دارد.
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به گزارش »ایران« چنـــد روز قبل خانواده 
مـــرد جوانـــی کـــه از اتبـــاع خارجـــی بـــود 
بـــه پلیـــس پایتخـــت مراجعـــه کـــرده و 
گفتنـــد: »پســـرمان نیاز به پول داشـــت و 
می خواســـت کلیه اش را بفروشـــد، فردی 
بـــه او گفته بـــود به ایران بیایـــد و کلیه اش 
را بفروشـــد او هم غیرقانونی به ایران آمد. 
از آنجا که گروه خونی پســـرمان »او منفی« 
اســـت اعضای باند مدعی شـــدند کســـی 
را بـــرای خرید کلیـــه او پیـــدا نکردند وقتی 
پســـرم گفته کـــه می خواهد به کشـــورش 
برگردد قاچاقچیان انســـان مدعی شدند 

که بـــرای یک ماه حضـــورش در ایران پول 
زیادی خـــرج کرده انـــد و باید ایـــن پول را 
پرداخـــت کند. پســـرمان هم بـــا ما تماس 
گرفـــت و ماجـــرا را تعریـــف کـــرد و گفـــت 
درصورتـــی کـــه نتوانـــد پـــول درخواســـتی 
را فراهـــم کنـــد، همچنـــان گـــروگان ایـــن 
آدم هـــا خواهـــد مانـــد. از آنجایـــی کـــه ما 
توانایی پرداخت چنین پولی را نداشـــتیم 
و از طرفـــی احتمـــال خطر برای پســـرمان 
می رفـــت تصمیـــم گرفتیم به ایـــران آمده 
و ماجرا را با پلیـــس در جریان بگذاریم.«

به دنبال این شـــکایت، بلافاصله کارآگاهان 

پایگاه نهم پلیس پایتخت وارد عمل شـــده 
و مخفیـــگاه قاچاقچیـــان را در محـــدوده 
دولـــت آبـــاد تهـــران شناســـایی کردنـــد. 
کارآگاهـــان پـــس از هماهنگی های قضایی 
با حضـــور در مخفیـــگاه متهمـــان، 5 تبعه 
عراقـــی و 4 ایرانـــی را بازداشـــت کردنـــد و 
حـــدود 20 نفر را کـــه اتباع عراق، ســـودان 
و ســـوریه بودنـــد از مخفیـــگاه قاچاقچیان 

نجـــات دادند.
در تحقیـــق از ایـــن افـــراد مشـــخص شـــد 
همگـــی از ســـوی اعضای ایـــن باند مخوف 
کـــه تحت عنوان مؤسســـه خیریه بـــا افراد 

نیازمنـــد ارتبـــاط برقـــرار کـــرده و بـــا وعده 
پولدار شـــدن، آنهـــا را اغوا کـــرده بودند به 
ایران آمده اند تا اعضای بدنشـــان از قبیل 
کلیـــه، قرنیه و حلزون گـــوش را اهدا کنند 
و در ازای آن مبلغـــی پـــول دریافـــت کنند. 
اعضای بدن آنهـــا نیز به افـــراد متقاضی با 

مبالـــغ هنگفت فروخته می شـــد.
ســـردار علـــی ولیپـــور گـــودرزی، رئیـــس 
پلیـــس آگاهـــی تهران بـــزرگ اظهـــار کرد: 
»در پی دریافت گزارشـــی مبنی بر فعالیت 
غیرقانونـــی یک شـــبکه بین المللی قاچاق 
اعضـــای بـــدن، کارآگاهـــان پلیـــس آگاهی 

بـــه شناســـایی و  شهرســـتان ری موفـــق 
انهـــدام ایـــن باند ســـازمان  یافته شـــدند. 
این باند مجرمانه با پوشـــش یک مؤسسه 
خیریـــه، اقدام بـــه اغفال اتبـــاع خارجی از 
جملـــه عراقی و ســـودانی می کـــرد و پس از 
انتقال آنـــان به کشـــور، اعضای بـــدن آنها 
نظیر کلیـــه و قرنیه را به صـــورت غیرقانونی 
برداشـــت می کرد. این افراد پـــس از ورود، 
در پاتوق های از پیش تعیین شـــده اسکان 
داده شـــده و تحت جراحی های سنگین و 

غیرمجـــاز قـــرار می گرفتند.
یـــر  د مقا ن  متهمـــا ز  ا «  : د و فـــز ا ی  و

قابل توجهـــی امـــوال و تجهیـــزات مرتبط 
با ایـــن فعالیـــت غیرقانونی کشـــف شـــد 
کـــه شـــامل ۱4 بســـته  مـــدارک پزشـــکی، 
۸۶00 دلار، ۶000 دینـــار، ۸5 میلیـــون و ۹00 
هـــزار تومـــان، 5000 دنـــگ ویتنـــام، یـــک 
فقـــره چـــک ۸ میلیـــارد ریالـــی، بیـــش از 
25 دســـتگاه گوشی هوشـــمند، لپ تاپ، 
 ،DVR پرینتـــر، دوربین هـــای حرفـــه ای، 
گاوصنـــدوق و مقادیـــری داروی غیرمجـــاز 

بـــرای بیمـــاران دیالیـــزی اســـت.«
تحقیقـــات بیشـــتر در ایـــن پرونـــده ادامه 

دارد.

گروه حوادث/ سارق معتاد 
بـــرای اینکـــه پلیـــس بـــه او 
مشـــکوک نشـــود از دختران 
وش  فـــر بـــرای  کوچکـــش 
مواد مخـــدر سوءاســـتفاده 

می کـــرد.
به گـــزارش خبرنگار حوادث »ایـــران«، روز 
گذشته مأموران گشـــت پلیس متوجه زن 
و مـــرد جوانی شـــدند که در حال ســـرقت 
لوازم داخـــل خودرو بودند. با دســـتگیری 
متهمان، مرد جـــوان در تحقیقات اولیه به 
ســـرقت های ســـریالی لوازم داخل خودرو 
اعتراف کرد و گفـــت: »معتاد و بیکار بودم 
بـــه همین خاطر دزد شـــدم. تا بـــه حال 5 
بار بازداشـــت شـــده ام و آخرین بار ســـال 
گذشـــته از زندان آزاد شـــدم. این بار برای 
اینکـــه دســـتگیر نشـــوم، تصمیـــم گرفتم 
دو دختـــر 4 و ۶ ســـاله ام را همـــراه خـــودم 

بـــرای ســـرقت ها ببـــرم تـــا پلیس بـــه من 
شـــک نکند. امـــا بـــرای ایـــن کار بچه هایم 
را معتـــاد کـــردم تـــا راحت تر با مـــن همراه 
شـــوند. چنـــد روز قبـــل هم بـــا زن جوانی 
کـــه کارتن خواب و معتاد بود آشـــنا شـــدم 
و او هـــم با من در ســـرقت ها همراه شـــد. 
گاهـــی اوقـــات هـــم خرده فروشـــی مـــواد 
مخـــدر می کـــردم و بچه هایـــم را همـــراه 
خودم می بردم. همســـرم با ایـــن موضوع 
مخالـــف بـــود امـــا او را تهدید کـــرده بودم 
کـــه اگـــر حرفـــی بزند بـــه دروغ بـــه پلیس 
می گویم او هم همدســـتم بـــوده و برایش 

دردســـر به وجود مـــی آورم.«
بـــا اعتـــراف مـــرد جوان بـــه ســـرقت های 
ســـریالی، بـــه دســـتور بازپرس دادســـرای 
ویژه ســـرقت، متهـــم و زن کارتن خواب در 
اختیار کارآگاهـــان اداره آگاهی قرار گرفتند 
و تحقیقـــات در این خصـــوص ادامه دارد.
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 ارقام ۱ تا ۹ را طوری در خانه های سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها 
و مربع های كوچك 3 در 3 يكبار ديده شود

سخت خیلی سختمتوسطآسان

  افقی:
 ۱ - آرامش یافته و بدون غم و درد - 

پالایشگاه
2 - همنشین »کدو« - گودی - فهرست اشتهابرانگیز

3 - اشاره به دور - میزان و مقدار - از بافت های چشم - 
حرف نشانه مفعول

4 - چهارمین شهر بزرگ استان کردستان - سرپرست - 
جناح چپ

5 - استان کویری - برآمدگی روی  انگشت - نواده 
چنگیزخان مغول

۶ - خمیازه - وسط - فراوانی
7 - فهمیدن سخنان یکدیگر - کشوری در آسیای جنوب 

شرقی - پیمان
۸ - مرطوب - سریالی در حال پخش با هنرنمایی شهره 

سلطانی و سیروس میمنت - ویتامین کیوی
۹ - زمان مرگ - عرصه بوکس - مداوا

ع ماشین بخار ۱0 - خانه چادری - نگهبان - مختر
۱۱ - ستودن - چاره و مدیریت - شرکت خودروساز 

فرانسوی
۱2 - ملعون کربلا - اجداد - کامل کننده

۱3 - نظریه - آدمک ویترین - با »خراج« آید - نام آذری
۱4 - تربیت و معرفت - کمک - روز قیامت

۱5 - رگ حیاتی اصفهان - کارگزار

  عمودی:
۱ - چلچله - اسب دوانیدن

2 - نام دخترانه - تقدم و اولویت - پسوند پاک کننده
3 - محبت - پنبه زن - فناوری بسَاوشی - پیشوند فقدان

4 - یار کلیله! - پایین زانو - چوب سوزاندنی
5 - جدایی - دستگاهی در موسیقی - بداقبالی

۶ - برادر عرب - بانمک - وسیله ای در خودرو
7 - بدن - گوشت  خالص که  چربی  و استخوان نداشته  

باشد - واحد پول »آذربایجان« - بدون شفافیت
۸ - حرکتی زیبا و تکنیکی در فوتبال

۹ - بی چیزی، نداری - سخت فرنگی - علت - مردود
۱0 - در مقام معنی واژه آید - نشان و رونق - خشک
۱۱ - هلیم خوراکی - سیاهی لشکر فیلم ها - تمام تر

۱2 - زودباور - بر شانه هر کس می نشست خوشبخت 
می شد - جواب گرفته

۱3 - والده - رفع کننده و بردارنده - رودی در کشورمان 
- هرزآب

۱4 - لوس - برآمدگی پشت شتر - نشان دادن
۱5 - خلبانی - ماشین خاکبرداری

  افقی:
 ۱ - روستایی کوهستانی از توابع 

شهرستان »آبیک« - کتاب »جونات 
دیاز«

2 - طولانی ترین رودخانه آسیا - بجا آوردن عهد - درفش
3 - از نویسندگان معاصر ایتالیا - کمترین اندازه - نوعی 

ساز - ریشه
4 - رؤسا - پول خارجی - گروه تحقیقاتی

5 - نام فراموش نشدنی - سنگ ها - چرخ چاه
۶ - استوار - بی صدا - تمام و همگی

7 - امضا - شکل هندسی - گرد تولیدمثل قارچ ها
۸ - زنجیر - سریال   سید جواد هاشمی )۱40۱( - مساوی

۹ - بوم - نام »مارکس« فیلسوف آلمانی - اسم دخترانه
۱0 - شهری در استان کرمان - نوار و تار - پرنده ای نوک دراز
۱۱ - پسته خوشحال! - سرپرست یک مؤسسه دینی - نام 

»راجرز« مربی سابق پرسپولیس
۱2 - اذیت - روپوش زین - نمونه کلامی

۱3 - کلام معتبر - گل و گیاهی آرام بخش - نوشتن مطلبی 
در کتاب - حرف جمع

۱4 - دارای رفتار خشک - ترس - اثر دیدنی »کهنوج«
۱5 - اثر تاریخی ایلام - غمخوار

  عمودی:
۱ - اسپکترومتر- جاذبه شهر »قائن«

2 - معاونت و همراهی - مرتبه نردبان - باد برین
3 - انبار کشتی - شهر »غنا« - نام »جوان« بازیگر خانم - خوب

4 - نوعی رژیم غذایی - پسوند مکان - حزب هیتلر

5 - با »فتق« می آید - وزیر بزرگ - ناباب و ناخلف
۶ - جنگ افزار - گریختن - بی آبرو

7 - آفرین - امید - گلی خوشبو - نمک
۸ - دانشمند زیست شیمیدان آرژانتینی

۹ - ناکس - سوار - فیلم علیرضا داوودنژاد - حرف زمین شوی!
۱0 - از تقسیمات زمان - بخشوده و صرف نظر - بزرگ ترین 

شهر »بریتانیا«
۱۱ - همیشگی - پژوهش - هر طبقه از مواد معدنی قابل 

استخراج
۱2 - روایت کننده - از شرکت های تولید لاستیک - 

خلافکار و محکوم در دادگاه
۱3 - دلیر - رشوه گیری با زور - چند وارث - به دنبالش 

»خورد« می آید
۱4 - امر به روفتن - راحتی - شهر »پاکستان«

ع نوار مغزی - کشور اروپایی ۱5 - مختر
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جدول روزنامه  دارای دو »شرح عادی و ویژه« است. در صورت تمایل به حل دو شرح ابتدا یکی از 
8713شرح ها را با مداد حل کرده و سپس با پاک کردن جواب شرح اول، به حل شرح دوم بپردازید.

درخواست مرد جوان از دادگاه
اسم این پسر  را از 

شناسنامه ام پاک کنید
گروه حـــوادث: کامـــران علمدهـــی/ پرونده 
مرد جوانی که از همســـر ســـابقش بـــه اتهام 
خیانـــت شـــکایت کـــرده و مدعی شـــده بود 
فرزنـــد مشترک شـــان متعلـــق به او نیســـت 
بـــا رأی منع تعقیب از ســـوی قضـــات کیفری 
مواجـــه و پرونـــده برای رســـیدگی بیشـــتر به 

دیوان عالی کشـــور فرســـتاده شـــد.
بـــه گـــزارش »ایران«، اردیبهشـــت ســـال ۱403 
مـــرد جوانی بـــا مراجعه به دادســـرا از همســـر 
ســـابقش شـــکایت کـــرد و در تشـــریح ماجرا 
گفت:»7 ســـال قبـــل ازدواج کردم امـــا بعد از 
دو ســـال بـــا اینکـــه فرزنـــدی هم داشـــتیم به 
خاطـــر اختلافـــات متعدد از هم جدا شـــدیم، 
امـــا به تازگی متوجه شـــدم او از همـــان زمانی 
کـــه با مـــن زندگی می کرد بـــا مرد دیگـــری نیز 

در ارتبـــاط بوده اســـت.«
وی در ادامـــه افـــزود:»در خانواده مـــا بیماری 
ســـرطان به نوعـــی ارثی محســـوب می شـــود. 
چندی قبل پســـرم بیمار شـــد و مـــن به خاطر 
نگرانـــی از اینکه ممکن اســـت بیماری موروثی 
گریبـــان پســـرم را هـــم گرفتـــه باشـــد او را به 
بیمارســـتان بردم اما در کمال ناباوری متوجه 
شـــدم پســـر ۶ ســـاله ام متعلق به من نیست. 
بعـــد از تحقیق و بررســـی بســـیار مـــردی را که 
با همســـر ســـابقم در ارتباط بود پیـــدا کردم و 
در یـــک دعوای ســـاختگی تعـــدادی از موهای 
ســـرش را کندم و بـــرای آزمایـــش دی ان ای به 
آزمایشـــگاه بـــردم و دیگر مطمئن شـــدم بچه 

متعلق به او اســـت.«
بعـــد از تکمیـــل تحقیقـــات، پرونـــده بـــرای 
رســـیدگی بـــه شـــعبه ۱0 دادگاه کیفـــری یـــک 
اســـتان تهران فرســـتاده شـــد و قضات بعد از 
بررســـی پرونده و اظهارات شاکی و متهمان، با 
این اســـتدلال که از ماجـــرای جدایی این زوج 
بیش از 5 ســـال گذشـــته و دیگر شاکی نقشی 
در زندگـــی زن جوان نمی تواند داشـــته باشـــد 

رأی بـــه منـــع تعقیب صـــادر کردند.
پـــس از صـــدور رأی، شـــاکی اعتـــراض کـــرد و 
پرونـــده برای رســـیدگی به دیوان عالی کشـــور 
رفت تا قضات دیـــوان در خصوص این پرونده 
اظهارنظر کننـــد. از آنجا که شـــاکی تأکید دارد 
پســـر ۶ ســـاله متعلق بـــه او نیســـت از دادگاه 
خواست نام او را از شناسنامه اش حذف کنند 
که پیگیری این درخواست نیز از طریق دادگاه 

حقوقی در جریان اســـت.

دادگاه کیفری

گـــروه حـــوادث:  زن جوان کـــه مدعی بود 
همســـایه اش روی او اســـید ریخته، وقتی 
در تحقیقات پلیســـی دســـتش رو شـــد، 
اعتـــراف کـــرد با ریختـــن محلـــول لوله 
بازکن روی خودش، قصد داشـــته برای 

زن همســـایه پاپوش درســـت کند.
به گـــزارش »ایـــران«، چندی 
ز  ا نـــی  ا جو ن  ز قبـــل 
اسیدپاشـــی زن همســـایه 
روی ســـر و صورتـــش خبر 
داد و در تشـــریح حادثـــه 
گفت: »بـــا مهـــوش، زن 
ســـر  بـــر  ن  یه ما همســـا
پول شـــارژ ســـاختمان و 
مســـائل دیگـــر اختلاف 
دارم. صبـــح روز حادثـــه 
زنـــگ در خانه مـــان به صدا 
درآمـــد؛ وقتـــی در را بـــاز 

کـــردم، زن همســـایه را دیدم کـــه ظرفی به 
دست داشـــت و او بدون اینکه حرفی بزند، 
مایـــع داخـــل ظـــرف را روی ســـر و صورتم 
پاشـــید که احســـاس درد و ســـوزش زیادی 

کـــردم و او هـــم فـــرار کرد.«
بـــا احضـــار زن همســـایه، وی در حالی که 
منکر ماجـــرا بود گفت: »ایـــن زن خانه اش 
را به پاتـــوق افراد معتاد و مشـــکوک تبدیل 
کـــرده، چندین بار به او تذکـــر دادم و گفتم 
در ایـــن ســـاختمان خانواده هـــای آبرودار 
و بچه هـــای جـــوان و نوجـــوان مـــا زندگی 
می کننـــد مراقب رفتارت بـــاش اما توجهی 
نمی کرد. همســـایه ها هم همه از او شـــاکی 
هستند و از او خواســـتیم از این ساختمان 

برود ولی مـــن اسیدپاشـــی نکرده ام.«
به دنبـــال اظهـــارات زن همســـایه، در گام 
بعـــدی کارآگاهان به بازبینـــی دوربین های 
مداربســـته ســـاختمان پرداختند اما هیچ 

تصویـــری از اسیدپاشـــی در روز حادثـــه به 
دســـت نیامد.

در ادامـــه به دســـتور بازپرس جنایـــی، بار 
دیگر تحقیقات از شـــاکی صـــورت گرفت که 
این بار زن جوان گفـــت: »من دروغ گفتم. 
خـــودم مایع لولـــه بازکـــن را روی صورت و 
دســـت هایم ریختـــم تا بـــرای زن همســـایه 
پاپـــوش درســـت کنـــم چـــون از دســـتش 
خســـته شـــده بودم. او مدام به مـــن تذکر 
مـــی داد و مـــن اجازه نداشـــتم کســـی را به 
خانـــه ام راه بدهـــم. مـــن فروشـــنده مواد 
مخدر هســـتم اگـــر از این خانـــه می رفتم، 
خیلی از مشـــتری هایم را از دست می دادم 
بنابرایـــن فکر کـــردم با ایـــن کار بـــرای زن 
همســـایه دردســـر درســـت کنـــم تا دســـت 
از ســـرم بـــردارد.« بـــه دنبال اظهـــارات زن 
جوان، وی به دســـتور بازپـــرس پرونده و با 

قرار قانونی بازداشـــت شـــد .

سارق سابقه دار دخترانش را معتاد کردپاپوش برای زن همسایه با ترفند اسیدپاشی

انســـان  بـــدن  اعضـــای  قاچـــاق  بین المللـــی  بانـــد  همایونـــی/  مرضیـــه  حـــوادث:  وه  گـــر
کـــه بـــا تطمیـــع افـــراد نیازمنـــد آنهـــا را از دیگـــر کشـــورها بـــه صـــورت غیـــر قانونی بـــه ایـــران آورده 
لـــو رفـــت. افـــراد  ایـــن  از  بـــا شـــکایت خانـــواده یکـــی  و اعضـــای بدنشـــان را می فروختنـــد 

 اعضای بدن
انهدام باند قاچاق      در تهران
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 بیمه های پایه 
در سال 1401 

مصوب کردند 
که هزینه های 

کاردرمانی و 
گفتاردرمانی را 

پرداخت می کنند، 
اما این پرداخت 

مستلزم این است 
که به کلینیک های 

توانبخشی بروند 
و با بیمه ها 

قرارداد ببندند، 
ولی متأسفانه 

چون تعداد این 
کلینیک های طرف 

قرارداد خیلی کم 
است ، خانواده ها 
نسبت به آن آگاه 

نیستند و در نهایت 
مجبور می شوند 
هزینه را از جیب 

خودشان پرداخت 
کنند

کاردرمانی، نیم ساعت 700 هزار تومان
 وجود فرزند اوتیســـم روی همه خانواده تأثیر 
می گـــذارد و اگر بچـــه دیگری در خانه باشـــد 
بـــه لحـــاظ روانـــی، او هـــم آســـیب می بیند. 
خانواده هـــا نمی تواننـــد همـــه بـــا هـــم بـــه 
مســـافرت، میهمانی یا حتی سینما بروند. هر 
محرکی برای بچـــه دارای اوتیســـم آزاردهنده 
اســـت. این محرک هـــا می توانند شـــامل بو، 
صدا و تصویر باشند، بنابراین آرامش در خانه 
دارای فرد مبتلا به اوتیســـم کمرنگ است. از 
طـــرف دیگر هیچ حمایتی از مـــادر یا خانواده 
انجام نمی شـــود، مثلاً کســـی یا جایی نیست 
کـــه نشســـت های خودمانـــی برگزار کنـــد، یا 
مثلاً پـــدر و مادر را به جلســـه های مشـــاوره و 
ســـفرهای اجبـــاری بفرســـتند. خانواده های 
دارای فـــرد اوتیســـمی حتـــی گاهـــی توســـط 
نزدیـــکان هـــم درک نمی شـــوند. زهـــره مادر 
ســـوگل 7 ســـاله اســـت. »وقتی روز سنجش 
برای ثبت نام در مدرســـه موفق نشـــد، ســـرم 
گیج رفت، اجـــازه نداده بودند کـــه بچه ام به 
مدرســـه برود ، نیاز به پیگیری بیشتر داشت، 
بعد از مدتی تشـــخیص اوتیسم گرفتیم و هر 
روزمان در کاردرمانی و گفتاردرمانی گذشت.« 
او نمی دانـــد تـــا چه زمانـــی می تواننـــد از پس 
هزینه هایش بربیاینـــد. وی  می گوید:»هزینه 
کاردرمانـــی بســـیار بالاســـت و هزینـــه هـــر 
کلینیـــک هـــم بـــا دیگـــری متفاوت اســـت.« 
زهره برای هر جلســـه نیم ســـاعته کاردرمانی 
ســـوگل حـــدود 700 هـــزار تومـــان پرداخـــت 
می کنـــد و در پاســـخ به این ســـؤال که بیمه یا 
ســـازمان بهزیســـتی این هزینه ها را پرداخت 
نمی  کننـــد، می گویـــد:» اگر توانســـتید مرکز 
دولتی پیدا کنیـــد، می توانید وقـــت بگیرید! 
بیشـــتر خانواده هـــا مجبورند به ســـراغ مراکز 
خصوصـــی برونـــد. کاردرمان های ایـــن مراکز 
هم به هزینه هایشـــان اشـــاره می کننـــد و هر 
مبلغی خواســـتند می گیرند.« مونا یکی دیگر 
از مـــادران اســـت، او می گوید: » به مـــا اجازه 
حضـــور در جلســـات کاردرمانـــی نمی دهند، 
یعنی من کـــه تمـــام روز و همه جا بـــا کودکم 
هســـتم، نمی توانم در اتـــاق کاردرمانی حضور 
پیـــدا کنـــم! البتـــه بســـیاری از کاردرمانی هـــا 
اصولـــی هم نیســـت. متأســـفانه گاهـــی روی 
بـــدن بچه هـــا بعـــد از جلســـات کاردرمانـــی 
آثار خشـــونت و کبـــودی دیده می شـــود ولی 
شـــکایت مان بـــه جایـــی نمی رســـد و فقـــط 
باعث می شـــود تـــا جلســـات بعـــدی را به ما 
ندهند یـــا به تأخیـــر بیندازند.« گلـــه از مراکز 
کاردرمانـــی ناراحتی بســـیاری از خانواده های 
این افراد اســـت، مبلغی بیـــن 500  هزار تا یک 
میلیون تومان برای نیم ســـاعت و گاهی حتی 
زمانی کمتـــر از این! که در برخی کلینیک های 

هر 100 تولد یک فرد مبتلا به اوتیسم
ســـعیده صالح غفـــاری مدیرعامـــل انجمن 
اوتیســـم ایران بـــا تأییـــد افزایش آمـــار افراد 
مبتـــلا به اوتیســـم می گویـــد: »آمار اوتیســـم 
روز به روز در حال افزایش اســـت. مهمترین 
دلیـــل به نظـــرم این اســـت که آگاهـــی مردم 
نســـبت بـــه ایـــن موضـــوع روز بـــه روز زیادتر 
می شـــود و بـــا ایـــن اختـــلال بیشـــتر آشـــنا 
می شـــوند. برای شـــیوع اوتیســـم یـــک نرخ 
شـــیوع یـــک بـــه ۱00 داریـــم یعنی بـــه ازای هر 
۱00 تـــا تولـــد یـــک فـــرد دارای اوتیســـم وجود 
دارد و شـــما اگـــر حداقـــل یک میلیـــون تولد 
را در ســـال در نظـــر بگیریـــد، حـــدود ۱0 هزار 
فـــرد مبتلا بـــه این اختـــلال برآورد می شـــود 
کـــه بـــه جمعیـــت اضافـــه می شـــوند. طبق 
آمـــار جهانـــی از هـــر ۱50 تولـــد، یک مـــورد با 
اختـــلال اوتیســـم معرفـــی می شـــود.« او بـــا 
تأکید بـــر اینکـــه افزایـــش آمـــار را از افزایش 
می زننـــد،  حـــدس  ورودی  ونده هـــای  پر
می گوید: » در انجمن اوتیســـم ایـــران تعداد 
9 هزار پرونده برای مراجعان تشـــکیل شـــده 
اســـت.« مدیرعامل انجمن اوتیسم ایران به 
شـــیوع بیشـــتر این اختلال در میان پســـرها 
اشـــاره می کند: »میـــزان شـــیوع در دختران 
و پســـران متفاوت اســـت و به نســـبت ۴ به ۱ 
شـــیوع در پسرها بیشتر اســـت.« مدیرعامل 
انجمن اوتیســـم ایـــران   می گوید: »اوتیســـم 
اختـــلال تنهایی نیســـت. کم توانی هوشـــی 
یا عقب ماندگی ذهنی، مشـــکلات گوارشـــی، 
مشـــکلات خـــون، بیماری ها و آســـیب هایی 
کـــه افراد چـــون درکی از خطر و مـــوارد ایمنی 
ندارند با آن مواجه می شـــوند کـــه اینها همه 
از جملـــه مواردی اســـت کـــه فـــرد و خانواده  
را دچـــار چالـــش می کنـــد.« هزینه هـــای 
کاردرمانی و گفتار درمانـــی و نگهداری از افراد 
دارای اوتیســـم شـــدید بحث دیگری بود که 
غفاری به آن اشـــاره می کند: »سالانه سازمان 
نظام پزشـــکی و انجمن ها و وزارت بهداشت 
تعرفه هایـــی را بـــرای هزینه هـــای کاردرمانی و 
گفتاردرمانـــی اعـــلام می کنند کـــه مطابق با 
آن کلینیک هـــا و مجموعه هـــا دریافتی هایی 

دارنـــد. بیمه هـــا هـــم حمایـــت می کننـــد. 
بیمه هـــای پایه در ســـال ۱۴0۱ مصـــوب کردند 
کـــه هزینه هـــای کاردرمانـــی و گفتاردرمانی را 
پرداخت می کنند، اما این پرداخت مســـتلزم 
این اســـت که بـــه کلینیک های توانبخشـــی 
برونـــد و بـــا بیمه هـــا قـــرارداد ببندنـــد، ولی 
متأســـفانه چـــون تعـــداد ایـــن کلینیک های 
طرف قـــرارداد خیلـــی کم اســـت، خانواده ها 
نســـبت بـــه آن آگاه نیســـتند و در نهایـــت 
مجبور می شـــوند هزینه را از جیب خودشان 
پرداخـــت کننـــد.« بـــر اســـاس مطالعاتی که 
انجمن اوتیســـم در سال گذشته انجام داده، 
هزینه هـــای خانواده های اوتیســـمی حداقل 
بین ۱۳ تا ۱5 میلیون تومان اســـت.  به اعتقاد 
مدیرعامل انجمن اوتیسم، یکی از مشکلات 
مهم خانواده ها، بحث بزرگســـالان اوتیســـم 
اســـت که در برنامه های موجـــود کمتر دیده 
شـــده اند: »بچه دارای اوتیســـم بعـــد از پایان 
مدرســـه فعالیت دیگـــری ندارد کـــه بخواهد 
به کلینیک توانبخشـــی بـــرود، از طرف دیگر 
مراکـــز تفریحی- رفاهی هم برای آنها نیســـت 
کـــه مراجعـــه کننـــد و ایـــن باعث می شـــود، 

هزینه هـــای این افـــراد اضافه شـــود.«

پذیرش به جای آگاهی بخشی
دکتـــر زینـــب نصیـــری مـــددکار اجتماعی و 
بـــا  بهداشـــت  وزیـــر  اجتماعـــی  مشـــاور 
بیـــان اینکـــه در تعاریـــف جدیـــد بـــه جـــای 
آگاهی بخشـــی باید از واژه جایگزین پذیرش 
از  اســـتفاده شـــود، می گویـــد:» بســـیاری 
متخصصـــان و فعـــالان این حـــوزه معتقدند 
مهم تر از موضـــوع آگاهی بخشـــی در ارتباط 
بـــا افـــراد دارای اختلال طیف اوتیســـم، باید 
پذیـــرش مبتنی بر درک همدلانـــه هم با خود 
فـــرد و هم با خانـــواده افراد اوتیســـتیک را در 
جامعه داشـــته باشـــیم. در حـــال حاضر، در 
ارتباط با این گروه جمعیتـــی معمولاً رویکرد 
اصلی مبتنی بر آســـیب پذیری اســـت و بنا بر 
این رویکـــرد خدمات به افراد ارائه می شـــود، 
در صورتی کـــه دنیا از رویکردهـــای مبتنی بر 
فـــرد آســـیب پذیر گذشـــته و بـــر رویکردهای 

مبتنـــی بر حقـــوق تأکیـــد دارد.« امـــا تفاوت 
ایـــن دو نگاه در چیســـت؟ او معتقد اســـت: 
» در رویکردهـــای مبتنـــی بـــر حقـــوق تأکید 
بـــر پذیـــرش تفاوت هاســـت. قـــرار نیســـت 
همـــه آدم ها دنیـــا را یک شـــکل بفهمند و با 
همـــه آدم ها بـــه یک شـــکل خـــاص تعامل 
برقـــرار کنند. ایـــن رویکـــرد تأکیـــد می کند 
ایـــن تفاوت هـــا زیبـــا و قابل احترام اســـت و 
براســـاس همین تفاوت ها همه افراد جامعه 
حـــق دارند کـــه مبتنی بـــر تفـــاوت در نیازها 
و ظرفیت های آنهـــا برایشـــان برنامه ریزی و 
سیاست گذاری انجام شود. این یک مطالبه 
جـــدی اســـت که بایـــد تلاش شـــود تـــا این 
افـــراد بتوانند از یـــک زندگی عـــادی و نرمال 
برخـــوردار باشـــند.« نصیـــری با بیـــان اینکه 
در گذشـــته طبقه بندی هـــای متعـــددی از 
خفیف تا شـــدید برای اختلال اوتیســـم ارائه 
می شـــد، می گوید: » در حال حاضر بهترین 
طبقه بنـــدی و ســـطح بندی کـــه در ارتباط با 
افـــراد اوتیســـتیک وجـــود دارد، طبقه بندی 
سه سطحی اســـت. سطح یک، افراد نیازمند 
حمایـــت را نشـــان می دهـــد. آنهـــا افـــرادی 
هســـتند که ضعیف تریـــن درجه اوتیســـم را 
دارند، سطح دوم کسانی هستند که نیازمند 
حمایت اساســـی هســـتند، این افـــراد نیز به 
نســـبت افراد ســـطح یک مشـــکلات بارزتری 
در ارتباطات اجتماعی و کلامی  دارند و سطح 
ســـه افرادی هســـتند کـــه نیازمنـــد حمایت 
اساســـی هســـتند و مشکلات بســـیار جدی 
در ارتباطـــات اجتماعـــی  دارند کـــه خدمات 
و اقدامـــات لازم بـــه کـــودکان و خانواده های 
این افـــراد مبتنی بر این ســـطح بندی ها ارائه 
می شـــود.« مشـــاور اجتماعی وزیر بهداشت 
با تأکید بـــر اینکه وزارت بهداشـــت بر مبنای 
غربالگری های موجود و شناســـایی هایی که 
انجام می شـــود به ایـــن افراد خدمـــات ارائه 
می دهد، می گوید: » باید در ســـه ســـال اول 
تولد بررســـی های رشـــدی به صورت مستمر 
انجام شـــود و مبتنی بر آن اگر علائمی وجود 
دارد، ارزیابی هـــای تکمیلـــی در ارتباط با این 

افراد انجام شـــود.«

توانبخشـــی مبلغ بالاتر هم می رود و همین 
گاهی باعـــث می شـــود تا افـــراد قیـــد ادامه 
درمـــان فرزندشـــان را بزننـــد. امـــا این همه 
مشـــکلات نیســـت، مادر مجید 2۴ ساله که 
به اوتیســـم شـــدید مبتلا اســـت، مهم ترین 
مســـأله مبتلایـــان بـــه اوتیســـم شـــدید را 
»بزرگســـالی« عنـــوان می کنـــد: »این بچه ها 

مشکلات بی شماری دارند، مخصوصاً وقتی 
بالغ می شـــوند، مراکز تفریحی و حرفه آموزی 
چندانـــی برای آنها نیســـت. متأســـفانه این 
بچه هـــا نمی تواننـــد در لحظه بر رفتارشـــان 
کنترلی داشـــته باشند، اســـتفاده از وسایل 
حمل ونقـــل عمومی مثل اتوبـــوس، مترو و 
حتی تاکســـی برای این خانواده ها مشکلات 

بی شـــماری ایجـــاد می کنـــد. تاکســـی های 
اینترنتی هم که به صرفه نیســـت. ســـامانه 
حمل ونقـــل معلولان هم یا به اوتیســـمی ها 
خدماتـــی ارائـــه نمی کند یا اگـــر بخواهد هم 
نمی تواند جوابگو باشـــد و مـــا نمی توانیم از 
یک طرف شـــهر به طرف دیگر شهر برویم و 

بچه هـــا مجبورند در خانـــه بمانند.«

اوتیســـم یا درخودماندگی، جهان خاصی از تفاوت ها اســـت، دیـــدن دنیایی متفاوت از آن چیـــزی که ما می بینیم. 
براســـاس آمارهای جهانی، تقریباً از هر ۱۵0 کودک، یک نفر درگیر اوتیســـم اســـت. اختلالی که روی توانایی برقراری 
روابـــط اجتماعی اثـــر  می گذارد و ارتباط شـــفاهی را   تحت تأثیر قـــرار می دهد. اما حتی در ســـکوت هم گاهی صدای 
عمیقـــی وجـــود دارد. با وجود همـــه چالش های اختلال اوتیســـم، این افراد بـــه طور طبیعی می توانند احساســـات 
و جزئیاتـــی را درک کننـــد که بســـیاری از ما به ســـادگی از کنار آنها می گذریـــم، به همین دلیل ایـــن اختلال هر چه 
زودتر تشـــخیص داده شـــود، بهتر اســـت. زمان طلایی تشـــخیص اوتیســـم دو تا هفت ســـالگی اســـت. به بهانه ماه 
آگاهی بخشـــی اوتیسم )از ۱3 فروردین تا ۱3 اردیبهشت( به مسائل و مشـــکلات افراد دارای این اختلال پرداخته ایم.

»ایران« در ماه آگاهی بخشی اوتیسم، چالش های مبتلایان به این اختلال را بررسی می کند

از هر 150 کودک
یک نفر درگیر اوتیسم است

گزارش

سمیه افشین فر
خبرنگار

۱۶0 ساعت توانبخشی و ۱00 جلسه روانشناسی

اوتیسم بیشتر نشد، شناخت بیشتر شده

 مشـــاور اجتماعی وزیر بهداشـــت با اشاره به اینکه شناسنامه و استاندارد خدمات توانبخشـــی بیماران اختلال طیف اوتیسم در 
ســـال 99 در مجموعه وزارت بهداشـــت تدوین و ابلاغ شـــده است، می گوید: »خوشبختانه براســـاس نیازی که در سطح جامعه 
احســـاس شـــده و کمبودهایی که در تعداد جلســـات خدمات توانبخشی و روانشناســـی به افراد وجود داشـــته، این استاندارد 
اخیـــراً توســـط حوزه توانبخشـــی وزارت بهداشـــت، مورد بازنگـــری قرار گرفته و ســـقف تعداد جلســـات خدمات توانبخشـــی و 
روانشناســـی افزایش پیدا کرده اســـت که از طریق حوزه توانبخشی در مجموعه وزارت بهداشـــت بزودی نهایی و ابلاغ می شود. 
طبق این اســـتاندارد، هر فرد مبتلا به اوتیســـم می تواند از ۱۶0 ســـاعت خدمات توانبخشی و ۱00 جلســـه خدمات روانشناسی در 
ســـال برخوردار شـــود که این خدمات روانشناســـی می تواند هم به خـــود کودک و هم به خانـــواده فرد مبتلا ارائه شـــود. اگرچه 
بـــاز هـــم با نیاز واقعی ایـــن افراد و خانواده های آنها فاصله زیادی دارد، اما ســـعی شـــده تا حدی به اســـتاندارد نزدیک تر شـــود.«

انـــگار ایـــن روزها نام اختلال اوتیســـم بیشـــتر به گوش می خـــورد که همین باعث شـــده تـــا برخی از افزایـــش آمار مبتلایـــان به این 
اختـــلال بگویند، اما نصیری معتقد اســـت: »آگاهی مردم طی ســـال های اخیر نســـبت به ایـــن بیماری افزایش پیدا کرده اســـت، البته 
روش های تشـــخیصی در ارتباط با شناســـایی بیشـــتر بیماران اوتیســـتیک هم پیشرفت بســـیار خوبی داشته اســـت. این دو عامل در 
واقـــع موجب شـــده اند که با یـــک افزایش آمار افراد مبتلا به اوتیســـم روبه رو باشـــیم که به نظر می رســـد این افزایش بیشـــتر ناشـــی 
از فرآینـــد شناســـایی جدی تر، پیشـــرفته تر و مبتنی بر آگاهی خانواده هاســـت که حساســـیت بیشـــتری نســـبت به ایـــن موضوع پیدا 
کرده اند.« او  می گوید:»وزارت بهداشـــت در حوزه های مختلف بهداشـــت، درمان و توانبخشـــی، خدماتی را برای افراد مبتلا به اوتیسم 
و خانواده هایشـــان پیش بینی کـــرده که این خدمات هر ســـال ارتقا پیدا می کند. در مجموعه وزارت بهداشـــت، خدمات توانبخشـــی 
برای بیماران اوتیســـم شـــامل کاردرمانی، گفتار درمانی و ارائه خدمات روانشناســـی صـــورت می گیرد که در قالب دو طیف ســـنی 7 تا 
۱2 ســـال و افراد بالای ۱2 ســـال به این افراد ارائه می شـــود. این خدمات خوشـــبختانه در کشـــور تحت پوشـــش بیمه پایه قرار دارند و 

از محـــل صندوق بیمـــاران خاص و صعب العـــلاج هزینه های آنها پرداخت می شـــود.«
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فرهنگی

آیین نکوداشـــت هشـــتادمین زادروز بهاءالدین خرمشاهی، 
ادیـــب، حافظ  پـــژوه، مترجم و عضو پیوســـته فرهنگســـتان 
زبان و ادب فارســـی، از ساعت ۱۱ چهارشـــنبه بیست وهفتم 
فروردین ماه در کتابخانه مرکزی و مرکز اســـناد فرهنگستان 
زبـــان و ادب فارســـی برپـــا می شـــود. علی اشـــرف صادقـــی، 
حســـین معصومی همدانـــی و محمدجعفر یاحقـــی، اعضای 
پیوســـته فرهنگستان زبان و ادب فارسی از جمله سخنرانان 
این مراسم هســـتند که درباره جوانب گوناگون فعالیت های 
علمی و ادبی بهاءالدین خرمشاهی سخن می گویند./ایسنا

شقایقفراهانیدرسریال»استخوانسوز«
 

ساخت ســـریال »استخوان ســـوز« این روزها با بازی شقایق 
فراهانـــی در تهران ادامه دارد. این ســـریال هفده قســـمتی 
در ژانـــر درام خانوادگی، به تهیه کنندگی صادق شمســـایی 
و نویسندگی و کارگردانی مجید اســـماعیلی تولید می شود. 
معصومه رحمانی، یوسف صفری بختیاری، منصور نصیری، 
مهـــدی مهاجـــری، یاســـمن معـــاوی، نغمـــه قوانلـــو، بیتا 
معیریان، احمد داوودی، سامان مهکویه و شقایق فراهانی 
از جمله بازیگران حاضر در این ســـریال هستند./ایســـنا

 

آغازدوپروژهملیفرهنگیدرسیستانوبلوچستان

بـــا حضور مهـــرداد اســـکویی، کارگردانان ســـینمای مســـتند و 
عکاســـان ایـــران در چابهار، دو پـــروژه ملی فرهنگـــی در زمینه 
جمـــع آوری عکس هـــای تاریخـــی این خطـــه و نیز عکاســـی از 
مفاخـــر سیســـتان و بلوچســـتان کلید خـــورد. مدیریـــت این 
دو پـــروژه بـــه همت محمـــد دین دشـــتی و عدنان حســـینی از 
چهره هـــای فرهنگـــی و هنری سیســـتان و بلوچســـتان انجام 

گرفته اســـت.
 

نمایش»نسبیتخاص«درراهصحنه

 پوستر نمایش »نســـبیت خاص« با طراحی پارسا پورمعافی، 
نویســـندگی بهار کاتوزی و کارگردانی عرفـــان خالقی رونمایی 
شـــد. در ایـــن نمایش تک نفـــره، مارال هاشـــمی بـــه عنوان 
بازیگر، محمد دایـــی به عنوان مجری طـــرح و علی بصیرتی 
به عنوان مدیر تولید، حضور دارند. در خلاصه داســـتان این 
نمایـــش آمده اســـت:»خلاصه همه چی انرژیـــه… همه چیز 
فیزیکه…حتی به نظر من عشـــق هم یه جـــور بیگ بنگه، یه 
گرمای شـــدید اولیه که آتـــش می ندازه به جونت و بعدشـــم 

یه سرمای شـــدید ثانویه.«/مهر

فرهنگ

ماجرایی بی دردسر که دردسرساز شد!ماجرایی بی دردسر که دردسرساز شد!
عطشعرفانطهماسبیخوانندهخوزستانیبرایاجرایکنسرتدردیارخودعطشعرفانطهماسبیخوانندهخوزستانیبرایاجرایکنسرتدردیارخود

خواسته عرفان طهماسبی از 
مسئولان چه بود؟

عرفـــان  گذشـــته  روز  دو  یکـــی  طـــی 
طهماســـبی خواننده موســـیقی پاپ با 
انتشار پســـتی در صفحه اینستاگرامش 
اعلام کـــرد در مســـیر اجرای کنســـرت 
رایگانـــی کـــه قـــرار بـــود در خوزســـتان 
برگزار کند مشـــکلاتی به وجـــود آمده و 
اظهـــار کرد: »خـــون دل خوردیم و هنوز 
موفـــق نشـــده ایم اجرای درخور شـــأنی 

برای مردم نجیب و عزیز خوزســـتان 
رقـــم بزنیـــم. مدت هاســـت برای 
تحقـــق یک اجـــرای بـــزرگ و چند 
هـــزار نفـــره در خوزســـتان تلاش 
می کنیـــم؛ بـــا وعده های بســـیار، 

اما نتیجه ای حاصل نشـــده اســـت. اگر 
همکاری هســـت، پس چـــرا هنوز راهی 
گشـــوده نشـــده؟ مـــا معتقدیـــم مردم 
خوزستان شایســـته بهترین ها هستند؛ 
شایسته اجرای باشکوه، نه سالن هایی 
محـــدود و کم ظرفیـــت. مـــا اهـــل صبر 
و امیدیـــم؛ حتـــی اگـــر ســـال ها طـــول 
بکشـــد، پـــای خواســـته مان می مانیم؛ 
یـــک اجـــرای شایســـته و مردمـــی برای 

خوزســـتان. مخلص کلام اینکه ما برای 
برگـــزاری یک اجـــرای چندهـــزار نفره، 
رایـــگان و دقیقـــاً برنامه ریزی شـــده در 
خوزســـتان کامـــلاً آماده ایم.علاقـــه ای 
بـــه نامه هـــای سرگشـــاده نداریـــم؛ اما 
متأســـفانه ایـــن بی مهری هـــا ناچـــارم 
کـــرده. همـــکاری کنیـــد تـــا دل مـــردم 

شـــاد شود.«

برپایینکوداشتیبرای»بهاءالدینخرمشاهی«

نظر گرفته نشـــد و پیشنهاد کردیم فضای 
دیگری را مطـــرح کننـــد. درواقع محلی 
کـــه بـــرای اجـــرای کنســـرت مدنظرقرار 
داده بودنـــد بـــا اســـتانداردهای فنـــی و 
ایمنی فاصله داشـــت و براین اســـاس بنا 
به شـــرایط موجود در اســـتان علاقه مند 
بودیم کنســـرت در فضایی برگزار شـــود 
کـــه از اســـتانداردهای اولیـــه برخـــوردار 
باشـــد تـــا بتوانیـــم بـــا بهترین ســـطح و 
کیفیـــت در خدمـــت خواننـــدگان عزیز 

این حـــوزه باشـــیم.«
افـــزود:  صحبت هایـــش  ادامـــه  در  او 
»برحســـب تجربـــه انجـــام شـــده، عیـــد 
نـــوروز ۱404 به مدت ۱0 شـــب تا عید فطر 
در اســـتان اجرای کنســـرت داشتیم و در 
واقع بایـــد بگویم تلاش ما این اســـت 
در ســـالن هایی کـــه امـــکان برگزای 
هســـت و زمینـــه بهتـــر و بیشـــتری 
وجـــود دارد ایـــن دســـت برنامه هـــا 
برگـــزار شـــود. اداره ارشـــاد اســـتان 
خوزســـتان در خصوص 
ی  ر ا گـــز بر صـــل  ا
آقـــای  کنســـرت 
ســـبی  طهما
هیـــچ گونه 
متـــی  و مقا
شـــته  ا ند

بلکـــه 
اشـــتیاق وافر 
که  داریـــم  هم 
ایـــن  ان شـــاءالله 
شـــود  نجـــام  ا کار 
امـــا محل پیشـــنهاد 
شده از سوی شرکت 
برگزارکننده مناسب 
نبـــود و ترجیح این 
فضای  کـــه  اســـت 
ی  بـــرا ا  ر ی  بهتـــر
انتخاب  کنســـرت 
نکتـــه   . کننـــد
جـــه  تو بـــل  قا
تـــا به  اینکـــه 

اکنـــون مجـــوزی بـــرای ایـــن اجـــرا صادر 
نشـــده تا خدایی نکرده این کنسرت لغو 
شـــود یا ممانعتی صورت بگیـــرد و همان 
گونـــه که قبل تـــر اشـــاره کـــردم موضوع 
ایـــن صحبت هـــا بـــر ســـر مســـائل فنـــی 
بوده اســـت، چراکه زیبنده مردم شریف 
خوزســـتان اســـت که این کنســـرت ها در 
فضایی مســـتقر شـــود که هم بـــه لحاظ 
صدادهی مناســـب باشـــد و هـــم آرامش 
و نظـــم ســـالن بـــرای مخاطبـــان در نظر 
گرفتـــه شـــده و رعایـــت شـــود. انتخاب 
یـــک ســـوله صنعتـــی بـــه عنوان ســـالن 
اجرا طبیعتاً درخور شـــأن مردم شـــریف 
خوزســـتان و علاقه مندان حوزه فرهنگ 

و هنـــر نیســـت.«
به گفته مدیرکل ارشـــاد خوزســـتان، این 
اســـتان ظرفیـــت برگـــزاری کنســـرت در 
فضـــای باز را هـــم دارد منتهـــی باید همه 
مســـائل ممکـــن در نظـــر گرفتـــه شـــود. 
برگزاری کنســـرت یک کار جمعی است و 
نیاز اســـت از فرمانداری تا دســـتگاه های 
ذی ربط مؤلفه های مدنظـــر را مورد توجه 
قرار دهند تا با کمترین مشـــکل یا موانع 
بـــه برگـــزاری آن کمـــک کنیم و کســـی از 
قِبَـــل یک برنامـــه فرهنگـــی مـــورد آزار و 

اذیت قـــرار نگیرد.
 حســـین براتی در ادامـــه صحبت هایش 
دربـــاره برنامه هـــای این اســـتان در حوزه 
موســـیقی گفت: »در حوزه موســـیقی هم 
ســـطح اســـتان از ظرفیت بســـیار خوبی 
برخـــوردار اســـت و هـــم علاقه منـــدان 
متعـــدد و متکثری در ایـــن حوزه فعالیت 
دارند. معاونت هنری ســـینمایی اســـتان 
نیز تشـــکیل شـــورای موســـیقی و تعریف 
برنامه ها و جشـــنواره هایی درخور شـــأن 
ظرفیت استان را در دســـتور کارخود قرار 
داده کـــه ان شـــاءالله در تقویـــم فرهنگی 
هنری و سینمایی اســـتان لحاظ خواهد 
شـــد تا براســـاس ظرفیتی کـــه دراختیار 
اســـت در جهـــت تقویـــت رویدادهـــای 
فرهنگـــی و هنـــری مـــورد اســـتفاده قرار 

» . گیرد

کنسرت برگزار نشده با کلی حاشیه
حســـین براتی، مدیرکل فرهنگ و ارشـــاد 
اسلامی استان خوزســـتان درگفت و گو با 
»ایـــران« دراین باره گفـــت: »آقای عرفان 
طهماســـبی از چهره های شـــناخته شده 
حـــوزه فرهنـــگ و هنـــر اســـتان و کشـــور 
فرصتـــی  بسیارخوشـــحالیم  و  هســـتند 
ایجـــاد شـــود و از حضـــور فرزنـــد رشـــد 
یافته خوزســـتان در حوزه تخصصی شـــان 
بســـیار  و  باشـــیم  بهره منـــد  همچنـــان 

اســـتقبال می کنیـــم.
آقـــای  کـــه  پســـتی  ماجـــرای  امـــا 

طهماســـبی منتشـــر کـــرد بدیـــن 
ز  ا یکـــی  کـــه  ســـت  ا ح  شـــر

برگزارکننـــده  شـــرکت های 
 ، ن ســـتا ا ر  د ت  کنســـر

متقاضی برگزاری کنسرت 
آقـــای طهماســـبی بود، 
منتهی مطلـــب تقاضای 

شـــرکت برگزارکننده یکی 
از ســـوله های نمایشگاه های 

بین المللـــی خوزســـتان بـــود 
که با بررســـی انجـــام گرفته 

محیـــط مناســـبی بـــرای 
کاردر  ایـــن  انجـــام 

برگزاریکنســـرتهایرایگاناتفاقیقابلتوجهوارزشـــمنددرحوزهموســـیقیاستکهچندسالی
استشاهدآنهســـتیم.اجراهاییکهاغلببهپیشنهادهنرمندانبودهتافرصتیباشدبرایهمه
اقشـــارمردمبرایبهتماشانشستنکنسرتها.مانندکنســـرتهایرایگانمحمداصفهانی،سالار
عقیلی،رضاصادقی،محســـنابراهیمزادهو...کهپیشتردرتهرانبرگزارشدوبسیارمورداستقبال
قرارگرفـــت.امانیازاســـتایـــنظرفیتهـــادراختیاراســـتانهاودیگرشـــهرهاوشهرســـتانهای
کشـــورنیزقراربگیردتامخاطبانودوســـتدارانهنرموســـیقیدرشـــهرهایدورافتادههـــمازاین
بســـترفرهنگیبهرهببرنـــد؛بویژهبرایافـــرادیکهبضاعتخریـــدبلیتهایمیلیونـــیراندارندو
مدتزمانبســـیاریاستتماشایکنســـرتازســـبدفرهنگیاینخانوادههابرداشتهشدهاست.

نداسیجانی
روزنامه نگار

گزارش

محلی که برای اجرای کنسرت مدنظرقرار داده بودند با 
استانداردهای فنی و ایمنی فاصله داشت و براین اساس بنا به 

شرایط موجود در استان علاقه مند بودیم کنسرت در فضایی 
برگزار شود که از استانداردهای اولیه برخوردار باشد



یکشنبه 24 فروردین  1404    سال سی و یکم   شماره 8713  
»ایران«  را در صفحه های مجازی دنبال کنید  اذان ظهر 12/09    اذان مغرب 18/43    نیمه شب شرعی 23/26   اذان صبح فردا 04/27    طلوع آفتاب فردا 05/52

امام حسین)ع(:
اى زاده آدم! تو همین روزهایى. هر روزى که برود، 

بخشى از تو مى رود .

ارشاد القلوب،ص 40

سخن روز

  صاحب امتیاز: 
خبرگزاری جمهوری اسلامی

  مدیر مسئول:
صادق حسین جابری انصاری

  سردبیر:
هادی خسروشاهین

  مدیرعامل مؤسسه فرهنگی مطبوعاتی ایران: علی متقیان
  تلفن: 88761720 نمابر: 88761254 ارتباط مردمی: 88769075

  پیامک: 3000451213 روابط عمومی   نشانی: تهران خیابان خرمشهر، شماره 208
  صندوق پستی: 5388-15875   امور مشترکین: 88748800

  توزیع: نشر گستر امروز    چاپ: چاپخانه های همشهری
NISCERT سازمان آگهی های روزنامه ایران: دارنده گواهینامه ایزو 9001 از شركت  

  پذیرش سازمان آگهی ها: 1877

 خاطره »مامان علی کوچولو«
از ایران تا ایتالیا و آمریکا

 بازگشت هانیه توسلی
با »کنکله«

 فعالیت تازه پیمان معادی
در حوزه کتاب

فرزانه کابلی بازیگر قدیمی ســـال گذشـــته با 4 
برنامه در زمینه حرکت، سالی پررونق را سپری 
کرد و حالا هم در تدارک اســـت کـــه اواخر بهار 
امســـال بار دیگـــر همراه بـــا هنرجویانش روی 
صحنـــه بـــرود. او با وجـــود تجربه های بســـیار 
در کار هنـــری نه تنها برای نســـل دهـــه 50 و 60 
بلکه بســـیاری از نســـل ها، با عنـــوان »مامان 
علی کوچولـــو« شـــناخته می شـــود. کابلی در 
گفت وگویی با تعریف دو خاطره در کشورهای 
ایتالیـــا و آمریـــکا عنوان کـــرده که در خـــارج از 
ایـــران هم بـــا عنـــوان »مامان علـــی کوچولو« 

شناخته می شـــود./ ایسنا

پیمان معادی خبـــر داده که ترجمه کتابی از 
ریچارد برستوف را به تازگی تمام کرده است. 
آن طور کـــه معادی در صفحه شـــخصی اش 
در شـــبکه های اجتماعـــی خبـــر داده بزودی 
کتاب »اســـتادان بزرگ بازیگری و شیوه های 
آموزش آن ها« نوشـــته برســـتوف با ترجمه او 
به بازار نشـــر می آید. طبق اعـــلام معادی این 
تجربه آن قدر ارزشـــمند بوده که او را ترغیب 
کرده اســـت تا عناوین دیگـــری از کتاب های 
محبوبش در همیـــن حوزه را نیز برای ترجمه 
احتمالی بررســـی و با همکاری نشـــر فکر نو، 

به بازار عرضـــه کند./ ایبنا

هانیه توســـلی قرار است با ســـریال »کنکله« 
بازگردد. در زمان ســـاخت این ســـریال اخبار 
ضد و نقیضی درباره حضور او وجود داشـــت. 
ابتدا گفته شـــد  هانیه توســـلی در این سریال 
بازی می کند، اما بعدتر اخباری منتشـــر شـــد 
مبنـــی بر اینکه ســـتاره پســـیانی جایگزین او 
شـــده و حالا با نزدیک شـــدن به زمان پخش 
ســـریال رســـانه ها از حضور او در این سریال 
خبر داده اند. »کنکله« بـــه کارگردانی رامتین 
لوافی پور از پلتفرم تازه تأســـیس »استارنت« 
پخش خواهد شـــد و صابر ابر، ستاره پسیانی 
و مهدی پاکدل دیگر بازیگران آن هســـتند./ 

روزنامه اینترنتی سینما

در اعتراض به رفتار 
سخیف و غیرقانونی 

تهیه کننده، 
عهدشکنی ها و 

نقض مکرر قول 
و قرارها از جانب 

ایشان و پلتفرم 
پخش کننده، با 

پوزش از مخاطبان 
گرامی آثارم، 

انصراف خود را 
از ادامه کار اعلام 
کرده و در صورت 
پخش فصل دوم 

این اثر با هر صورت 
و هر عنوانی، 

مسئولیتی در قبال 
کیفیت آن برعهده 

نخواهم داشت!

این ســـریال معرفی شـــد. پـــس از مدت 
کوتاهـــی بـــار دیگـــر این ســـریال بـــا نام 
کارگردانـــی تـــازه و واگذاری آن به حســـن 
فتحـــی در کانـــون توجـــه قـــرار گرفـــت. 
بـــرای  کار  ابتـــدای  در  البتـــه  فتحـــی 
 جلوگیری از تکرار حاشیه هایی از جنس

»جیران«-مناقشه بر ســـر مالکیت ادبی 
هنری- با شـــرط رضایت کارگردان اولیه، 
حاضر به پیوســـتن به تیم تولید شد؛ تیم 
تولیدی کـــه این بار اســـماعیل عفیفه را 
به عنـــوان همـــراه همیشـــگی فتحی در 
مقـــام تهیه کننـــده بـــه همراه نداشـــت 
و تهیه کنندگـــی آن بـــر عهـــده حســـن 

خـــدادادی بود.
با پیوســـتن فتحی به »ازازیل« تولید این 
ســـریال بـــدون جنجال هـــای رســـانه ای 
به جریان افتـــاد و صرفـــاً در روزهایی که 
حسن فتحی مشغول ادامه تصویربرداری 
در آبـــادان بـــود زمزمه هایـــی مرســـوم و 
معمـــول مبنـــی بر اعمـــال اصلاحـــات و 
ارائـــه نســـخه اصلاح شـــده به ســـاترا به 
گوش رســـید. همزمان با آغاز شـــمارش 
معکوس برای پخش ســـریال تازه فتحی 
امـــا نشـــانه های عجیـــب و غریبـــی در 
شـــبکه های اجتماعـــی ســـربرآورد کـــه 
پیش درآمـــد جنجال های تـــازه پیرامون 
ایـــن ســـریال بـــود. در ابتـــدا تصاویـــر 

نـــش  ا عنو کـــه  ن  ا میـــز ن  همـــا بـــه 
کنجکاوی برانگیـــز بود، تماشـــایش خالی از 
هر گونه کشـــش. قـــرار بود در ژانـــری کمتر 
تجربـــه شـــده در ایـــران ســـاخته شـــود و به 
نمایـــش درآید و نـــام ســـازنده اش تضمینی 
برای پربیننـــده شـــدن آن. »ازازیـــل« اما در 
پخش نه هیجانی برای تماشـــا ایجاد کرد و نه قدمی رو به جلو در کارنامه کاری حســـن فتحی 
شـــد. باوجود این، اتفاقات خارج از متن بارها و بارها این ســـریال را در مقاطع مختلف بر سر 
زبان  انداخت. بر خلاف حســـن فتحی که کارگردانی گریزان از حواشی است اما گویا حواشی 
علاقمند به پرســـه زدن دور تولیدات اوست و شـــاید به تعبیر بهتر لازم باشـــد این کارگردان، 
با تجربه جنجال های »مســـت عشـــق«، »ازازیل« و حتی »جیران« تدبیر و تأمل بیشـــتری در 
جریان تولید و تیم ســـازنده آثارش داشـــته باشـــد. اگر قرار باشـــد فهرســـتی از آثار پرحاشیه 
تولیدات شـــبکه نمایش خانگی داشته باشیم، شـــاید بتوان »ازازیل« حســـن فتحی را جزو 
رتبه های اول این لیســـت قرار داد؛ از تغییـــر پی درپی کارگردان این ســـریال که در نهایت به 
نام حســـن فتحی قرعه خورد تـــا خداحافظی ناگهانی ایـــن کارگردان از فصل دوم ســـریال.

گزارش

نرگس عاشوری
روزنامه نگار

عروســـکی مرموز در بســـاط یـــک پرچم 
فروشـــی در ورزشـــگاه قدس دیده شد و 
ســـپس به طـــور معماگونـــه در ویدیویی 
توسط بازیگر بهرنگ علوی در ماشینش 
قـــرار گرفـــت. او بـــه خانـــه ای متروکه در 
کلاردشت دعوت شد تا طلسم عروسک 
را باطل کند. بـــا اوج گرفتـــن وایرال این 
تصاویر و ایجاد نگرانـــی در فضای مجازی 
اعـــلام شـــد کـــه ایـــن ماجراهـــا صرفـــاً 
بخشـــی از یک کمپیـــن تبلیغاتـــی برای 
معرفـــی ســـریال و ایجـــاد هیجـــان برای 
تماشـــای »ازازیل« بوده اســـت. واکنش 
حســـن فتحی بـــه این کمپین امـــا اعلام 
بی خبـــری و نارضایتـــی بـــود: »جنـــس 
تبلیغـــات رســـانه ای پلتفرم هـــا بایـــد با 
شـــرایط روحی و ذهنـــی جامعه منطبق 
و همســـنگ باشـــد، از ماجـــرای تبلیغی 
پیشـــامد کرده بیخبر بودم و اساساً نیازی 
به ایـــن دســـت از تبلیغـــات نمی بینم.« 
همســـو نبودن جنس تبلیغات رسانه ای 
با شـــرایط روحـــی جامعه اگرچـــه اتفاق 
تازه ای نبـــود و با تجربه هـــای آزمون پس 
نـــداده ای همچـــون حضـــور داعـــش در 
پردیـــس ســـینمایی کـــوروش در زمـــان 
اکران »به وقت شـــام« یا طـــرح ماکتی از 
یک چاقوی خون آلود در حاشـــیه بزرگراه 
برای »زخـــم کاری« و... در ذهن مخاطب 

ســـابقه داشـــت اما واکنش مخاطبان از 
همـــان قســـمت های اولین به تماشـــای 
»ازازیـــل« هـــم جنـــس واکنش حســـن 
فتحی به ایـــن تبلیغات بـــود؛ نارضایتی. 
»بخندیم یا بترسیم« مؤلفه تکرار شونده 
در اظهارنظـــر مخاطبـــان در شـــبکه های 
اجتماعی نســـبت به توســـل ســـازندگان 
این ســـریال به کلیشه ها و شکل نگرفتن 

موقعیت هـــای ترســـناک بود.
حالا بـــا پایان پخش فصـــل اول »ازازیل« 
نارضایتـــی کارگـــردان هـــم بـــه نارضایتی 
مخاطبان گره خورده و حسن فتحی یک 
روز پس از بســـته شدن پرونده فصل اول 
این سریال با انتشار پســـتی با دلخوری از 
این ســـریال خداحافظی کرده است. آن 
طور که او نوشته دلیل آسیب و صدمات 
به تدوین، دخالت های تهیه کننده بوده 
که بـــا وجود اعتراض هـــای مکرر فتحی، 
به دفعات تدوین را دســـتخوش تغییرات 
ناگهانی کرده اســـت. فتحی با اشـــاره به 
اختلافـــات مالـــی تهیه کننـــده و پلتفرم 
پخش کننـــده و عقب افتادن دســـتمزد 
چندماهـــه بازیگران عوامـــل اعلام کرده 
کـــه با وجـــود ایـــن 80 درصد فصـــل دوم 
این ســـریال هم به ســـرانجام رسیده اما 
او هیچ مسئولیتی در قبال کیفیت فصل 

دوم سریال ندارد.

آبان مـــاه 1402 بـــود کـــه خبـــری مبنی بر 
ســـاخت ســـریالی بـــه نـــام »ازازیـــل« به 
نویسندگی مســـعود خاکباز منتشر شد. 
در ابتدا قـــرار بود ابوالحســـن داوودی با 
»ازازیـــل« بـــرای اولین بار سریال ســـازی 

در شـــبکه نمایش خانگـــی را تجربه کند 
امـــا پـــس از مـــدت کوتاهی اعلام شـــد 
که ایـــن کارگردان به دلیل مشـــغله کاری 
از کارگردانـــی ایـــن اثـــر انصـــراف داده و 
حمیدرضـــا قربانی بـــه عنـــوان کارگردان 

حسن فتحی با گلایه از فصل دوم سریال خداحافظی کرد

»ازازیل«درحصارحاشیهها

حافظ، متفکری هنراندیش

نقل قول

حافـــظ در غزل انقلابی ایجـــاد کرده اســـت؛ چراکه معانی 
بســـیاری را در غزل هایش آورده است. مضمون با معنا 
تفاوت دارد و حافظ شـــاعری معناگراســـت. می توان 
گفـــت متفکری هنراندیش تر از حافـــظ در ادبیات ما 
وجود ندارد.شـــخصیت حافظ چند ضلعی و متفاوت 
اســـت و به همیـــن دلیل شـــعر او نیـــز با شـــعر دیگران 
تفـــاوت دارد. برای مثال ســـلمان ســـاوجی شـــاعر 
خوبی اســـت، اما شعر او شـــعر زندگی نیست 
و نمی توان با شـــعر او یک عمر زیســـت، اما 
شـــعر حافظ شـــعر زندگـــی و زندگـــی نما و 

زندگی پرور اســـت. 
بها ءالدین خرمشاهی، پژوهشگر


